
روزنامه

تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س( گفت: یکی از 
دستگاه هایی که در ایجاد نشاط و امید در جامعه بسیار مؤثر 
است و می تواند رضایت مندی مردم از نظام و مشارکت مردم 
در انتخابات را افزایش دهد، دستگاه قضایی است که کارهای 
عصر  گزارش  به  است.  شده  انجام  دستگاه  این  در  خوبی 
دوشنبه پایگاه خبری آستان مقدس حضرت معصومه)س(، 
آیت الله سید محمد سعیدی در دیدار مسئولان دادگستری 
قم با بیان این که آیت الله رئیسی رئیس قوه قضاییه ذخیره 

سال  در  گفت:  قم  تجارت  و  سازمان صنعت،معدن  رییس 
مالی جاری هدف گذاری استان بر پرداخت یک هزار و ۵۰۰ 
میلیارد تومان تسهیلات به سه بخش گردشگری، صنعت و 
کشاورزی است که نسبت به سال گذشته افزایش ۳۰ درصدی 
دارد. محمود سیجانی روز سه شنبه در حاشیه جلسه کارگروه 
ستاد تسهیل و رفع موانع تولید در جمع خبرنگاران افزود: یک 
هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان در سال مالی ۹۹ تسهیلات بانکی 
به واحدهای تولیدی پرداخت شده است، در حالی که هدف 

تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س(:

دستگاه قضایی با عملکرد خوب
 در جامعه امیدآفرینی کند

رییس سازمان صنعت و تجارت استان قم:

۱۵۰۰ میلیارد تومان تسهیلات به بخش 
تولید  پرداخت می شود
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استاندار قم بر ضرورت اهتمام جدی تر مدیران برای رفع موانع 
تولید تاکید کرد و گفت: پشتیبانی و مانع زدائی از تولید سرلوحه 
تمام برنامه های مدیریت استان است.  بهرام سرمست روز سه 

شنبه در جلسه کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید استان قم، 
قرار گرفتن در سال "تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها" را مورد 
توجه قرار داد و اظهار کرد: تحقق شعار سال باید به عنوان خط 

مدیر عامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم خبر داد؛

راه اندازی رینگ طلایی اطراف حرم مطهر با کرایه ۱۸۰تومانی

آیت الله اعرافی در دیدار اعضای شورای اسلامی شهر قم:

باید به طرح های نیمه تمام 
شهری پایان داده شود
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مدیر عامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم:

افتتاح تقاطع ورودی جعفریه تا اردیبهشت ماه

  

حضرت  مطهر  حرم  اطراف  زیباسازی  و  نوسازی  بهسازی،  سازمان  مدیرعامل 
بافت،  از مشارکت و همدلی شهروندان قمی در بهسازی  با قدردانی  معصومه)س( 
گفت: در این زمینه ۳۰ میلیارد ریال منابع مردمی جذب شد. علیرضا خاکی با اشاره به 
اهداف سازمان بهسازی، نوسازی و زیباسازی اطراف حرم مطهر حضرت معصومه)س( 
اظهار داشت: این سازمان هدف محور است و با توجه به شرایط موجود در سال اجرای  
پروژه های مختلف ازجمله بهسازی بافت فرسوده تا سایر طرح های عمرانی را انجام 
می دهد. وی با بیان اینکه در گذشته سازمان بهسازی، نوسازی و زیباسازی پروژه محور 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با تقدیر از اقدامات صورت گرفته از سوی نیروهای 
تعداد  افزایش  به  توجه  با  نیز  امروز  گفت:  کرونا  بیماری  قبلی  پیک های  در  جهادی 
بستری بیماران کرونایی بار دیگر نیازمند حضور ارزشمند ایشان هستیم. محمدرضا 
قدیر عصرروز دوشنبه در جلسه با نیروهای جهادی اظهار کرد: حضور نیروهای طلاب 
جهادی در بیمارستان ها موجب دلگرمی و آرامش بخشی و ارتقا روحیه معنویت برای 
بیماران و کادر بیمارستان است و طلاب جهادی باعث افتخار حوزه علمیه و جامعه 
بیمارستان ها  در  کرونا  قبلی  پیک های  اینکه طلاب در  بیان  با  روحانیت شدند. وی 

مدیرعامل سازمان بهسازی، نوسازی و زیباسازی اطراف حرم مطهر:

جذب ۳۰ میلیارد ریال مشارکت برای بهسازی بافت های تاریخی 
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم :

نیازمند حضور نیروهای جهادی  در بیمارستان ها هستیم
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طرح های  به  توجه  لزوم  بر  کشور  علمیه  حوزه های  مدیر 
نیمه تمام شهری تاکید نمود و اذعان داشت: در کنار پیگیری 
طرح های بزرگ شهری، باید به طرح های نیمه تمام که در برخی 
از موارد سال های سال به طول انجامیده، پایان داد. آیت الله 

علیرضا اعرافی عصر دوشنبه در دیدار اعضای شورای اسلامی 
شهر قم، افزود: در انتخابات هر رای ملت در اقتدار، پیشرفت 
و پیشبرد کشور موثر است. سیزدهمین دوره انتخابات ریاست 
جمهوری به همراه ششمین دوره انتخابات شوراهای اسلامی 

فرا رسیدن ماه مبارک رمضان را تبریک می گوییم

13آوریل2021   شماره 5248  سال بیست وچهارم   2000 تومان 1رمضان1442   چهار شنبه 25فروردین1400 

راهکارهای مدیریت
 تغییر اقلیم دراستان قم  

استان قم به عنوان یکی از کم بارش ترین استان های 
کشور، با مسایلی چون افزایش جمعیت و توسعه فعالیت 

های صنعتی و کشاورزی همزمان با کاهش بارندگی، افزایش دما و باد طی دهه های های 
اخیر مواجه شد که فشار مضاعفی را در بهره برداری از منابع آبهای زیرزمینی به منطقه 
وارد کرد. نگرانی های زیادی برای خطر وقوع خشکسالی شدید و تغییر اقلیم در منطقه 
وجود دارد. 332 هزار هکتار )معادل 30 درصد( از مساحت یک میلیون و صد و بیست 
و سه هزار هکتاری استان قم را عرصه بیابانی تشکیل داده است که بخش قابل توجهی 
از آن کانون تولید ریزگرد می باشد. با توجه به خشکسالی های پی در پی، افت شدید 
سطح آبهای زیر زمینی و کاهش شدید روان آبها در مراتع حاشیه دریاچه نمک، وسعت 
مناطق مستعد تولید ریزگرد در حال افزایش است. علی رغم ترسالی دو سال گذشته، 
میزان بارندگی درسال جاری حدود 16 درصد کمتر از میانگین نرمال بوده است. براساس 
نظر اقلیم شناسان، رخدادهای مقطعی و ناسازگار محیطی را می توان نتیجه تغییرات 
اقلیمی دانست. به نظر میرسد تغییرات عمده بارندگی درسالهای 98و99 که عمدتاً در 
فروردین ماه 1398 اتفاق افتاده است نیز از این دسته طبقه بندی باشد. البته بحث 
پیرامون علل تغییرات عمده آب و هوایی به خصوص در سالهای مذکور بسیار گسترده 
بوده ولی کارشناسان معتقد هستند در بارش های اخیر تمامی عوامل باران زا اعم از فاز 
مثبت نائو، جت استریم، فرآیند همرفتی جریان و صعود هوا دست به دست هم دادند و 
آنچنان با سامانه ادغام شدند که قدرت بارش چندین برابر شد. با توجه به کاهش بارندگی 
در سال جدید می توان این تغییر را معلول تغییرات اقلیمی قلمداد کرد. بررسی نتایج 
تحقیقات صورت گرفته بر روی اقلیم استان قم، موید نوعی تغییر در روند های اقلیمی 
است که کلیت آن عبارت است از افزایش دما، تغییر در رطوبت نسبی، شیب کاهشی 
میزان بارش توام با افزایش وزش بادها با سرعت بالاتر است، این رخدادها منجر به شکل 
گیری چرخه های بعدی می گردد که که اصطلاحا  لوپهای ناشی از تغییرات اقلیمی 
محسوب می گردد. مسلما کم کردن اثرات نامطلوب تغییرات اقلیمی نیاز به شناخت 
دقیق چگونگی وقوع آن و تعیین استراتژی های مناسب جهت مقابله با آن در حال و 
سالهای آتی دارد. بر اساس نتایج بدست آمده میانگین حداقل و متوسط دمای سالانه در 
استان قم دچار جهش اقلیمی شده است و روند تغییرات آنها افزایشی است، این در حالی 
است که میزان بارندگی سالانه فاقد روندی معنی دار خاصی می باشد. میانگین سرعت 
باد نیز روندی افزایشی را دنبال کرده است. وقوع بارش های رگباری و سیل آسا، خطر 
فرسایش آبی و بادی، گسترش بیابانها و کویر، تشدید پدیده خشکسالی و کاهش منابع 
آبی و افت سطح آبهای زیر زمینی و کاهش کیفیت آن از تبعات منفی تغییرات اقلیمی در 
قم است و لزوم برنامه ریزی و مدیریت همگام با تغییرات اقلیمی و توان اکولوژیکی منطقه 
در جهت کنترل مهاجرت، ساخت و توسعه شهرک های صنعتی و مسکونی و  افزایش 
بهره برداری از منابع آب و حرکت به سوی کشاورزی پایدار را برای این استان می طلبد. 
بدین جهت چرخه های وابسته به تغییرات باید شناسایی و براساس آن اقدام به برنامه 
ریزی در تمام سطوح توسعه منطقه ای با استفاده از رویکردهای نوین صورت گیرد. در این 
میان مطالعات میان رشته ای که به بررسی در هم کنش میان عوامل مختلف باهم پرداخته 
و تعاملات میان نظام مختلف طبیعی، اجتماعی، اقتصادی، سیاسی و امنیتی را روشن 
و براساس آن چشم انداز آتی را تصویر کند الزامی انکار ناپذیر است. براین اساس اقدام 
کارشناسی هدفمند در برنامه ریزی مبتنی بر تاب آوری و بازگشت پذیری تا حد ممکن می 

تواند شرایط را مدیریت و یارای مقاومت جامعه تحت تاثیر این تغییرات باشد.
                                                                                      کارشناس برنامه ریزی محیط زیست

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم: 

کرونا درقم ٨ تن قربانی گرفت
 رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در 2۴ ساعت منتهی به بیست و چهارم 

فروردین ماه امسال، ٨ بیمار مبتلا به ویروس کرونا در قم جان خود را از دست دادند. 
محمدرضا قدیر با اشاره به آخرین وضعیت از مبتلایان به کووید 19در قم، افزود: در 2۴ 
ساعت گذشته ١٢٠ بیمار با علائم ابتلا به ویروس کرونا پذیرش و از این تعداد، ١٠٢ نفر 
بستری شده اند. وی اضافه کرد: ٣٨ نفر از افراد مبتلا به ویروس کرونا که در هفته های 
گذشته بستری شده بودند نیز از بیمارستان مرخص شده اند. قدیر خاطرنشان کرد: در 
حال حاضر کل بیماران بستری کرونایی در بیمارستان های این استان، ۴٩٣ نفر هستند 
که حال ٧۵ نفر آن ها وخیم می باشد. وی بیان کرد: در 2۴ ساعت گذشته یک هزار و 

۵6١ تست تشخیص کرونا در استان انجام شد که ٣٨٢ مورد مثبت بوده است.

عباس جعفری*

معاون استاندار قم:

تلاش مجریان باید برگزاری انتخاباتی 
باشکوه باشد

 معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری قم، برگزاری انتخاباتی امن، سالم، 
پرشور و باشکوه را وظیفه اصلی ستاد انتخابات و مجریان دانست. 

بیژن سلیمان پور روز سه شنبه در نهمین جلسه ستاد انتخابات قم اظهار کرد: تلاش 
همه مجریان و دست اندرکاران انتخابات باید در راستای تحقق برگزاری انتخاباتی 

باشکوه و با رعایت اصل بی طرفی، امانتداری و قانون مداری باشد. 
وی ادامه داد: انتخابات 28 خرداد 1۴00 از جهات مختلف دارای اهمیت است و 
مشارکت بالای مردم بار دیگر اقتدار و عزت نظام اسلامی را به نمایش خواهد گذاشت.
سلیمان پور به تشکیل منظم و هفتگی جلسات ستاد انتخابات استان قم اشاره کرد 
و گفت: کمیته های ذیل ستاد انتخابات استان نیز علاوه بر پیگیری مصوبات، باید 
در اسرع وقت نسبت به تشکیل جلسات کاری خود اقدام و گزارش آن را به دبیرخانه 
منعکس نمایند. رئیس ستاد انتخابات استان قم همچنین با اشاره به مسئولیت 
مستقل و مهم فرمانداری قم در امر برگزاری انتخابات، از برنامه ریزی ها و تمهیدات 
مطلوب این مجموعه تا این مرحله از انتخابات قدردانی کرد و گفت: خوشبختانه 
امور اجرایی انتخابات استان از ابتدا تا به امروز به نحو احسن و شایسته و طبق برنامه 
زمانبندی اعلامی وزارت کشور در حال انجام است. در این جلسه فرماندار و رؤسای 
کمیته های ستاد انتخابات استان، گزارشی از فعالیت ها و روند اجرایی انتخابات ارائه 

دادند.
 

استاندار قم:

استان قم شرایطی ویژه در سطح
 بین المللی دارد

 استاندار قم با بیان اینکه استان قم شرایطی ویژه در سطح بین المللی دارد، گفت: 
آمادگی برای مقابله با هرگونه عملیات تخاصمی در شهر از اهمیت ویژه برخوردار 

است.
بهرام سرمست بعد از ظهر سه شنبه در جلسه تودیع و معارفه فرمانده پیشین و 
فرمانده جدید پدافند هوایی حضرت معصومه )س( با بیان اینکه استان قم شرایط 
ویژه در سطح بین المللی دارد، گفت: آمادگی برای مقابله با هرگونه عملیات تخاصمی 
در این شهر از اهمیت ویژه برخوردار است. استاندار قم همکاری فرمانده پیشین 
پدافند حضرت معصومه )س( با شورای تأمین را مورد توجه قرار داد و افزود: امیدواریم 
با تداوم این همکاری ها شاهد تأمین امنیت مردم و شهر قم باشیم. وی در بخش 
دیگری از سخنان خود همراهی ارتش با سیاست های استان طی دوره گذشته را مورد 
توجه قرار داد و گفت: شاهد تعامل بسیار خوب پدافند حضرت معصومه )س( در 
طرح های مقابله با شیوع کرونا در استان قم بودیم. وی در پایان ضمن قدردانی از 
خدمات امیر علی اسدی فرمانده پیشین پدافند هوایی حضرت معصومه )س(، برای 
سرهنگ نعمت محسنی زرین فرمانده جدید پدافند هوایی حضرت معصومه )س( 

آرزوی توفیق در خدمت به شهر کریمه اهل بیت )س( کرد.
  

جانشین سپاه قم:

۳۰ هزار بسته معیشتی در قم توزیع شد
 جانشین سپاه استان قم گفت: در آستانه ماه مبارک رمضان تهیه و توزیع 30 هزار 
بسته معیشتی، بهداشتی و فرهنگی با همکاری مسجد مقدس جمکران، سپاه امام 

علی بن ابیطالب)ع( و سازمان بسیج دانشجویی قم انجام شد. 
سرهنگ محمدرضا موحدی در گفت و گویی افزود: این 30 هزار بسته معیشتی 
تا امروز در بین جامعه هدف استان توزیع شده است. وی ارزش مالی این 30 هزار 
بسته معیشتی را 12 میلیارد تومان اعلام کرد و گفت: این مرحله، هفتمین مرحله 
توزیع بسته معیشتی توسط بسیج دانشجویان استان محسوب می شود. سرهنگ 
رفعت نژاد مسئول بسیج دانشجویی استان قم نیز گفت: این بسته ها شامل 10 قلم 
اجناس شامل برنج، چهار قلم حبوبات، ماکارونی، رب، ماست و بسته های فرهنگی و 

بهداشتی است که ارزش هر بسته ۴00 هزار تومان است.

استاندار قم تاکید کرد:

ضرورت اهتمام جدی تر مدیران
 برای رفع موانع تولید 

8

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم :

۶۵درصد جمعیت قم دربافت فرسوده
 زندگی می کنند

آخرین وضعیت پروژه های طرح اقدام ملی مسکن
امسال در ۵۰ روستا طرح هادی اجرا می شود



چهار شنبه -بیست وپنجم فروردین ماه 1400-    سال بیست  وچهارم -   شماره 25248

یک فعال سیاسی اصلاح طلب:

دست اصلاح طلبان برای انتخابات
 ریاست جمهوری خالی نیست

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: هنوز درباره زمان معرفی گزینه اصلاح طلبان، 
جمع بندی حاصل نشده است اما بعد از اینکه گزینه ای معرفی شود، خواهید دید که 

دست اصلاح طلبان خالی نیست. 
یدالله طاهرنژاد در گفت و گو با ایسنا، درباره کاندیداهای اصلاح طلبان برای انتخابات 
ریاست جمهوری اظهار کرد: در ۴0 سال گذشته اصلاح طلبان در حوزه های مختلف 
مسئولیت های اجرایی داشتند و تجربیات زیادی اندوختند، بنابراین دست اصلاح طلبان 
برای معرفی گزینه خالی نیست، اما اینکه بشود از این تجربیات در مدیریت کشور به دلیل 

برخی تنگناها استفاده کرد بحث دیگری است.
وی ادامه داد: اینکه تاکنون اصلاح طلبان از گزینه های خود رونمایی نکرده اند به این 
دلیل است که در جبهه اصلاحات اختلاف نظری وجود دارد. برخی معتقدند گزینه نهایی 
باید بعد از تأیید صلاحیت شورای نگهبان معرفی شود و عده ای معتقدند که قبل از آن 
باید معرفی شود و هنوز هیچ تصمیم گیری در این زمینه نشده است. بعد از اینکه این 
موضوع حیاتی و حساس به سامان برسد حتما خواهید دید که این طور نیست که دست 
اصلاح طلبان خالی باشد. این فعال سیاسی همچنین خاطر نشان کرد: میثاق جبهه 
اصلاح طلبان این است که از یک کاندیدای واحد اصلاح طلب حمایت بشود که هنوز 

هیچ تفسیری بر این میثاق انجام نشده، بنابراین همان اصل دنبال می شود.
طاهرنژاد درباره احتمال حمایت از ظریف گفت: ظریف یکی از گزینه های مورد نظر 
حزب کارگزاران است، ولی کارگزاران پذیرفته در قالب جبهه اصلاحات فعالیت کند، 
بنابراین طبیعتا از نظر و تصمیم این جبهه حمایت می کند و ما منتظر تصمیم نهایی در 

جبهه اصلاحات هستیم.
این عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی همچنین درباره مطرح شدن نام 
سیدحسن خمینی نیز تصریح کرد: هیچ منبع معتبری خبری مبنی بر تمایل وی برای 
حضور در عرصه انتخابات را تأیید نکرده است و اخبار مطرح شده بیشتر گمانه زنی است 
که گفته می شود اگر وی وارد انتخابات شود می تواند فضای انتخابات را تحت تأثیر قرار 
دهد و آن را از سردی و کرختی نجات دهد، ولی من تا الان نشنیده ام خود وی در محفل یا 
جمعی سخنی مبنی بر ابراز تمایل برای حضور در انتخابات داشته باشد. بنابراین ضرورتی 
هم ندارد که تا خود او ابراز تمایل نکرده است، درباره نقاط ضعف و قوت اش صحبت کنیم.

عضو مجمع مدرسین و محققین حوزه علمیه قم: 

اسراییل نمی خواهد مذاکرات احیای 
برجام به نتیجه برسد

عضو مجمع مدرسین و محققین حوزه  علمیه قم گفت: بدون تردید، اسراییل و برخی 
دیگر از مخالفان نمی  خواهند مذاکرات احیای برجام به ثمر برسد و بار تحریم ها  از روی 

مردم برداشته شود. 
حجت الاسلام والمسلمین سید ابوالفضل موسویان در گفت وگو با ایرنا خاطرنشان کرد: 
انگیزه آمران و عاملان خرابکاری در تاسیسات هسته ای ایران مبهم است اما در موضع 

اسراییل و برخی مخالفان در مخالفات با احیای برجام و لغو تحریم ها تردیدی نیست. 
وی ادامه داد: ایران بعد از خروج آمریکا از برجام، به صورت شفاف اعلام کرده که برنامه 
های هسته ای صلح آمیز خود را دنبال می کند و کار مخفی وسری هم نداشت که اسرائیل 

با این خرابکاری ها بخواهد چیزی را ثابت کند.
این فعال سیاسی و حوزوی گفت: تصور این است که عده ای چه رژیم صهیونیستی 
و چه دیگران نمی خواهند تحریم های ظالمانه علیه ملت ایران برداشته شود و برجام به 
نتیجه برسد و حتی تلاش می کنند این دولت نتواند در پایان کار خود یک نتیجه ای از 
برجام بگیرد،  اما اینکه این خرابکاری های اخیر در نطنز تا چه اندازه در این مسیر باشد، 
نیاز به بررسی بیشتر دارد. وی ادامه داد: رژیم صهیونیستی برای محروم کردن ایران از 
صنعت هسته ای هم تلاش می کند و هم جدیت دارد و این روشن است ولی باید بررسی 

شود که خرابکاری های اخیر کار اسرائیل و یا عوامل نفوذی است.
مدرس حوزه و دانشگاه با اشاره به احتمال احیای برجام در مذاکرات وین اظهار داشت: 
متاسفانه دست های در کار است که اجازه ندهند فشاری که به ملت ایران به خاطر تحریم 
ها وارد شده، کاهش پیدا کند، حتی ممکن است در مسیر کسانی که تلاش می کنند 

برجام را به جایی برسانند، کارشکنی و مانع ایجاد کنند که شایسته نیست.
بامداد یکشنبه 22 فروردین ماه بخشی از شبکه برق تاسیسات غنی سازی شهید 
مصطفی احمدی روشن در نطنز دچار حادثه شد که علل آن در دست بررسی است اما 
رسانه های صهیونیستی این اقدام تروریستی را به رژیم خود نسبت داده و مدعی شده اند 

خرابکاری در نطنز از طریق حمله سایبری صورت گرفته است.

رییس سازمان بسیج مستضعفین :

یک میلیون بسته معیشتی در ماه رمضان 
توزیع می شود

رییس سازمان بسیج مستضعفین از برنامه ریزی برای تهیه و توزیع بیش از یک میلیون 
بسته معیشتی برای استان ها در ماه مبارک رمضان خبر داد. 

سردار غلامرضا سلیمانی در حاشیه مرحله چهارم نهضت کمک مومنانه که در سازمان 
بسیج مستضعفین برگزار شد، با تبریک ماه مبارک رمضان اظهار کرد: نهضت کمک های 

مومنانه در سال گذشته خاطره خوشی از خود به جای گذاشت.
رییس سازمان بسیج مستضعفین افزود: با توجه به اینکه مساوات یک فرهنگ اسلامی 
محسوب می شود چهارمین مرحله از این نهضت امروز آغاز می شود. بسته های امروز از 
محل واریزی مردم به حساب سازمان بسیج تهیه شده است. این بسته ها کاملا با اقلام 
ایرانی تهیه شده است. سردار سلیمانی گفت: خیرین در این میان نقش برجسته ای دارند 

و امسال هم انشاءالله ادامه پیدا خواهد کرد.
وی ادامه داد: در ماه مبارک رمضان بیش از یک میلیون بسته را برنامه ریزی کردیم که در 
استان ها تهیه و توزیع خواهد شد. چون مردم کمک می کنند پیش بینی می کنیم نزدیک 

به یک و نیم میلیون بسته با محتوای کالای ایرانی در بین نیازمندان توزیع خواهد شد.
رییس سازمان بسیج مستضعفین درباره کمک به آسیب دیدگان کرونا افزود: کمک به 
آسیب دادن کرونا و کسانی که قرنطینه می شوند در قالب همین بسته ها پیش بینی شده 

است و در قالب طرح شهید سلیمانی نیز وضعیت آنها پیگیری خواهد شد.
  

عراقچی خبرداد:

آغاز غنی سازی ۶۰ درصد در ایران 
معاون سیاسی وزات امور خارجه و مذاکره کننده ارشد هسته ای کشورمان از آغاز 

غنی سازی 60 درصدی خبر داد. 
امور خارجه، سید عباس  وزارت  امور سخنگویی  و  دیپلماسی  اداره کل  به گزارش 
عراقچی که برای ادامه گفت و گوها و نشست کمیسیون مشترک برجام امروز به وین 
سفر کرده است این خبر را اعلام کرد.  معاون سیاسی وزیر امور خارجه امروز در نامه ای 
به رافائل گروسی مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی اعلام کرده است که غنی سازی 
60 درصدی را آغاز می کند. عراقچی همچنین اعلام کرد: یک هزار سانتریفیوژ دیگر با 
۵0 درصد ظرفیت بیشتر به ماشین های موجود در نطنز، علاوه بر جایگزینی ماشین های 
از 13  برجام   اضافه می شود. هجدهمین نشست کمیسیون مشترک  صدمه دیده، 
فروردین ماه جاری به صورت برخط با حضور نمایندگان ایران و کشورهای 1+۴ آغاز شد و 

ادامه آن به صورت حضوری در وین ادامه یافت.
 

رئیس ستاد انتخابات کشور :

رکورد ثبت نام در انتخابات شوراهای 
روستا شکسته شد 

رئیس ستاد انتخابات کشور از شکسته شدن رکورد ثبت نام در انتخابات شورا های روستا 
خبر داد و گفت: ثبت نام بیش از 2۴0 هزار نفر داوطلب عضویت در شورا های روستا 
قطعی شده است. جمال عرف در سومین نشست کمیته اطلاع رسانی ستاد انتخابات 
کشور که با حضور نمایندگان دستگاه های عضو کمیته در محل وزارت کشور برگزار شد 
اظهارداشت:در حالی که در دوره چهارم حدود 220 هزار نفر و در دوره پنجم حدود 23۴ 
هزار نفر ثبت نام کرده بودند. عرف افزود: این امر نشان دهنده آمادگی بیشتر داوطلبین 
برای رقابت در این عرصه از انتخابات در روستا های کشور است. رئیس ستاد انتخابات 
کشور با اظهار این که شروع مشارکت از ثبت نام نامزد ها آغاز می شود؛ گفت: روند کار 
گویای استقبال خوب داوطلبین در کل کشور است که ان شاا... با حرکت و استمرار این 

مسیر شاهد حضور پرشور مردم در روز انتخابات خواهیم بود.

نکته هایی که باید توجه شود

سیاست خارجی ۱۴۰۰
و  ضعیف  بسیار  امریکا  در  بایدن"  "جو  آقای  دولت   
نیازمند همراهی اروپا/انگلیس و جمهوریخواهان است. 

جمهوریخواهان در اختیار لابی اسراییل هستند. تاثیرگذار اصلی بر سیاست بین الملل 
امریکا، انگلیس است. تنها انگلیس از قدرت مهار امریکا برخوردار است. 

روسیه و چین؛ روسیه و چین قادر به تاثیرگذاری بر محیط بین الملل هستند اما 
چین بخاطر "تهدید امنیتی برای غرب" اول توسط انگلیس و سپس امریکا، در موضع 
دفاعی خواهد بود و با اتحاد نظامی استرالیا و ژاپن و امریکا با پیاده سربازان هندی، در 
دریای جنوب چین متمرکز خواهد بود. روسیه آقای پوتین، کماکان خواهان پیوستن 
به موسسات غربی به خصوص اروپاست و به روایتی دیگر؛ در جمع غرب تحویل گرفته 
شود و لذا با اهرم حوزه های نفوذ به خصوص آسیا، آماده مماشات با غربی هاست و از 

طریق اسراییل سعی در ایجاد تغییر تصویر در کنگره دارد. 
اروپا؛ انگلیس بشدت مانع هرگونه همکاری غرب با پوتین است. انگلیس دشمنی با 
روسیه را برای حفظ پیمان نظامی ناتو، با دو هدف؛ تعهد امریکا به حضور در اروپا و تفوق 

تفکر آنگلو ساکسن بر اتحادیه اروپایی با محوریت فرانسه ضروری می داند.
دیگر کشورها؛ بسط روابط دوجانبه بر مبنای مقتضیات تعمیق و سکون داشته باشد. 

انعطاف پذیری با تشخیص موقعیت دولت ها ضروری است.
اگر فرضیه فوق پذیرفته شود؛ چگونگی تعریف نقش سیاسی برای جمهوری اسلامی 
ایران ساده است. نظم جدید جهان در حال شکل گیری است. دوران "گذار" است و 

فرصتی برای تعریف نقش جمهوری اسلامی ایران در منطقه و جهان است.
1- سیاست خارجی در داخل؛ نیاز به اجماع و یک صدایی نیست. کشور آزاد باید 

چند صدایی باشد اما در اجرا باید "نزدیک به اجماع" مجلس و دولت و نخبگان باشد. 
2- منطقه؛ کشورهای همسایه باید جمهوری اسلامی ایران را آنطور که هست، 
بپذیرند. "گربه نشسته راه افتاده است و نشاندن گربه امکان پذیر نیست." شاید لازم 
به  ایران  اسلامی  جمهوری  پذیراندن  برای  جنگی/نظامی  فشرده  دوره  یک  باشد 

همسایگان به خصوص در حوزه خلیج فارس نیاز باشد.
3- بین الملل؛ فعالیت دیپلماتیک علمی و در حوزه های حقوق و سیاست بین الملل 
بر مبنای آموزه ها و "آرمان های" اسلامی و تبدیل آنها به "واقعیت اجرایی" ضروری 
است. سخت است ولی وظیفه نخبگان و دیپلمات هاست. نیازمند ابداع گری و نظریه 
پردازی و تفسیر آن در مجامع بین الملل هستیم. تبدیل "آرمان" های گام دوم انقلاب به 
"واقعیت" دشوار اما نخبگان و دیپلمات ها قادر به ابتکار و انجام در این زمینه به خصوص 
ترویج از طریق مجامع بین الملل هستند. به عنوان مثال؛ "عدالت"، "تروریسم"، "منافع 
ملی" و "ضدیت با اشغال و اشغالگری"، "گفتگوی نژاد ها و منع نژاد پرستی" و "حمایت 

از حقوق ملت ها" را می توان ارایه داد.   
۴- روابط با امریکا؛ بر مبنای نگاه ایرانی نظریه "اغفال"، امریکا به "قدرت سخت" 
برای سوءاستفاده توسط دیگران تبدیل شده است. اول بار چرچیل انگلیسی، امریکا را 
علیه هیتلر آلمانی اجیر کرد و قبایل عرب نیز به همین نتیجه رسیده اند. باید این قدرت 
سخت امریکا را اول؛ از لوث لابی انگلیس و اسراییل رهانید و دوم؛ در خدمت "عدالت 
در جهان" عملیاتی کرد. حضور رسمی دیپلماتیک در واشنگتن به دو دلیل هدفمند 
ضروریست. پیشگیری از سو استفاده دیگر کشورها و دوم؛ هدایت در راستای منافع 
"شیعه ناب اسلامی" )آرمان( یا "عدالت برای ملت ها" )واقعیت( که به عهده نخبگان و 

دیپلمات های مجرب است.
۵- روابط با اروپا، بین اتحادیه و دوجانبه تفکیک قایل شویم و اتحادیه را جز در امور 
اقتصادی نادیده بگیریم. میز تحقیق و پیگیری انگلیس و امریکا را در هم ادغام کنیم. 
اگر ترامپ بازگردد، اروپا آینده درخشانی نخواهد داشت. شیطنت اروپا از امریکا بیشتر 

است و استراتژی مهار امریکا با فشار بر کشوری های مطرح اروپا/انگلیس موثر است.
                                                                                                  دیپلمات و دکترای روابط بین الملل 

استاندار قم تاکید کرد:

ضرورت اهتمام جدی تر مدیران
 برای رفع موانع تولید 

استاندار قم بر ضرورت اهتمام جدی تر مدیران برای رفع موانع تولید تاکید کرد 
و گفت: پشتیبانی و مانع زدائی از تولید سرلوحه تمام برنامه های مدیریت استان 

است. 
بهرام سرمست روز سه شنبه در جلسه کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید استان 
قم، قرار گرفتن در سال "تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها" را مورد توجه قرار داد و 
اظهار کرد: تحقق شعار سال باید به عنوان خط مشی و فصل الخطاب مورد اهتمام 

مدیران قرار بگیرد.
استاندار قم با اشاره به توفیقات اقتصادی استان قم در سالهای گذشته افزود: گام 
های موثری در راستای رونق وجهش تولید برداشته شده است که خروجی آن احیا 

و توسعه واحدهای صنعتی در استان بوده است.
سرمست بیان کرد: جلوگیری از تعطیلی واحدهای تولید و بازگشت بیش از 
60 واحد به مدار تولید طی دو سال مهم ترین رویکرد مدیریت استان بوده است 

و خوشبختانه موفقیت های بسیار خوبی در این حوزه نصیب استان شده است .
وی گزارش دهی به مردم و اطلاع رسانی از اقدامات استان در راستای جهش 
تولید را ضروری دانست و گفت: تنویر افکار عمومی و آگاهی بخشی در زمینه 
دستاوردها و  توفیقات اقتصادی دولت می تواند منجر به ایجاد فضای شور و نشاط 

و امیدآفرینی در بین مردم شود.
وی تداوم سیاست های اقتصادی مسئولان برای رفع موانع تولید در ماه های 
پایانی دولت را مورد تاکید قرار داد و بیان کرد: همواره در اختلافات بین دستگاههای 

دولتی و واحدهای تولیدی، حامی و پشتیبان بخش تولید بوده و خواهم بود.
استاندار قم گره گشایی از مشکلات تولید و اشتغال را خط قرمز مدیریت استان 
برشمرد و خاطرنشان کرد: مدیران باید فرصت خدمت در شهر کریمه اهل بیت را 

قدردان باشند.
تکمیل و راه اندازی فاز های توسعه ای واحدهای تولیدی موفق 

سرمست همچنین توجه به تکمیل و راه اندازی فاز های توسعه ای واحدهای 
تولیدی موفق را مورد اشاره قرار داد و گفت: دستگاههای دولتی باید از بخش 

خصوصی در این عرصه  به صورت جدی حمایت کنند.
وی در بخش دیگری از سخنان خود همراهی بیشتر بانک ها با سیاست های 
کلان استان مبنی بر احیاء واحدهای تولید و رونق تولید را خواستار شد و تصریح 
کرد: بانک ها باید مدیران استان را در تحقق هرچه سریعتر مصوبات جلسات ستاد 

یاری دهند.
نیازهای  از  را یکی  نمونه گردشگری استان  تکلیف مناطق  تعیین  سرمست، 
مهم عنوان و خاطرنشان کرد: توسعه طرح های بوم گردی باید مورد توجه جدی 

مسئولان امر باشد.
وی با اشاره به تفاهم نامه 3000 میلیارد ریالی بین استانداری و ستاد اجرایی 
فرمان امام برای اجرای طرح های اشتغالزایی و رونق تولید در استان گفت: باید 
پیگیری های مجدانه برای عملیاتی شدن مفاد این تفاهم نامه با سایر تفاهم نامه 

هایی که  توسط دستگاههای ذیربط منعقد شده است انجام شود.
سرمست همچنین با اشاره تشکیل منظم جلسات کارگروه تسهیل و رفع وموانع 
تولید  استان و بازدید سه شنبه های اقتصادی  افزود: کارگروه تسهیل به عنوان 
پیشران و  موتور محرک همه جلسات کمیته های اقتصادی است و کارگروه های 

زیرمجموعه باید همسو با مصوبات این ستاد حرکت کنند.
کسب رتبه برتر قم در زمینه ی شاخص های حمایت از تولید

استاندار قم همچنین در جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی استان قم با 
اشاره به کسب رتبه نخست استان در زمینه کمک های فنی و اعتباری و رتبه سوم 
استان در زمینه تخصیص اعتبارات تفاهم نامه های جهش تولید از محل منابع یک 

میلیارد دلاری صندوق توسعه، از تلاش های مسئولان اقتصادی قم قدردانی کرد.
سرمست ضمن قدردانی از تلاش های مسئولان برای جذب اعتبارات سال 99 
اظهار کرد: اغلب پیشنهاداتی که در ستاد اقتصاد مقاومتی استان تصویب می شوند 

عملیاتی می شود و بعضا در سطح ملی اثرگذار می باشند.
وی با اشاره به اوج تحریم های ظالمانه آمریکا در سال 99 ادامه داد: انتظار می 
رود باشکست ترامپ گشایش های اقتصادی و کاهش فشارها شاهد بهبود وضعیت 

اقتصادی و معیشتی باشیم.
سرمست بیان کرد: شیوع کرونا در سال گذشته نیز با وجود تاب آوری بالای حوزه 

های سلامت و اقتصاد ضررهای جبران ناپذیری به کشور وارد کرد.
استاندار قم گفت: با سیاست هایی که دولت در شرایط کرونایی در پیش گرفت، 

شاهد فعالیت بسیار خوب واحدهای تولیدی بودیم.

اخبار

سید وحید کریمی*

 
رییس جمهوری با تاکید بر ضرورت مقابله با یکجانبه گرایی آمریکا با توسعه 
همکاری های منطقه ای گفت: باز کردن پای رژیم صهیونیستی به عنوان یک 
عنصر بی ثبات کننده و تنش زا، در منطقه خلیج فارس، اقدامی خطرناک است. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، حجت الاسلام والمسلمین 
حسن روحانی روز سه شنبه در دیدار »سرگئی لاوروف« وزیر امور خارجه روسیه، 
همکاری های  توسعه  برای  ایران  اسلامی  جمهوری  علاقمندی  به  اشاره  با 
منطقه ای، از توسعه این همکاری ها با هدف کمک به برقراری صلح و ثبات در 
منطقه به عنوان اقدامی راهبردی در مقابله با یکجانبه گرایی آمریکا و مداخله در 

امور منطقه از سوی این کشور استقبال کرد.
رییس جمهوری در ادامه با تاکید بر ضرورت حفظ امنیت، صلح و ثبات در 
منطقه و اینکه امنیت منطقه باید توسط کشورهای خود منطقه حفظ شود، 
بر لزوم توسعه همکاری های دفاعی و نظامی ایران و روسیه با توجه به پایان 

تحریم های تسلیحاتی ایران از ماه اکتبر سال گذشته، تاکید کرد.
وی با قدردانی از مواضع و حمایت های مسکو از مذاکرات هسته ای، بر تداوم 
تلاش ها برای حفظ و احیای برجام به عنوان یک توافق چندجانبه بین المللی که 
الگویی برای حل و فصل مشکلات از مسیر مذاکره و دیپلماسی بوده است، تاکید 
کرد و گفت: امروز آمریکا و همه دنیا به این نتیجه رسیده اند که فشار حداکثری 

شکست خورده و تنها راه آمریکا برای بازگشت به برجام، لغو تحریم ها است.
روحانی افزود: حرکت دو کشور در این خصوص نشان دهنده نگاه مشترک 
درمورد مسائل بین المللی از جمله برجام است و همچنین امروز برای اینکه 
بتوانیم برجام را احیا و فعال کنیم ، همکاری دو کشور به طور قطع بسیار موثر 

خواهد بود.
رییس جمهوری تاکید کرد: ما در واقع می خواهیم فضا و روابط به تعهدات و 
توافقات سال 201۵ برگردد و همه طرف های برجام، همان قول ها و گفتارهای 
خود را عملیاتی کنند و هرآنچه در آن زمان توافق شده پذیرفته شود، نه حاضریم 

کمتر از آن را بپذیریم و نه دنبال آن هستیم که بیش از آن را بدست آوریم.
روحانی در ادامه با اشاره به مشکلات و بحران های منطقه ای از جمله بحران 
یمن و سوریه بر تداوم همکاری ها و تبادل نظر ایران و روسیه به عنوان دو کشور 

تاثیر گذار منطقه برای حل و فصل بحران ها و مشکلات منطقه ای تاکید کرد.
رییس دولت تدبیر و امید با اشاره به همکاری های خوب دو کشور در حوزه های 
سیاسی و منطقه ای، بر ضرورت تقویت مناسبات اقتصادی و همچنین تسریع 
در اجرایی و عملیاتی شدن توافقات و پروژه های مشترک اقتصادی دو کشور در 
حوزه های نفت ، انرژی و حمل و نقل و همکاری دو کشور در حوزه هسته ای 
در ساخت دو نیروگاه در بوشهر و همچنین سوخت نیروگاه ها و ایزوتوپ ها،  با 

استفاده از ظرفیت شرکت های خصوصی تاکید کرد.
 روحانی در این دیدار با اشاره به موفقیت های روسیه در زمینه کرونا و توفیق در 
ساخت واکسن، تسریع در ارسال محموله های واکسن ساخت این کشور به ایران 
را مورد اشاره قرار داد و بر لزوم تسریع در راه اندازی خط تولید مشترک واکسن در 

کشورمان تاکید کرد.
 وزیر امور خارجه روسیه نیز در این دیدار با بیان اینکه دو کشور برای توسعه و 
تعمیق روابط مصمم بوده و اراده قوی دارند، گفت: برای توسعه همکاری های 
مسکو – تهران  از جمله همکاری های فنی و دفاعی هیچ محدودیتی وجود ندارد.
 "سرگئی لاوروف"  با بیان اینکه ایران و روسیه درخصوص همکاری های منطقه 
ای و بین المللی اهداف مشترک و نزدیک دارند، به مذاکرات هسته ای اخیر در 
وین و تمایل آمریکا برای بازگشت به برجام  اشاره کرد و افزود: تنها راه حل مسئله 
از نظر مسکو بازگشت بی قید و شرط و کامل آمریکا به برجام با اجرای قطعنامه 
2231 شورای امنیت سازمان ملل متحد و عمل به تعهدات از سوی این کشور 
است. لاوروف تصریح کرد: از نظر ما این کاملا غیر مفید است که از ایران خواسته 
شود در چارچوب برجام شرایط جدیدی را بپذیرد و یا فراتر از تعهدات خود در 

قالب برجام عمل کند.
وزیر امور خارجه روسیه تاکید کرد: هرگونه سند تکمیلی و یا اضافی درخصوص 
مسائل مختلف از جمله منطقه ای یا توسعه نظامی می تواند خارج از چارچوب 
برجام و در راستای تامین امنیت منطقه و خلیج فارس با حضور کشورهای منطقه 

به صورت جداگانه مورد برررسی قرار گیرد.
سرگئی لاوروف همچنین بر توسعه و تعمیق روابط تهران و مسکو تاکید کرد و 
یادآور شد روسیه برای اجرایی و عملیاتی کردن توافقات در راستای توسعه روابط، 
جدی است و پروژه های مشترک دو کشور با سرعت و جدیت دنبال خواهد شد.

سخنگوی قوه قضاییه از صدور حدود 160 هزار حکم 
جایگزین مجازات حبس در سال 99 خبر داد.

نخستین  در  سه شنبه  روز  اسماعیلی  غلامحسین 
نشست خبری سال 1۴00 اظهارداشت: در سال 99 
اشتغال زندانیان به ۵۴ درصد رسید و زمینه حرفه آموزی 

و اشتغال زندانیان فراهم شده است.
وی افزود: اگرچه تعدادی از احکام قصاص با توجه 
به درخواست اولیای دم در سال گذشته اجرا شد، اما 
8۷8 مورد حکم قصاص با کمک مصلحان، خیران و 
شورای حل اختلاف و رضایت خانواده ها منتفی شد و 
البته مجازات عمومی این افراد از جنبه عمومی جرم و 
بازدارندگی جرم سنگین قتل عمد پس از منتفی شدن 
قصاص به قوت خود باقی است و این افراد باید چند 

سال تحمل حبس داشته باشند.
آزادی ۲۲۵ محکوم امنیتی در سال ۹۹

اسماعیلی درباره وضعیت زندان و زندانیان در ایام 
رعایت  به  جدی  اهتمام   99 سال  در  گفت:  کرونا 
دستورالعمل های بهداشتی در فضای زندان ها داشتیم. 
از  نفر  هزار   ۵0 حداقل  روز  هر  در  کرونا  یکساله  در 
اوج کرونا عدد  ایام  در  و  بودند  زندانیان در مرخصی 

مرخصی زندانیان از 100 هزار نفر هم تجاوز کرد.
وی ادامه داد: در سال 99، 1۵ هزار و 300 نفر از 
محکومان مشمول عفو رهبری شدند که این عدد در 
مقایسه با سال 98، 86 درصد رشد داشته و در مقایسه 

با سال9۷، ۴18 درصد رشد داشته است.
اسماعیلی اضافه کرد: 22۵ نفر از محکومان امنیتی 

در سال 99 مورد عفو رهبری قرار گرفتند که برخی از 
آنها مربوط به اغتشاشات آبان 98 و فتنه بنزینی بودند و 
103 نفر هم از اتباع خارجه در سال 99، مورد عفو قرار 
گرفتند که در آستانه سفر رئیس قوه قضاییه به عراق آزاد 

شدند.
استفاده ۳۲۰۰ زندانی از پابند الکترونیکی 

اتاق   900 اظهارداشت:  قضاییه  قوه  سخنگوی 
هزار   111 از  بیش  و  داشتیم  الکترونیک  دادرسی 
دادرسی الکترونیکی از داخل زندان ها انجام دادیم و 
در سال 99، 3200 نفر زندانی تحت مراقبت و پابند 

الکترونیکی قرار گرفتند.
وی گفت: در سال 99 طرح پایش زندانیان را اجرا 
مورد  پایش  این طرح  در  زندانیان  اکثریت  که  کردیم 
بررسی مجدد قرار گرفتند و  اسباب آزادی  20 هزار 
زندانی فراهم شد. برای این امر در سال 99 بیش از ۵0 

هزار مورد بازدید قضات از زندان ها داشتیم.
پرونده آزاده نامداری جنایی نیست  

سخنگوی قوه قضاییه درباره وضعیت پرونده »آزادی 
نامداری« گفت: تا امروز بررسی های قضایی و پزشکی 
را منتفی می داند  این موضوع  قانونی جنایی بودن 
و پرونده جنایی نیست و با توجه به بررسی ها در سایر 
جهات در فضایی مبتنی بر نظر پزشکی قانونی، قاضی 
پرونده تصمیم لازم را اتخاد خواهد کرد و اجازه دهیم که 
فضای جامعه آرام باشد و اکنون که جنایتی در کار نبوده 

باید نظر پزشکی قانونی ارائه شود.
افزایش ۲۰ درصدی پرونده های ثبتی و ملکی 

ورودی  افزایش  با  که  موضوعاتی  از  داد:  ادامه  وی 
تنظیم  به  الزام  پرونده های  بودیم،  مواجه  پرونده 
سند رسمی املاک است و در همین راستا به دنبال 
عادی  اسناد  حذف  و  رسمی  اسناد  به  اعتباربخشی 

هستیم. 
سخنگوی قوه قضاییه افزود: عدم اصلاح قانون در 
سال گذشته 20 درصد آمار پرونده های ثبتی و ملکی را 
افزایش داده که این روند به صلاح مردم و جامعه نیست.
رسیدگی به ۲۰۴ پرونده در شعب ویژه مفاسد 

اقتصادی
اسماعیلی در پاسخ به سوالی درباره فرایند رسیدگی 
موضوع  این  گفت:  اقتصادی  مفاسد  پرونده های  به 
همیشه جزو اولویت های ما بوده و خواهد بود و به هیچ 
عنوان در این حوزه کوتاه نمی آییم. در همین راستا 
دادگاه رسیدگی به پرونده حسن میرکاظمی معروف به 

»حسن رعیت« در حال برگزاری است.
وی ادامه داد: در شهریور 1399 استجازه پرونده های 
پرونده   20۴ تعداد  و  شد  تمدید  اقتصادی  مفاسد 
مربوط به مفاسد اقتصادی در شعب ویژه با 62۵ متهم 
رسیدگی شده که از این تعداد 121 پرونده در 6 ماه دوم 

رسیدگی و حکم آن صادر شده است.
اسماعیلی در پاسخ به این پرسش که چه میزان دادگاه 
های مفاسد اقتصادی در مبارزه با فساد نقش داشته، 
گفت: این برخوردها نقش بسزایی داشته و شاخص 
اجمالی آن این است که در ایام اخیر سیر نزولی پرونده 

های مفاسد اقتصادی را شاهد هستیم.

سخنگوی قوه قضاییه خبرداد:

صدور ۱۶۰ هزار حکم جایگزین مجازات حبس  

روحانی در دیدار وزیر امور خارجه روسیه:

بازکردن پای رژیم صهیونیستی به منطقه خلیج فارس خطرناک است

وزیر خارجه روسیه گفت: موضع ما در مورد برجام کاملا 
روشن است و همه تحریم ها علیه ایران باید بی قید و شرط 

برداشته شود. 
محمد  با  مشترک  خبری  نشست  در  لاوروف  سرگئی 
جواد ظریف در پاسخ به سوال ایرنا مبنی بر اینکه روسیه 
موضعی  چه  برجام  اصلی  اعضای  از  یکی  عنوان  به 
تعهدات  به  آمریکا  بازگشت  و  وین  مذکرات  درخصوص 
برجام دارد، گفت: موضع ما کاملا روشن است و همه 
تحریم های علیه ایران باید بی قید و شرط برداشته شود و 
امیدوارم با برداشتن تحریم ها علیه ایران فضای همکاری 

بیشتری ایجاد شود.
وزیر خارجه روسیه تصریح کرد: تنها راه احیای برجام 
خود  تعهدات  به  کامل  صورت  به  آمریکا  که  است  این 

بازگردد و طبق قطعنامه شورای امنیت و سازمان ملل عمل 
کند. اگر آمریکایی ها این کار را نکنند ممکن است گرفتار 
اقدام خطرناکی شوند پیامدهای ناگواری می تواند داشته 

باشد.
لاوروف با تاکید بر اینکه راه حفظ برجام این است که 
طرفین کاملا و بی چون و چرا به برجام بازگردند، گفت: 
تلاش ما این است که کمک کنیم آمریکایی ها به برجام 

بازگردند و ایرانی ها نیز بازگردند
وزیر خارجه روسیه اظهار داشت: روحیه طرف ایرانی را 

در زاین زمینه مثبت می دانیم.
وی ضمن ابراز خرسندی از حضوردر تهران گفت: امروز  
مذاکرات خوبی با همتای ایرانی خود داشتم و مذاکرات 

میان طرفین در فضای دوستانه و پر از اعتماد برگزار شد.

وی تاکید کرد: ما خواهان احترام متقابل میان طرفین 
هستیم همچین دیالوگ های سیاسی بین دو کشور در این 

نشست بسیار پرمحتوا بود.
در  ما  شد:  یادآور  روسیه  دیپلماسی  دستگاه  رییس 
راستای همکاری دوجانبه در زمینه حمل و نقل، ادارات، 
و موضوعات فرهنگی گفت و گوهای خوبی داشتیم و 

توافقنامه فرهنگی میان دو کشور امضا شد.
وزیر خارجه روسیه با بیان اینکه امیدواریم همکاری دو 
کشور افزایش یابد،  اظهار کرد: ما همچنین درباره مبارزه 
با کرونا و تامین واکسن اسپوتنیک که به گفته کارشناسان 
ایرانی از کارآمدترین و بهترین واکسن هاست، گفت و گو 
کردیم و بنا شد تلاش کنیم در خاک ایران با استفاده از 

کارشناسان دو کشور این واکسن را تولید کنیم.

وزیر خارجه روسیه:

همه تحریم ها علیه ایران باید بی قید و شرط برداشته شود

 وزیر امور خارجه با تاکید بر اینکه سیاست خارجی نباید موضوع دعوای جناحی 
و انتخاباتی باشد، گفت: هر دستاورد سیاست خارجی، دستاورد مردم، کشور و 
رهبری است و هیچ فرد، گروه و یا جناحی حق مصادره آن را ندارد. رفع تحریم ها 

به نفع مردم و هر دولتی است که ۴ ماه دیگر زمام امور کشور را به دست می گیرد. 
محمد جواد ظریف در صفحه اینستاگرامی خود درباره جلسه روز گذشته )دوشنبه 
(خود با اعضای کمیسیون امنیت ملی مجلس نوشت: سلام، دیروز جلسه ای 
طولانی، صریح و صمیمی—همراه با توهین و تهدید و اتهام از سوی یکی دو 
نفر—با نمایندگان محترم کمیسیون امنیت ملی داشتم. از یکی از نمایندگان نقل 
شده است که "برآوردم از جلسه امروز کمیسیون این است که ظریف نامزد انتخابات 

ریاست جمهوری 1۴00 می شود."
 وی اضافه کرد: پس از چندین بار تأکید بر عدم تمایل برای نامزدی، نمی خواستم 
دوباره وارد این موضوع شوم. اما این اظهار نظر ناگزیرم کرد که اصل ماجرا را عرض 
کنم: در جلسه چند نفر اظهار نگرانی کردند که گفت و گوهای وین برای رفع 
تحریم ها با اهداف انتخاباتی دنبال می شود و بنده برای جلب آرای مردم به دنبال 
ایجاد دوقطبی در جامعه هستم. عرض کردم دو قطبی را کسانی می سازند که با 
اتلاف میلیاردها برای تولید سریال، اعتماد عمومی به دیپلماسی کشور را هدف 
گرفته و معیشت مردم و عزت کشور را بازیچه اغراض سیاسی و انتخاباتی می نمایند. 
وزیر امور خارجه با بیان اینکه ما به لطف خدا و بزرگواری مردم نیازی به ایجاد 
دوقطبی در جامعه نداریم، گفت: هشت سال است علیه دستگاه دیپلماسی با 
هزینه های سنگین تبلیغ شده است؛ 8 سال است بهترین دستاوردهای دیپلماسی 

را تخطئه  کرده اند؛ 8 سال است به دلیل سکوت ما یک تنه به قاضی رفته اند؛ و 8 
سال است برای کوبیدن دستگاه دیپلماسی، عزت و اعتماد مردم را نشانه گرفته اند؛ 

اما به لطف خدا هنوز از نعمت محبت مردم دلاورمان برخورداریم.
 ظریف خاطرنشان کرد: یادآوری کردم که علت تصمیم بنده برای نامزد نشدن 
نگرانی از سبد رأی نیست که برای بهبود آن از سیاست خارجی و یا انسجام ملی 
هزینه کنم. نگرانی من از رأی آوردن است نه رأی نیاوردن. بر عزم خود برای نامزد 
نشدن استوارم؛ ولی تداوم فشارها، آزارها، افتراها و تهدیدها در اقبال عمومی و در 

این عزم تأثیر معکوس دارد.
 رییس دستگاه دیپلماسی با تاکید بر اینکه سیاست خارجی نباید موضوع دعوای 
جناحی و انتخاباتی باشد، گفت: هر دستاورد سیاست خارجی، دستاورد مردم، 
کشور و رهبری است و هیچ فرد، گروه و یا جناحی حق مصادره آن را ندارد. رفع 
تحریم ها به نفع مردم و هر دولتی است که ۴ ماه دیگر زمام امور کشور را به دست 
می گیرد.   ظریف گفت: تقاضا می کنم اجازه دهید در این فضا که صهیونیست ها 
برای جلوگیری از رفع تحریم ها به خبیثانه ترین و مذبوحانه ترین روش ها متوسل 
تمام  بتوانند  و دیگر همکاران فداکار و شجاعم  شده اند، عباس عراقچی عزیز 
تمرکز خود را بر رفع تحریم ها متمرکز کنند و نگران سنگ اندازی ها، اتهامات و 

فضاسازی های مسموم انتخاباتی نباشند.
 وزیر امور خارجه افزود: بیائیم در آستانه ماه مبارک رمضان دل را از کینه ها و 
بدانگاری ها پاک کنیم و هم دل و هم نوا برای موفقیت تمامی ایثارگران به ویژه در 

عرصه های سلامت، هسته ای و سیاست خارجی دعا کنیم. 

محمدجواد ظریف:

 تداوم فشارها در عزم من برای نامزد نشدن تاثیر معکوس خواهد داشت



3 چهار شنبه -بیست وپنجم فروردین ماه 1400-    سال بیست  وچهارم -   شماره 5248
سلامت 

کمبود انرژی یکی از شایع ترین شکایت های افرادی است که به پزشک 
مراجعه می کنند. ناراحت کننده است وقتی که کارهای زیادی باید انجام 

دهید اما احساس خستگی و بی انرژی بودن مدام شما را عقب بیندازد.
می کنند.  تجربه  را  آن  گاهی  آدم ها  همه ی  که  است  چیزی  خستگی 
خستگی می تواند ناشی از کسر خواب، یک بیماری و یا کار و فعالیت زیاد 
باشد؛ اما علت خستگی شما هر چه که باشد، راه هایی برای مقابله با آن 

وجود دارد.
اگر بیشتر اوقات احساس خستگی می کنید، اولین قدم این است که 
جهت معاینه و چکاپ به پزشک مراجعه کنید. خیلی از مشکلات سلامتی 
مثلًا کمبود آهن، کم کاری تیروئید، دیابت و حتی افسردگی می توانند 
سبب خستگی مزمن شوند. وقتی از سلامت خود مطمئن شدید، باید 
سبک زندگی تان را بررسی کنید تا ببینید وضعیت تغذیه، خواب و فعالیت 
بدنی تان چگونه است. کمبودی در هر یک از این موارد می تواند سطح 
به  و احساس خستگی مداوم و خواب آلودگی  را کاهش داده  انرژی تان 
شما بدهد. می خواهید بدانید چه عادت های دیگری می توانند موجب 

خستگی شوند؟ پس ادامه ی مطلب را بخوانید.
رژیم غذایی پُر از قند

انرژی  یک  است  ممکن  شده  فرآوری  بسیار  و  پُرقند  غذاهای  خوردن 
احساس  می تواند  غذاها  این  نهایت  در  اما  بدهد؛  شما  به  موقتی 
خستگی تان را بدتر کرده و شما را گرسنه تر کنند. وقتی چیزی می خورید 

که قند یا کربوهیدرات زیادی دارد و بدنتان آن را فوراً جذب می کند، قند 
خونتان فوراً بالا می رود و این افزایش قند خون باعث یک انرژی ناگهانی 
می شود اما مدت آن کوتاه است. متأسفانه بعد از افزایش انرژی اولیه که 
ناشی از افزایش قند خون است، قند خون فوراً افت می کند. این افت و 
خیزها موجب خستگی و دیگر علائم مانند لرز، مه مغزی و گاهی اندوه 
نوشیدنی های  و  هله هوله  راه حل چیست؟  بودن می شوند.  بی انگیزه  و 
قندی را کنار بگذارید و غذاهای طبیعی و پُرفیبر و پُرپروتئین را جایگزین 
کنید. این غذاها قند خون را بالا نمی برند و موجب خستگی تان نمی شوند. 
ضمناً، از جهت سلامت متابولیک نیز بهترند. غذاهای بسیار فرآوری شده 
و قندی، مواد مغذی باارزشی که بدن برای تولید انرژی به آن ها نیاز دارد 

را ندارند.
برخی داروها

دارند.  جانبی  عوارض  که  می کنند  مصرف  داروهایی  افراد  از  خیلی 
مانند:  خستگی؛  احساس  ایجاد  به  معروف اند  داروها  از  تعدادی 
داروهای  می شوند،  مصرف  آلرژی  درمان  برای  که  آنتی هیستامین ها 
مربوط به اختلالات خلقی، شُل کننده های عضلات، برخی از داروهای 
فشارخون و داروهای مسکن. راه حل چیست؟ اگر به تازگی مصرف داروی 
جدیدی را شروع کرده اید و احساس خستگی می کنید که قبلًا نداشته اید 
علتش می تواند همین دارو باشد. در مورد امکان جایگزین کردن دارو با 

پزشکتان مشورت کنید.

کم آبی بدن
خفیف  دهیدراسیون  دچار  افراد  از  خیلی  می دهد  نشان  تحقیقات 
حتی  نمی نوشید.  آب  کافی  اندازه  به  شما  دیگر،  عبارتی  به  هستند. 
کمبود  مغزی،  مه  خستگی،  موجب  می تواند  هم  خفیف  دهیدراسیون 
انگیزه و سردرد شود. خیلی از افراد نمی دانند که بدنشان به آب بیشتری 
نیاز دارد. اگر برای درمان فشار خون یا عارضه قلبی داروی ادرارآور استفاده 
می کنید، پس در معرض کم آبی بدن هستید. همچنین اگر تمرین و ورزش 
می کنید، حین ورزش به واسطه عرق آب زیادی از دست می دهید که اگر 

آن را جایگزین نکنید، احساس بی انرژی بودن خواهید کرد.
راه حل چیست؟ یکی از علائم کم آبی بدن، تیره شدن رنگ ادرار است. 

اگر ادرارتان تیره تر از زرد روشن است پس باید بیشتر آب بنوشید.
کافئین

کافئین باید به شما انرژی بدهد، اینطور نیست؟ اما نوشیدن چند فنجان 
قهوه در روز تبدیل به عادت می شود و بدن و مغزتان به اثرات کافئین عادت 
می کند و دیگر با مصرف آن انرژی نمی گیرید. اگر مصرف کافئین را ناگهان 
قطع کنید، تا یک هفته احساس خستگی و سردرد خواهید داشت که از 
علائم ترک کافئین است. راه حل چیست؟ اگر می خواهید مصرف کافئین 

را کاهش دهید، تدریجاً این کار را انجام دهید.
کار زیاد با ابزارهای الکترونیکی

آیا همیشه گوشی همراه دستتان است؟ مدام چرخیدن در فضای مجازی 
نه تنها خسته کننده است بلکه نور آبی این ابزارها می تواند خواب شبتان را 
هم به هم بریزد. ضمناً خیلی ها عادت دارند یکجا بنشینند و با گوشی خود 

سرگرم شوند، اما زیاد نشستن هم می تواند سبب خستگی شود.
راه حل چیست؟ نور آبی در عصر، ترشح ملاتونین یا هورمون خواب را 
مختل می کند. افت ملاتونین باعث می شود نتوانید به خواب بروید. پس 

حداقل دو ساعت پیش از خواب، ابزارهای الکترونیکی را کنار بگذارید.
تغییر سبک زندگی برای سر حال شدن؛

عواملی که باعث افت انرژی تان می شوند
فراموش نکنید که خستگی می تواند علامتی از برخی بیماری ها نیز 
باشد. بنابراین ابتدا به پزشک مراجعه کنید تا مطمئن شوید مشکلی از 
این جهت ندارید. فعالیت بدنی داشته باشید و بیشتر از یکی دو ساعت 
در طول روز ننشینید. خود ِ بی تحرکی موجب احساس خستگی می شود. 
بدن شما برای تحرک ساخته شده، پس اجازه ندهید مدت طولانی یک 
جا بی حرکت بماند. اگر فعالیت کنید، جریان خون بهتری در بدن دارید و 

کمتر احساس خستگی می کنید.
کلام آخر

همه ی ما گاهی خستگی را تجربه می کنیم. خستگی، واکنش طبیعی 
اما  است  بی تحرکی  و  استرس  نامناسب،  تغذیه  خواب،  کسر  به  انسان 
تغذیه،  نحوه ی  پس  می شود.  مربوط  نیز  زندگی  سبک  عادت های  به 
ابزارهای  از  استفاده  میزان  و  کافئین مصرفی  میزان  داروهای مصرفی، 
الکترونیکی تان را بررسی کنید. چند تغییر ساده می تواند تمام آن چیزی 

باشد که به آن نیاز دارید.

تغییر سبک زندگی برای سر حال شدن؛

رازهایی درباره کاهش وزنعواملی که باعث افت انرژی تان می شوند
 که درباره آنها نمی دانید!

علاوه بر پیشگیری از بیماری هایی مانند بیماری های قلبی، دیابت و سکته 
مغزی، فواید کاهش وزن شامل اثرات مفید ناشناخته تری نیز هست.

با از دست دادن ۵ تا 10 درصد وزن بدنتان، می  توانید سلامت کلی خود را 
افزایش و خطر شرایط بهداشتی مزمن را کاهش دهید اما برخی نکات ناشناخته 

وجود دارند که شما معمولا درباره کاهش وزن نمی دانید.
افزایش میزان خواب

 بنابر مطالعات، افرادی که حداقل ۵ درصد وزنشان را در طی یک دوره شش 
ماهه کاهش می  دهند به طور متوسط 22 دقیقه بیشتر از قبل می  خوابند و پیش 
از این محققان فنلاندی گزارش کرده بودند که کاهش متعادل وزن به میزان قابل 

توجهی باعث بهبود علائم قطع تنفس در حین خواب شده است.
افزایش شانس داشتن فرزند

 چاقی در زنان با ناباروری و سندرم تخمدان پلی  کیستیک همراه است و زمانی که 
یک زن جوان چاق می  شود، باردار شدن برای او مشکل تر خواهد شد. از آنجایی 
که وزن مادر در طی بارداری و حتی قبل از آن با تمامی پیامدهای سلامتی برای 
فرزند در ارتباط است، کاهش وزن و لاغرشدن کمک می  کند که فرد از داشتن یک 

بارداری سالم و فرزندی سالم مطمئن شود.
افزایش سلامت چشم

 در اکثر افراد کاهش وزن در واقع باعث محافظت بینایی آنها در برابر عوارض 
مربوط به چاقی مانند نظیر دیابت نوع 2 می  شود.

افزایش شدت انرژی
 زمانی که شما وزن کمتری دارید انرژی کمتری را صرف انجام کارهای روزمره  
می  کنید. کاهش وزن همچنین راندمان اکسیژن شما را بهبود بخشیده و بنابراین 

شما حین فعالیت های پرانرژی نفس کم نمی آورید.
تقویت حافظه

 مطالعات محققان سوئدی در سال 2013 نشان داد که زنان سالمند بعد از 6 ماه 
دنبال کردن برنامه کاهش وزن نمرات بهتری در آزمون  های حافظه کسب کردند.

کاهش خطر ابتلا به سرطان
 اضافه وزن موجب بروز التهاب می  شود که خود آن آغازگر تغییرات سلولی در 
بدن است. یک بررسی انجام شده بر روی زنان یائسه که نتایج آن در مجله تحقیقات 
سرطان به چاپ رسیده است، نشان داد که درجات خطرناک التهاب تنها با کاهش 

۵ درصدی وزن بدن قابل تخفیف است.
لذت بردن از فعالیت های جسمی

زمانی که اضافه وزن دارید نسبت به افرادی که وزن طبیعی دارند، فعالیت  های 
جسمی ممکن است موجب درد مفاصل و سوزش ریه  های شما شود. وقتی شروع 
به لاغر شدن می  کنید، دیگر انجام ورزش در شما احساس انجام یک کار روزمره 
سخت و طاقت فرسا را ایجاد نمی  کند و بیشتر به صورت شبیه تجربه  ای سرگرم 
کننده در می  آید. علاوه براین سبک وزن بودن موجب می  شود شما سریع  تر و 

نیرومندتر شوید.
کنار گذاشتن داروها

 حفظ یک وزن مناسب می  تواند شما را در برابر بیماری  های قلبی و دیابت 
محافظت کند. اما اگر از قبل دچار اضافه وزن باشید و به این بیماری  های مبتلا 
باشید، چه می شود کرد؟ خبر خوب: کاهش وزن هنوز می  تواند مفید باشد. این 
بیماری  ها لزوما از بین نمی  روند، اما ممکن است علائم بیماری شما و مقدار 
دارویی که دریافت می  کنید، کاهش یابد. برای مثال ممکن است بتوانید دوز 
داروهای ضدفشارخون و پایین ِ آورنده کلسترول  را کاهش دهید، یا یاد بگیرید 

بدون تزریق  های روزانه انسولین، دیابت نوع 2 خود را کنترل کنید.

سبزیجاتی که بعد از پخته شدن ارزش 
غذایی آنها بیشتر می شود

همیشه گفته می شود سبزی ها را خام بخورید تا مواد مغذی بیشتری به بدنتان 
برسد. شاید درباره بیشتر سبزی ها این موضوع درست باشد اما سبزی هایی هم 

وجود دارد که پختن آن، باعث افزایش ارزش غذایی آن می شود.
برای پخت اکثر سبزیجات، توصیه ها بر این است که آنها را بخارپز یا با چربی 
هایی مانند روغن کتان، روغن زیتون و ... طبخ کنید. اضافه کردن چربی های 
سالم به این سبزیجات، جذب ویتامین ها و مواد معدنی موجود در آنها را در بدن 

چند برابر می کند:
سیب زمینی: اینطور ثابت شده که مصرف سیب زمینی پخته و یا آب پز شده قند 
خون را به طور موثری کنترل می کند. در حالی که مصرف سرخ کرده آن کاملا اثر 

معکوس روی قند خون داشته و به هیچ وجه توصیه نمی شود.
گوجه فرنگی: اگر می خواهید از خواص لیکوپن موجود در گوجه فرنگی که 
یک آنتی اکسیدان با خواص ضد التهابی است، بهره ببرید، آن را بپزید. شما در 
هنگام مصرف گوجه فرنگی به صورت خام فقط ۴ درصد از لیکوپن آن را به بدن 

می رسانید. لیکوپن موجود در گوجه فرنگی پخته به راحتی جذب بدن می شود.
هویج: سطوح بتاکاروتن که نوعی آنتی اکسیدان بوده و در بدن تبدیل به ویتامین 
آ می شود، در هویج پخته شده چند برابر افزایش می یابد. اسفناج: حجم اسفناج 
با پخته شدن کاهش می یابد و شما می توانید مقدار بیشتری از آن را بخورید. 
اسفناج همچنین دارای اسید فولیک است که به تقویت سیستم عصبی کمک 
می کند. سطح اسید فولیک اسفناج با پختن این سبزی بیشتر حفظ می شود. 
مارچوبه: اگر می خواهید فیبر بیشتری از طریق مصرف این سبزی به بدن 
برسانید، آن را طبخ کنید. تقریبا مانند گوجه فرنگی، مارچوبه دارای دیواره های 
ضخیم سلولی است که باید به وسیله گرما تجزیه شود. در این صورت تمام مواد 
مغذی سالم آن جذب بدن می شوند. کدو حلوایی: جذب آنتی اکسیدان ها و 
بتاکاروتن موجود در کدو حلوایی با پخته شدن آن بیشتر می شود. بروکلی: 
بروکلی جزو خانواده  کلم هاست و خواص آنتی اکسیدانی آن بسیار معروف است. 
همچنین بروکلی منبع غنی لوتئین و توکوفرول است. این ترکیبات شیمیایی، با 
کاهش التهاب در رگ های خونی بدن، خطر سرطان را کاهش می دهد. بهترین 
شیوه برای پخت  کلم بروکلی، آب پز و بخارپز کردن آن است که با این شیوه خواص 

کاروتنوئید، لوتئین و فیتوئن های آن تقویت می شود.

ویتامین دی یکی از ویتامین های ضروری برای سلامت بدن شماست. مقادیر 
کم این ویتامین شما را در معرض خطر ابتلا به عفونت، افسردگی و کاهش تراکم 

استخوان قرار می دهد.
نقش مهم ویتامین دی در افزایش جذب کلسیم و بهبود عملکرد عضلات، قلب و 
ریه ها ثابت شده است. مطالعات نشان می دهد که مصرف روزانه 1200 واحد از این 
ویتامین، با تقویت سیستم ایمنی بدن، خطر ابتلا به بیماری های ویروسی بخصوص 
آنفلوآنزا را کاهش می دهد. بسیاری از فواید دیگر مصرف مقادیر کافی ویتامین دی، 

از این قرارند:
بهبود سلامت استخوان ها

 ویتامین دی در جذب دو ماده معدنی کلسیم و فسفات نقش اساسی دارد. این دو 
ماده معدنی برای سلامتی استخوان ها ضروری اند. نرم و شکننده شدن استخوان ها 

از علائم فقر ویتامین دی در بدن است.
جلوگیری از پیشرفت آلرژی در نوزادان

سطوح پایین ویتامین دی در بدن با خطر ابتلا به واکنش های آلرژیک بخصوص 
آسم و اگزما در نوزادان ارتباط دارد. تحقیقات نشان می دهد که ویتامین دی از ابتلا 
به آسم و آلرژی در مراحل اولیه زندگی جلوگیری می کند و منجر به کاهش علائم این 

بیماری ها در کودکان و بزرگسالان مبتلا می شود. 
کمک به بارداری سالم

مطالعات نشان داده اند که میزان ویتامین دی3 در زنان باردار سالم در مقایسه با 
زنان باردار که به پره اکلامپسی مبتلا هستند، به شدت متفاوت است. پره اکلامپسی 
نوعی مشکل در دوران بارداری است، که با فشار خون بالا و آسیب به سایر ارگان ها 
از جمله کلیه مشخص می شود. پره اکلامپسی معمولا بعد از هفته بیستم بارداری در 
خانم هایی با فشار خون نرمال آغاز می شود. حتی افزایش اندک در فشار خون می 

تواند علامتی از پره اکلامپسی در بارداری باشد. 
بهبود سلامت روان

 تحقیقات رابطه بین کمبود ویتامین دی و خطر ابتلا به اضطراب و افسردگی را ثابت 
کرده اند. کاهش سطح ویتامین دی با کمبود ماده شیمیایی سروتونین؛ هورمون 
مرتبط با احساس شادی ارتباط دارد. اینطور مشخص شده که استفاده از مکمل های 
ویتامین دی در مبتلایان به افسردگی، علائم این بیماری را به طور چشمگیری کاهش 

می دهد. 
کاهش خطر ابتلا به سرطان سینه

 تحقیقات نشان می دهد که سطح کافی ویتامین دی می  تواند خطر ابتلا به سرطان 
سینه را کاهش دهد. مصرف این ویتامین در طول سالهای اولیه بلوغ، خطر ابتلا به 
سرطان سینه پیشرفته را در طول سالهای بعد زندگی کاهش می  دهد. با توجه به 
تحقیق انجام گرفته در نشریه آمریکایی ایپدمیولوژی، زنانی که به میزان کافی در 
معرض آفتاب قرار می  گیرند نسبت به زنانی که به میزان ناکافی در معرض آفتاب 

هستند، خطر ابتلا به این سرطان را به نصف کاهش می  دهند.
سلامت عروق خونی

 یک تحقیق جدید نشان می  دهد، مصرف دوزهای بالای ویتامین دی عروق را 
منعطف  تر نگه می  دارد که می  تواند به طور بالقوه خطر بیماری قلبی، حمله قلبی 

و سکته را کاهش دهد.
کاهش علائم سندرم روده تحریک پذیر

 طبق گفته محققان دانشگاه شفیلد جذب مکمل ویتامین دی ممکن است بعضی 
از علائم سندرم روده تحریک پذیر مانند درد شکمی، التهاب، اسهال و یبوست را از 
بین ببرد. این علائم می  تواند کیفیت زندگی یک فرد را کاهش دهد. این یافته  ها نشان 
می  دهد که همه افراد مبتلا به سندرم روده تحریک پذیر باید میزان ویتامین دی خود 

را آزمایش کنند و اکثریت آنها باید از مکمل استفاده کنند.

چرا ویتامین دی می تواند تضمین کننده سلامت باشد؟

تغییرات  دلیل  به  یائسگی  دوران  طی  خانم ها  همه ی 
هورمونی، تغییراتی را در بدن خود نیز تجربه می کنند. با افت 
استروژن، احتمال ابتلا به انواع بیماری های مزمن نیز بیشتر 
می شود از جمله انواع سرطان، دیابت و مشکلاتی در تراکم 

استخوان مانند پوکی استخوان.
تراکم استخوان مسئله ی بسیار حائز اهمیتی است زیرا 
با کاهش هورمون ها، از تراکم استخوان ها کاسته شده و در 

نتیجه ریسک ابتلا به پوکی استخوان افزایش می یابد.
طی سال های اخیر معلوم شده که یک زن در دوره ی پنج 
ساله ی آخر یائسگی می تواند هر ساله کاهش پنج درصدی 
تراکم استخوان را تجربه کند. به همین دلیل توصیه شده 
است وقتی به این مرحله می رسید، عادت های سالمی در 

پیش بگیرید که به پیشگیری از این مشکل کمک کند.
ارتباط کاهش تراکم استخوان و یائسگی چیست؟

این  تقریباً 30 سالگی، بدن  تا  اولیه زندگی  از سال های 
دست  از  و  استخوان سازی  میان  تعادل  که  دارد  را  توانایی 
دادن بافت استخوان را حفظ کند. سپس بین 30 سالگی و 
3۵ سالگی، روند از دست دادن استخوان نسبت به جایگزین 
کردن آن سرعت بیشتری می گیرد که باعث می شود تقویت 
استخوان سازی بسیار بسیار مهم شود. با به پایان رسیدن 
تخمک گذاری و رسیدن به یائسگی )در تقریباً ۵0 سالگی(، 
از دست رفتن بافت استخوان سرعت چشمگیری می گیرد. 
به دلیل کاهش سطح استروژن، استخوان ها ضعیف شده و 

بیشتر مستعد شکستگی خواهند شد.
چه کسانی بیشتر در معرض کاهش تراکم استخوان 

هستند؟
زنانی که سابقه ی پوکی استخوان را در خانواده دارند بیشتر 
مستعد ابتلا به این مسئله اند. اما فاکتورهای زیر نیز می توانند 

بر این احتمال اثر بگذارند:
. زیاد لاغر یا ریزاندام بودن

. چاقی
. مصرف داروهای کورتیکواستروئید

. پُرکاری تیروئید
D داشتن رژیم غذایی کم کلسیم و کم ویتامین .

. مصرف الکل و سیگار
. بی تحرکی و یکجانشینی

آیا می توان کاهش تراکم استخوان را به حداقل رساند؟
بافت استخوان وقتی که کاهش پیدا کند، جایگزین کردن 
آن بسیار سخت است؛ اما راهکارهایی وجود دارند که به شما 
کمک می کنند این احتمال را کاهش دهید، مثلًا در پیش 
گرفتن یک سبک زندگی سالم برای حفظ تراکم استخوان به 

صورتی که سلامت استخوان هایتان نیز حفظ شود.
عادت های زیر پیش از یائسگی و طی آن توصیه می شوند تا 
بتوانید جلوی سرعت گرفتن روند کاهش تراکم استخوان ها 

را بگیرید:

کلسیم بیشتر مصرف کنید
سلامت  برای  معدنی  مواد  مهم ترین  از  یکی  کلسیم 
استخوان هاست زیرا مؤلفه ی اساسی در ترکیب استخوان 
روزانه  مصرف  سالگی،  و 3۵  بین 30  می شود.  محسوب 
1200 میلی گرم کلسیم توصیه می شود. سپس با رسیدن 
به یائسگی، این دوز باید به 1۵00 میلی گرم کلسیم در روز 
افزایش بیابد. بهترین منابع کلسیم شامل موارد زیر می شوند:

. شیر و محصولات لبنی )پنیر(
. سبزیجات سبز و برگ دار مانند بروکلی و کلم برگ

. ماهی های آب سرد
. سویا

. آب پرتقال
. مکمل کلسیم

. تخمه آفتابگردان
. لوبیا و عدس

. بادام
. انجیر
. کنجد

زیاد سدیم مصرف نکنید
کلیه ها، کلسیم را نیز همراه با سدیم فیلتر می کنند، بنابراین 

مصرف سدیم زیاد می تواند به ضرر استخوان هایتان باشد.
غذاهای پُرنمک، نمک سفره و هر منبع دیگری از سدیم، 

دفع کلسیم از بدنتان را افزایش می دهد.
ویتامین D را دریابید

بدن به میزان مناسبی ویتامین D نیاز دارد تا کلسیم را 
جذب کرده و آن را به استخوان ها برساند. افراد بزرگسال به 
روزانه 800 واحد ویتامین D نیاز دارند. بعد از ۵0 سالگی، این 
میزان به 1000 واحد در روز می رسد. منابع ویتامین D شامل 

موارد زیر می شوند:
D غلات غنی شده با ویتامین .

. شیر
. زرده تخم مرغ

. ماهی های آب شور
. جگر

نور خورشید اجازه می دهد پوست، ویتامین D بسازد؛ اما 
باید در حد اعتدال در معرض نور خورشید قرار بگیرید زیرا 
زیاد در معرض نور خورشید بودن، احتمال سرطان پوست 
و دیگر عوارض پوستی را افزایش می دهد. بنابراین حتماً از 
پوست خود مراقبت کنید اما از نور آفتاب نیز به میزان سالمی 

بهره ببرید.
ورزش کنید

یکی از بهترین راه های حفظ سلامت و قدرت استخوان ها 
ورزش است. فعال کردن بدن با پیاده روی، دوی آهسته، شنا، 
بدنسازی یا دیگر انواع ورزش ها، تراکم استخوان را حفظ کرده 

و جلوی پوکی استخوان را می گیرد.

جلوی پوکی استخوان را بگیرید؛

چگونه تراکم استخوان را بعد از یائسگی حفظ کنیم؟
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نخستین تجربه روزه داری روزه اولی ها برای دختران جوان 9 ساله و پسران 1۵ 
ساله هم به یاد ماندنی و هم شاید با استرس همراه باشد به همین دلیل والدین در این 
ماه مبارک رمضان وظیفه ای بر عهده دارند تا بچه هایشان را به سمت و سوی صحیح 
راهنمایی کنند تا به لحاظ جسمی و روحی آماده بهره برداری از برکات این ماه شوند.
اصولا خود دختر و پسران جوان برای روزه داری اشتیاق زیادی دارند و از سال های 
قبل تجربه روزه های کوتاه و روزه کله گنجشکی را داشته اند به همین دلیل با این 

بعد دین بیگانه نیستند و قطعا روزه داری پدر و مادر هایشان را هم شاهد بوده اند. 
حال که امسال تجربه ماه رمضان با شیوع ویروس کرونا همراه است ، پدر و مادرها 
وظیفه سنگین تری برای مراقبت از سلامتی جسمی و روحی فرزندانشان را دارند 
البته با تعطیل بودن مدارس این مشکل کمتر شده و بچه ها در منازل به سر می برند، 
به همین دلیل بچه ها به راحتی در کنار والدینشان برای نخستین بار به میهمانی 

خداوند می روند.
بنابراین طبق گفته متخصصین تغذیه برای شرایط فعلی کرونا اگر مشکلی به لحاظ 
سلامتی بچه ها ندارند می توانند روزه شان را بگیرند و البته در مصرف مواد غذایی 
سالم و رعایت میزان مناسب مواد قندی و شیرینی جات برایشان مسئله ای پیش 

نمی آید.
*استفاده از برکات معنوی سحرها و افطارهای ماه مبارک

بچه های مسلمان از کودکی با حال و هوای جذاب و زیبای سحرها و افطارهای ماه 
مبارک بزرگ شده اند بنابراین شاید لازم نباشد این حس و حال را به آنها توصیف کنید 
اما چه خوب است که برای بچه هایتان از تجربیات خودتان در اولین سال های روزه 
داری تعریف کنید تا آنها هم با احساسات خالص معنوی و روحانی شما شریک شوند 

و تشویق شوند تا این حس و حال را خودشان تجربه کنند.
گاه از بچه ها بخواهید که مسئولیت بیدار کردن پدر و مادر را در هنگامه سحر 
برعهده بگیرند همین باعث اشتیاق بیشتر و مسئولیت پذیری شان می شود چرا که 

بچه ها در سن و سال بلوغ علاقه زیادی به پذیرش مسئولیت ها در منزل دارند و چه 
خوب است که برخی کارها را از آماده کردن سفره تا بیدار کردن اعضای خانواده به 

آنها بسپارید.
برخی از بچه ها استرس این را دارند که اگر بیمار شدند یا ضعیف بودند و نتوانستند 
روزه بگیرند چه اتفاقی می افتد و یا خداوند آنها را مجازات می کند، بهتر است پدر و 
مادر در این زمینه برای بچه ها شفاف سازی کنند و توضیح دهند که با وجود اینکه 
فرزندشان به سن تکلیف رسیده اما خداوند مهربان فرموده است که اگر دچار بیماری 

یا ضعف هستی، لازم به روزه گرفتن نیست.
 ـهجده ساعته برای بچه  روزهای اول ماه مبارک شاید نخوردن و نیاشامیدن هفده 
ها در این فصل سخت باشد و آنها را دچار سختی کند اما برایشان توضیح دهید که 
به مرور بدن عادت می کند و خوب است که در فاصله بین افطار تا سحر به بچه ها در 
زمینه تامین آب مورد نیاز بدن ، ویتامین ها و غذای مورد نیاز همراهی کنید و آنها را 

به حال خود رها نکنید.
*دعا و نیایش به همراه اعضای خانواده 

یکی از نکات مهم ماه رمضان دعاها و نیایش های دسته جمعی با اعضای خانواده 
است حال که شاید به خاطر کرونا رفتن به مساجد و حسینیه ها سخت تر شده باشد، 
خوب است از ابتدای ماه مبارک برای دعا و نیایش دسته جمعی در خانه همراه شوید 
و لذت معنوی آن را به بچه ها بچشانید و از این شرایط خانه را برای روزه اولی ها بدون 

دغدغه فراهم کنید.
با توجه به ثمراتی که روزه گرفتن به لحاظ سلامتی جسمی و روانی برای انسان دارد 
، بهتر است والدین به بچه ها توضیح دهند که روزه از لحاظ معنوی ، اطاعت خدا و 
نزدیک شدن به او و کنترل امیال نفسانی و به لحاظ جسمانی استراحت دستگاه 

گوارش و پاک سازی آن را به همراه دارد.
بهتر است والدین از این فرصت ماه مبارک رمضان استفاده کرده و به تحکیم مسائل 
مذهبی و اعتقادی بچه ها بپردازند و فرصتی  مطالعاتی برای بچه ها در این فراهم 
کنند تا به دور از گوشی های موبایل و فضای مجازی در این زمینه با هم تحقیق 
داشته باشند. درست است که روزه داری از 9 سالگی بر دختران و 1۵ سالگی بر 
پسران واجب می شود اما هر مرجع تقلیدی برای بنیه ضعیف برخی بچه ها در فصل 
های بهار و تابستان که روزها بلندتر است ، فتوایی دارد که والدین می توانند به آن 

ها مراجعه  کنند. 
*نکات تغذیه ای مناسب نوجوانان

برای نوجوانانی که سال های اول روزه داری را می گذراند یا سال اولی هستند 
نکات تغذیه ای زیادی وجود دارد، مثلا اینکه حتما افطارها غذای مقوی همراه شیر 
و لبنیات مصرف کنند مثل شیر به همراه خرما یا پنیر و گردو ، میوه و آب میوه و مصر 
زولبیا و بامیه به خاطر شیرینی زیاد کمتر شود و به جای آن از عسل و خرما و مربا 

تغذیه شود.
یک کارشناس تغذیه نیز معتقد است روزه اولی ها حتما از خوردن نوشابه و مواد 
غذایی بدون پروتئین خودداری کنند و سعی کنند از غذاهای مقوی در وعده سحری 
مثل تخم مرغ و خرما مصرف کنند. برای وعده  افطار هم غذاهای آبدار و میوه هایی 

چون هندوانه و سبزیجاتی مثل کاهو بدون سس مصرف کنند.
نکته مهم تغذیه ای برای روزه اولی ها در فاصله بین افطار تا سحر مصرف میزان 
کافی آب است که مایعات بدن را تامین می کند. والدین حتما سعی کنند بچه ها 
هنگام سحر بیدار کنند تا یک وعده غذایی کافی داشته باشند و بدون عجله و خوردن 

سریع که سیستم گوارششان را دچار مشکل کند، این وعده غذایی مصرف شود.
مصرف سبزیجات، پروتئین ، غذات و نان ها ، میوه و لبنیات در ماه رمضان توصیه 

می شود.

نحوه مواجهه با روزه اولی ها در ماه رمضان ؛

توصیه های مناسب برای روزه داری نوجوانان

اجتماعی

معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم دادگستری قم:

۶۰۰ نفر از مصلحین قرآنی در قم 
آموزش های لازم را فراگرفتند

معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم دادگستری قم گفت: با استفاده از 
ظرفیت اساتید و مشاوران خبره و منتخب استان، 30 کارگاه آموزشی برای حدود 

600 نفر از مصلحین قرآنی، برگزار و برای آن ها گواهینامه آموزشی صادر شد.
به گزارش روز سه شنبه روابط عمومی دادگستری قم، حجت الاسلام والمسلمین 
مجید یزدی در خصوص نحوه برگزاری کارگاه ها، افزود: طبق برنامه ریزی های صورت 
گرفته کارگاه ها در سال جدید نیز برگزار خواهد شد و بانک اطلاعاتی مصلحان قرآنی 
برای ارجاع امر داوری به دادگاه خانواده ارسال و در دسترس آنان قرار خواهد گرفت. 
وی با اشاره به مباحث آموزشی کارگاه های مصلحین قرآنی، اضافه کرد: آشنایی با 
خانواده و الگوی زندگی مطلوب خانوادگی، مهارت های روابط همسری و خانوادگی، 
حل اختلافات خانوادگی و روابط همسری، تبیین مباحث خشم، استرس و اضطراب 
و راه های مدیریت و مقابله با آن از جمله موضوعات مطرح شده در این کارگاه های 
آموزشی بوده است. وی ادامه داد: شیوه های حل اختلاف و تعارض در خانواده و 
روابط همسری، جایگاه و نقش مصلحین از منظر قرآن، قانون و قضا، اصول، شیوه ها 
و وظایف میانجیگری برای حل تعارض و آشنایی با تجارب موفق در زمینه میانجیگری 
برای حل اختلاف از دیگر موضوعات این کارگاه های آموزشی بود. یزدی با اشاره به 
این که مصلحین سفیران صلح و سازش در خانواده ها هستند، گفت: طرح مصلحین 
با موضوع مدل ملی داوری مستند به قانون حمایت خانواده در استان به همت 
معاونت اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم دادگستری قم و همکاری دستگاه های 
استانی در حال اجراست. وی افزود: به منظور اجرای مواد 2۷ و 28 قانون حمایت 
خانواده و مواد 11 لغایت 1۵ آئین نامه اجرایی آن و ماده واحده قانون اصلاح مقررات 
مربوط به طلاق و اجرای منویات رهبر معظم انقلاب در بحث پنج آسیب اولویتی 
کشور، طرح احیای نقش حکمین قرآنی و کارآمدسازی نهاد داوری در پرونده های 
خانوادگی در دستور کار قوه قضاییه و استان ها قرار گرفته است. وی هدف از اجرای 
این طرح را جلوگیری از طلاق، برقراری صلح و سازش بین زوجین از طریق آموزش 
مهارت های حل تعارض و استفاده از ظرفیت بزرگان و حلقه های ریش سفیدان در 
اختلافات خانوادگی عنوان کرد. معاون دادگستری قم اعلام فراخوان و یا تشکیل 
جلسات با دستگاه های مسئول، شناسایی داوطلبان بر اساس شاخص های مندرج 
در مدل ملی، تشکیل بانک اطلاعاتی حکمین، برگزاری کارگاه آموزش مربیان 
استانی توسط مدرس ملی، برگزاری دوره های آموزشی توجیهی ویژه داوران، قضات 
و سایر عوامل اجرایی، برگزاری کارگاه های آموزش دعاوی خانواده ویژه مصلحین 
توسط مربی استان و ایجاد دسترسی مناسب افراد واجد صلاحیت به بانک اطلاعاتی 

داوران آموزش دیده را از مراحل اجرایی این طرح برشمرد.

تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س(:

دستگاه قضایی با عملکرد خوب
 در جامعه امیدآفرینی کند

تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س( گفت: یکی از دستگاه هایی که در 
ایجاد نشاط و امید در جامعه بسیار مؤثر است و می تواند رضایت مندی مردم از 
نظام و مشارکت مردم در انتخابات را افزایش دهد، دستگاه قضایی است که کارهای 
خوبی در این دستگاه انجام شده است. به گزارش عصر دوشنبه پایگاه خبری آستان 
مقدس حضرت معصومه)س(، آیت الله سید محمد سعیدی در دیدار مسئولان 
دادگستری قم با بیان این که آیت الله رئیسی رئیس قوه قضاییه ذخیره نظام و مرد 
عمل به تکالیف است، افزود: کارهایی که در قم صورت گرفته بسیار خوب است 
و در مواردی که همکاری همه دستگاه ها را می طلبد، همه باید همراه دستگاه 
قضایی باشند. وی با بیان اینکه دستگاه قضایی باید از یک طهارت خاصی از نظر 
اجتماعی برخوردار باشد، اضافه کرد: دستگاه قضا باید با حیثیت و آبرومند باشد 
بنابراین تخلفات برخی از افراد منسوب به آن دستگاه برای نظام پر هزینه است. وی 
با بیان اینکه باطن دستگاه قضایی در مجموع سالم است که با افراد متخلف برخورد 
می کند، افزود: این کار باید در تمام رده ها و استان ها تداوم پیدا کند، زیرا اعتماد 
مردم را بیشتر و تظلم خواهی مردم به این دستگاه افزایش پیدا می کند و اصحاب 
نفوذ و رانت ناراضی تر می شوند. سعیدی با اشاره به اینکه وقتی انسان برای خدا 
کار کند خدا انسان را کمک می کند، گفت: در کتب فقهی ما دو کتاب به نام کتاب 
حضرت علی)ع( معروف است که نخست کتابی که نزد اهل بیت)ع( است و دیگر 
کتابی که قضاوت های عجیب و دروغی را به امیرالمومنین)ع( نسبت داده است؛ 
بنابراین حتی بهترین قاضی هم از دروغ و تهمت مردم در امان نیست. وی با بیان 
اینکه باید این دستگاه شریف در بین مردم امید آفرین باشد، گفت: دستگاه قضایی 
نباید بین مردم فرق بگذارد و کسانی که این عدالت را بر نمی تابند یا باید خود را 
اصلاح کنند و یا ازاین دستگاه بیرون بروند و نباید با آبروی نظام بازی کنند؛ زیرا این 

نظام به حول قوه الهی می خواهد زمینه ساز ظهور امام زمان)عج( باشد.

رییس سازمان صنعت و تجارت استان قم خبرداد:

افتتاح نخستین شعبه شورای حل اختلاف 
صنعتی در قم 

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم با اشاره به افتتاح نخستین شورای حل 
اختلاف صنعتی در این استان گفت: با تجربه ای که در این بخش حاصل می شود 
در آینده شورای حل اختلاف در رابطه با مباحث تجاری و شهرک های صنعتی نیز راه 
 اندازی خواهد شد. محمود سیجانی در گفت و گویی افزود: در طول دوران تحریم 
دستگاه قضایی از بخش صنعت و تولید حمایت های مطلوبی کرده و به صورت 
متوسط هر ماه یک دستورالعمل و مصوبه جدیدی نسبت به بهبود وضعیت تولید از 
جانب قوه قضاییه صادر شده است. رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم ادامه 
داد: حمایت بخش قضایی از حوزه اشتغال و تولید یک فرصت مغتنم برای رشد 
شاخص های اقتصادی و ارتقای این بخش است. سیجانی یادآور شد: افراد فعال 
در شورای حل اختلاف صنعتی قم دغدغه تولید و اشتغال دارند که برغم مسئولیت 
های اجرایی به بخاطر مسئولیت اجتماعی به این عرصه ورود کرده اند. وی اظهار 
داشت: فعالیت در شورای اختلاف صنعتی بدلیل اینکه در دعاوی ایجاد شده یک 
طرف خود را همیشه ذینفع می داند امر دشواری است و به همین منظور اعضای 
شورای حل اختلاف صنعتی قم به خاطر نداشتن تجربه قلی، آموزش های لازم را 
فرا می گیرند تا شروع موفقیت آمیزی در ورود به این بخش داشته باشند. رییس 
سازمان صنعت، معدن و تجارت قم ادامه داد: جایگاه و شان تولیدکنندگان این 
نیست که به خاطر یک مشکل حقوقی و یا قوانین مربوط به کار در محاکم قضایی 
در کنار سایر افراد سابقه دار و معلوم الحال محاکمه شوند، چراکه نوع تخلف بین 
تولیدکنندگان با سایر متخلفان متفاوت است. سیجانی اظهار داشت: افتتاح شورای 
حل اختلاف صنعتی می تواند حجم پرونده های ورودی مربوط به تولیدکنندگان 
به محاکم قضایی را کاهش دهد و برای موفقیت بیشتر در این عرصه باید از تجربه 
های موفق استان هایی که پیش از قم در این عرصه گام برداشته اند استفاده شود.

سرپرست اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم :

نفرات برتر مسابقه طراحی و ساخت 
انگشتر در قم معرفی شدند

گفت:  قم  صنایع دستی  و  گردشگری  میراث فرهنگی،  کل  اداره  سرپرست 
نخستین مسابقه ملی طراحی و ساخت انگشتر با حضور هیأت داوران کشوری در 
خانه تاریخی زند برگزار و آثار رسیده به این مسابقه، داوری شد. علیرضا ارجمندی 
با اعلام این خبر افزود: در این مسابقه که حدود ۴1 انگشترساز آثار خود را ارائه 
کرده بودند در رشته های پنج گانه رکاب سازی، حکاکی، مخراج زنی، گوهرتراشی 
و قلم زنی به رقابت پرداختند. وی با بیان این که مسابقه طراحی و ساخت انگشتر 
به مناسبت ثبت شهر قم به عنوان شهر ملی انگشتر ایران و همچنین به منظور 
نمایش توانمندی ها و شناسایی استعدادهای برتر هنرمندان انگشترساز قم ترتیب 
یافت،گفت: در این رقابت هنرمندانی از شهرهای تهران، اراک، گرگان، اهواز، 

زنجان و تبریز شرکت کردند.

آیت الله اعرافی در دیدار اعضای شورای اسلامی شهر قم:

باید به طرح های نیمه تمام شهری
 پایان داده شود

مدیر حوزه های علمیه کشور بر لزوم توجه به طرح های نیمه تمام شهری تاکید نمود 
و اذعان داشت: در کنار پیگیری طرح های بزرگ شهری، باید به طرح های نیمه تمام 

که در برخی از موارد سال های سال به طول انجامیده، پایان داد.
آیت الله علیرضا اعرافی عصر دوشنبه در دیدار اعضای شورای اسلامی شهر قم، 

افزود: در انتخابات هر رای ملت در اقتدار، پیشرفت و پیشبرد کشور موثر است.
سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری به همراه ششمین دوره انتخابات 
شوراهای اسلامی شهر و روستا، میان دوره ای مجلس یازدهم شورای اسلامی و 

میان دوره ای مجلس خبرگان رهبری، 28 خردادماه امسال برگزار می شود.
وی در ادامه نظارت را مهم ترین پایه شکل گیری شورای شهر توصیف نمود و اضافه 
کرد: در سال های اخیر علی رغم کرونا و تنگناهای اقتصادی، جهش خوبی در عرصه 

شهرسازی و مدیریت شهری قم احساس شد.
ارزیابی و  آینده نگری را بسیار مهم  بلند، برنامه ریزی و  از نگاه  وی برخورداری 
خاطرنشان کرد: شهری چون قم که زیارتی، سیاحتی، علمی، بین المللی، حوزوی 
و تاریخی است، باید از نگاه کلان، آینده نگرانه، عمیق و دقیقی برخوردار بوده و در 

تمام تصمیم گیری ها شاخص ها و ممیزات شهر به خوبی مورد توجه قرار گیرد.
اعرافی با بیان این که برخورداری از نگاه علمی، جامع و بلند در تدوین اسناد دقیق 
و پویا بسیار موثر است، ابراز داشت: حوزه نوین و جدید قم در پایان سده نخست 
خویش قرار دارد، این 100 سال فعالیت به ویژه ۵0 سال اخیری که از نهضت قم آغاز 
شده است، این دیار را به اوج افتخارات رسانده و قم را به قلب تپنده انقلاب اسلامی 
تبدیل نموده است. وی به ظرفیت های بین المللی شهر قم اشاره نمود و گفت: مقرر 
گردید تا با تلاش جمعی از طلاب و محققان، ظرفیت های 100 ساله حوزه به لحاظ 
عرصه های سیاسی، اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی بررسی و دانش نامه ای بدین 
منظور تدوین گردد. وی بر لزوم توجه به طرح های نیمه تمام شهری تاکید نمود و 
اذعان داشت: در کنار پیگیری طرح های بزرگ شهری، باید به طرح های نیمه تمام 

که در برخی از موارد سال های سال به طول انجامیده، پایان داد.
توجه به درآمدهای پایدار، در حوزه مدیریت شهری 

امام جمعه قم با تاکید بر توجه به درآمدهای پایدار، ثابت و ماندگار در حوزه مدیریت 
شهری، یادآور شد: باید طرح های جامع و اساسی برای شناسایی درآمدهای پایدار 
شهری تدوین کرد؛ مدیریت واحد شهری و تقویت تعاملات سازمانی، گره گشای 

بسیاری از دغدغه و مشکلات حوزه های مختلف شهری خواهد بود.
اعرافی با بیان این که توجه به بافت حرم و بافت های فرسوده پیرامونی و نیز چارچوب 
مرکزیت آن، تحولات عمیقی را می طلبد، ابراز داشت: شورای شهر می تواند حتی در 
مواردی که به نوعی در حوزه مدیریت شهری جای نمی گیرد نیز پیگیر فعالیت ها و 

اقدامات باشد که از جمله آن می توان به پروژه فرودگاه قم اشاره نمود.
نیز عدالت  و  آن ها  این که آسیب های اجتماعی، مبارزه و حل  بر  تاکید  با  وی 
اجتماعی همواره باید مورد توجه متولیان حوزه مدیریت شهری قرار گیرد، ابراز 
امیدواری کرد: شهر قم در همه شاخص های مدیریت شهری به ویژه حوزه حمل ونقل 

عمومی قوی تر از پیش ظاهر شود.
در ابتدای این دیدار رئیس شورای اسلامی شهر قم گزارشی از فعالیت ها و اقدامات 
این مجموعه ارائه نمود و با بیان این که مترو قم را می توان سرآمد همه پروژه های 
شهری قم عنوان کرد، اظهار داشت: گرچه به لحاظ ظرفیت سازی منابع قدم های 
جدی برای پروژه مترو قم صورت گرفته است، ولی همچنان ادامه این پروژه با کندی 
روبروست. عبدالله جلالی در ادامه بر اهمیت بعد نظارتی شورا تاکید نمود و یادآور 
شد: بحث نظارتی شورا به نحو خوبی صورت می گیرد و در تمام کمیسیون ها و 
جلسات شهرداری و شوراهای سازمانی اعضای شورای شهر حضور پررنگی داشته 
و بر مجموعه فعالیت ها نظارت می کنند؛ این مهم در سرعت بخشی رسیدگی به 
لوایح بسیار موثر است. وی ضمن اشاره به فضای سیاسی حاکم بر کشور، تصریح 
کرد: متاسفانه عده ای شدیدا به دنبال مایوس کردن ملت ایران و تضعیف حضور 
حداکثری مردم در انتخابات هستند؛ برخی از کم کاری ها، کاستی های و ضعف های 
مدیریتی که صف های طولانی مرغ را ایجاد می کند، باعث گردیده تا خدمات بزرگ و 

فاخر نظام اسلامی در اذهان ملت خدشه دار شود.

مدیر حرم حضرت معصومه )س(:

محدودیت های موقت در روضه
 حرم مطهراعمال می شود

مدیر حرم حضرت معصومه)س( گفت: با قرمز شدن وضعیت کرونایی شهر قم 
ورود به روضه منوره که در گذشته به صورت هدایت شده و بدون توقف انجام می 

گرفت، ممنوع شد.
حجت الاسلام والمسلمین علی اشرف عبدی در این زمینه افزود: با توجه به اوج 
گیری مجدد کرونا در شهر قم، اطراف روضه منوره حرم حضرت معصومه)س( به 

صورت موقت تا اطلاع ثانوی بسته شد.
وی ادامه داد: درب های روضه منوره از سمت صحن امام رضا)ع(، صحن امام 
هادی)ع(، مسجد بالاسر و شبستان امام خمینی)ره( برای عرض سلام به بانوی 
کرامت با رعایت تمامی دستورالعمل های بهداشتی و زدن ماسک و رعایت فاصله 
فیزیکی باز است. وی تصریح کرد: تمامی مراسم و محافل حرم مطهر از جمله 
برگزاری نماز جماعت در فضای مسقف تعطیل و استفاده از ماسک برای ورود به حرم 

مطهر الزامی است.
پخش برنامه های حرم حضرت معصومه)س( در ماه رمضان از تلویزیون

معاون فرهنگی حرم حضرت معصومه)س( نیز با اشاره به برگزاری برنامه های 
حرم مطهر در ماه رمضان با شعار »دعوتگران حق و صبر باشیم«، گفت: آیین های 
ترتیل خوانی قرآن کریم، بیان نکات تفسیری، محفل سخنرانی، مناجات شبانگاهی 
و زمزم احکام با پخش از شبکه های سراسری رسانه ملی و بستر فضای مجازی دنبال 
می شود. حجت الاسلام والمسلمین مهدی احمدی با اشاره به اینکه برنامه های 
آستان کریمه اهل بیت)س( در ماه رمضان با توجه به شیوع ویروس کرونا با استفاده 
از بستر فضای مجازی و رسانه منعکس می شود، اظهار کرد: هر روز ساعت 11 
سخنرانی به صورت زنده از شبکه سه سیما و بعد از نماز ظهر و عصر نیز به صورت 
تولیدی از شبکه استانی قم و همچنین صوت آن در صحن ها و شبستان های حرم 
پخش می شود. وی اضافه کرد: آیین ترتیل خوانی قرآن کریم نیز هر روز همراه با بیان 
نکات تفسیری ساعت 1۴:30 بدون حضور جمعیت و با پخش زنده از شبکه سه، 

شبکه قم و شبکه های ماهواره ای کربلا، الاهواز و ولایت دنبال می شود.
وی با اشاره به برگزاری مناجات شبانگاهی، گفت: این مراسم هر شب ساعت 

23:30 با مداحی و پخش زنده از شبکه یک سیما دنبال می شود.
احمدی اجرای برنامه زمزم احکام شرعی با پخش زنده از فضای مجازی آستان 
قبل از نماز ظهر را از دیگر برنامه های آستان برای ماه رمضان برشمرد و گفت: 
قبل از نماز مغرب نیز سخنرانی در حرم مطهر پخش خواهد شد. وی گفت: آیین 
ترتیل خوانی جوانان هر روز ساعت 10 الی 12 با پخش زنده از شبکه قم و همچنین 
پخش تولیدی از شبکه امید بعد از نماز ظهر و عصر برگزار می شود و آیین ترتیل 
خوانی نوجوانان نیز هر روز از ساعت 12 با پخش زنده از شبکه اجتماعی شاد و 
پخش تولیدی بعد از نماز ظهر و عصر از شبکه ماهواره ای هدهد به صورت تولیدی 

پخش می گردد.
 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم :

نیازمند حضور نیروهای جهادی 
در بیمارستان ها هستیم

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با تقدیر از اقدامات صورت گرفته از سوی نیروهای 
جهادی در پیک های قبلی بیماری کرونا گفت: امروز نیز با توجه به افزایش تعداد 

بستری بیماران کرونایی بار دیگر نیازمند حضور ارزشمند ایشان هستیم.
محمدرضا قدیر عصرروز دوشنبه در جلسه با نیروهای جهادی اظهار کرد: حضور 
نیروهای طلاب جهادی در بیمارستان ها موجب دلگرمی و آرامش بخشی و ارتقا 
روحیه معنویت برای بیماران و کادر بیمارستان است و طلاب جهادی باعث افتخار 

حوزه علمیه و جامعه روحانیت شدند.
وی با بیان اینکه طلاب در پیک های قبلی کرونا در بیمارستان ها کارهایی انجام 
دادند که در تاریخ ماندگار شد اضافه کرد: امروز نیز با توجه به افزایش تعداد بستری 

بیماران کرونایی بار دیگر نیازمند حضور ارزشمند آنها هستیم.

پیامدهای ظهور  از مهمترین   یک جامعه شناس 
بی تفاوتی اجتماعی را پایین آمدن میزان حاکمیت 
قانون و افزایش جرایم جنایی می داند که می تواند در 

بلندمدت منجر به فروپاشی اجتماعی شود.
پس از شیوع ویروس کرونا و کاهش سطح ارتباطات 
اجتماعی و تلاش افراد برای عبور از این بحران پیش 
آمده، جامعه امروز با ظهور سطح دیگری از بی تفاوتی 

اجتماعی روبه رو شده است.
این بی تفاوتی را حتی با مراجعه به آمارهای ستاد 
مقابله با کرونا در ارتباط با سهل انگاری مردم نسبت 
به رعایت پروتکل های بهداشتی می توان دید. با این 
نوظهوری  پدیده  اجتماعی  بی تفاوتی  که  توضیح 
در  بدهیم.  ربط  امروز  به  را  آن  بخواهیم  که  نیست 
گذشته و پیش از کرونا هم وجود داشته، اما از آنجا 
که در یک سال اخیر روابط چهره به چهره کمتر شده، 

بیشتر خودش را نشان می دهد.
تا جایی که پیش از این نیز معصومه ابتکار، معاون 
وقت رئیس جمهوری در امور زنان و خانواده اعلام 
خانواده  مشکلات  از  یکی  روابط  اختلالات  کرد، 
در ایران است که نمی توانند با هم گفت وگو کنند؛ 
زمان گفت وگو در یک دهه از دو ساعت به 20 دقیقه 
در شبانه روز رسیده است که در بسیاری از اوقات به 

سوتفاهم یا تنش می انجامد.
در این میان افزایش فاصله اجتماعی، کاهش سطح 
روابط خانوادگی و البته تلاش برای گذران زندگی در 
شرایط سخت اقتصادی تا چه اندازه ما را نسبت به 

سرنوشت یکدیگر بی تفاوت کرده است؟
این شاید جدی ترین سوالی باشد که ما باید به عنوان 

یک شهروند مسئولیت پذیر از خودمان بپرسیم.
اجتماعی،  مسائل  و  مشکلات  حل  در  ما  سهم 
اقتصادی و فرهنگی کشورمان چیست؟ تا چه حد 
برای ارتقای و توسعه کشور مشارکت می کنیم و سهم 

ما در بروز مشکلات کشور چیست؟
در هر جامعه ای معیارهای بنیادین و زیربنایی وجود 
اختلال  دچار  جامعه  آنها،  نبود  صورت  در  که  دارد 
خواهد شد. یکی از مهم ترین این عوامل، این است 
که جمعیت یک جامعه بی تفاوت شود و این برای آن 
جامعه تهدیدی جدّی است تا آنجا که همه ساختارها 

را تحت تأثیر قرار خواهد داد.
تجربه تاریخی سه دهه اخیر؛ کاهش اعتنای 

اجتماعی
مهاجری  اصغر  موضوع  این  با  ارتباط  در 
جامعه شناس و استاد دانشگاه به ایرناپلاس گفت: 
بی تفاوتی اجتماعی در تعریف مفهومی، وضعیتی 
است که در آن، افراد به واسطه عدم اتصال ذهنی 
و عینی با جامعه، همنوعان، نهادها و ساختارهای 
اجتماعی با بی علاقگی و بی اعتنایی به واقعیت های 
اجتماعی-سیاسی،  مشارکت  انجام  از  پیرامون 
مسئولیت های اجتماعی، فعالیت های دگرخواهانه 
و درگیری فعال و مدنی در مسائل اجتماعی پرهیز 

می کنند.
وی ادامه داد: تجربه تاریخی سه دهه اخیر کشور 
مشارکت  و  اجتماعی  اعتنای  که  می دهد  نشان 
مردمی که نقطه مقابل بی تفاوتی اجتماعی محسوب 

انقلاب  پیروزی  در  مهم  عوامل  از  یکی  می شود، 
عراق  با  ساله  هشت  جنگ  در  مقاومت  و  اسلامی 
به میزان مشارکت در  نگاهی کوتاه  اما  بوده است. 
همه پرسی های دو دهه اخیر حاکی از نوعی بی تفاوتی 

از سوی درصد چشمگیری از مردم کشور است.
وضعیت آنومیک و فرآیند گذار از جامعه پیشامدرن 

به مدرن
این استاد دانشگاه افزود: باید به این نکته توجه 
کنیم که در یک دهه اخیر ایران و بسیاری از جوامع 
جهان سوم، عموماً در شرایط آنومیک، به صورت حاد 
یا مزمن به سر می برند؛ یعنی نوعی وضعیت آنومیک 
که اغلب در فرآیند گذار شتابان از جامعه پیشامدرن به 
مدرن و در نتیجه جریان های نوسازی پدید می آید و 
وضعیت پیچیده ای است که با بی هنجاری یا ضعف 

هنجاری و تعارض همراه است.
نظم  هر  اساس  که  بدانیم  باید  شد:  متذکر  وی 
که  می دهد  تشکیل  تفاوت   و  عاطفه  را  اجتماعی 
با  جمع  به  عاطفی  ارتباط  و  وابستگی  در  ریشه 
احساس عضویت دارد. اما پدیده ای مانند بی تفاوتی 
اجتماعی، بیانگر بی احساسی، بدبینی، بی میلی و به 

عبارت بهتر نوعی افسردگی اجتماعی است.
از این رو در منظری آسیب شناختی، بی تفاوتی در 
اجتماعی شناخته می شود؛  بیماری  نوعی  جامعه 
اعتنای  هرگونه  آن،  مقابل  نقطه  در  که  همانگونه 
اجتماعی و نوع دوستی در حیات فردی و اجتماعی، 

نشانه پویایی و سلامت اجتماعی است.
بیانگر  اجتماعی،  بی تفاوتی  مانند  پدیده ای 
بی احساسی، بدبینی، بی میلی و به عبارت بهتر نوعی 
افسردگی اجتماعی است.بی تفاوتی اجتماعی چه 

زمانی به وجود می آید؟
سطح  در  ببینیم  باید  واقع  در  افزود:  مهاجری 
اجتماعی چه اتفاقی می افتد که مردم دچار بی تفاوتی 
می شوند. باید به بافت و ساختار جامعه توجه شود که 
در آن جامعه خاص، چه چیزی باعث به وجود آمدن 
بی تفاوتی شده است. واقعیت این است که افراد ذاتاً 
بی تفاوت نیستند و در واقع ساختار اجتماعی باعث 

می شود افراد بی تفاوت شوند.
این روزها با هر کس صحبت می کنید، کاسه صبرش 
از درد و رنج لبرز شده است. برای مثال وارد مغازه ها که 

می شوید می بینید مغازه دار نشسته و کاری هم انجام 
نمی دهد. تنها می خواهد با شما حرف بزند و درد دل 
کند. راننده تاکسی اینترنتی را می بینید که با وجود 
تحصیلات عالی دانشگاهی از سر بیکاری به سراغ 
این شغل آماده است. اینها قصه های واقعی جامعه 

ماست.
به گفته وی، حکومت های توتالیتر جامعه توده ای 
می سازند، به این معنا که انسان ها تنها هستند و این 
تنهایی و انزوا به معنی از دست دادن جهان اجتماعی 
است. این افراد نه تنها وارد فضای عمومی نمی شوند 
بلکه با یکدیگر نیز تعامل نمی کنند و دارای یک جهان 
حکومت های  هستند.  هم  از  جداافتاده  و  مجهول 
توتالیتر، توده ها را دچار بیماری بی تفاوتی می کنند 
که مهم ترین نقطه ضعف آن هم از بین بردن فضای 

عمومی است.
نبود نهادهای اجتماعی و مدنی بین حکومت 

و توده مردم
این استاد دانشگاه توضیح داد: مهم ترین علت این 
مساله نبود نهادهای اجتماعی و مدنی بین حکومت و 
توده مردم است. تقریباً همه ما بیشتر به شکلی کاملًا 
فردگرایانه زندگی می کنیم و نظام خانواده ما به سمتی 
می رود که ما عضوی از یک خانواده بزرگتر نیستیم. 
مسائل مان را خودمان حل می کنیم و نظام تعلقات ما 
به سمتی می رود که خیلی خودمان را اهل یک محله 
نمی دانیم و این در حالی است که مفهوم طبقه هم 

خیلی وقت است که از بین رفته.
به گفته مهاجری، محصول چنین جامعه ای چیزی 
جز توده های بی تفاوت نیست که به چیز خاصی تعلق 
ندارند. مردم در جوامع توتالیتر مستعد پیوستن به 

ایدئولوژی ها هستند تا جهان آنها را بسازند.
فروپاشی  از  اجتماعی؛  بی تفاوتی  پیامدهای 

اجتماعی تا افزایش جرایم جنایی
این جامعه شناس هشدار داد: پیامد دیگر بی تفاوتی 
و  قانون  حاکمیت  میزان  آمدن  پایین  اجتماعی، 
افزایش جرایم جنایی است که همه روزه شهروندان آن 

را تجربه می کنند و بی تفاوت از کنار آن رد می شوند.
دوام بی تفاوتی باعث می شود که بی اعتمادی در 
شهروندان و در جامعه ریشه کند و در بلند مدت منجر 

به فروپاشی اجتماعی شود.

 ایمان  بررسی می کند؛

خطرات بی تفاوتی های اجتماعی را جدی بگیریم
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رئیس انجمن ملی خرمای ایران گفت: سال زراعی پرمحصولی داشتیم، بنابراین خرما به اندازه کافی در سردخانه های کشور 
برای ماه رمضان موجود است.

محسن رشید فرخی با بیان اینکه سال زراعی گذشته از نظر  میزان تولید خرما و کیفیت آن سال خوبی بود، گفت: بیش از یک 
میلیون و 200 هزارتن خرما در کشور تولید شد و امیدواریم سال زراعی پیش رو نیز سال پرمحصولی باشد.

وی ادامه داد: مصرف خرما نسبت به سال گذشته افزایشی نداشته، بنابراین خرما به اندازه کافی در سردخانه های کشور برای 
ماه رمضان موجود است و از نظر کیفیت و قیمت هم مناسب هستند.

رئیس انجمن ملی خرمای ایران اضافه کرد: شاید بتوان گفت خرما تنها محصولی است که ظرف دوسال گذشته افزایش قیمتی 
در مبدا نداشته و اگر هم افزایش قیمت رخ داده بسیار جزئی بوده است.

وی با بیان اینکه خرمای پرمصرف در ماه رمضان خرمای مضافتی است، گفت: در حال حاضر قیمت خرمای مضافتی در مبدا 
21 تا 22 هزارتومان است و تعیین قیمت آن برای مصرف کننده توسط ستاد تنظیم بازار صورت می گیرد.

رشید فرخی تصریح کرد: همکاری خوبی با ستاد تنظیم بازار، جهاد کشاورزی و وزارت صمت داریم و آمادگی این را داریم که به 
هر جایی که نهادهای مذکور معرفی کنند و به هر میزان خرما با قیمت مصوب تحویل دهیم.

وی همچنین از همکاری انجمن ملی خرما با سازمان میادین میوه و تره بار شهرداری نیز خبر داد و گفت:با سازمان میوه و تره بار 
شهرداری هم همکاری خوبی داریم و آنها طی نامه ای آمادگی خود را برای در اختیار قرار دادن غرفه های رایگان اعلام کردند. 
افرادی را معرفی کردیم تا خرما به صورت مستقیم در  ماه رمضان در میادین هم عرضه شود و به اندازه کافی سر سفره های ماه 

رمضان مردم قرار گیرد.

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت از ایجاد ۴1 هزار و ۵01 شغل جدید در شهرک های صنعتی سراسر کشور در 
سال 99 خبر داد.

»علی رسولیان« افزود: عمده این مشاغل در زمینه های فلزی، شیمیایی، غذایی، آشامیدنی، کانی های غیرفلزی، 
سلولزی، نساجی، خدمات و برق و الکترونیک بوده است.

وی تصریح کرد: این میزان اشتغال جدید در مقایسه با سال 98 رشد 30 درصدی نشان می دهد.
مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران خاطرنشان کرد: مطابق برنامه ریزی انجام شده، امسال 
دست کم سه هزار و ۵00 طرح با اشتغال ۵۵ هزار نفری از محل راه اندازی بنگاه های اقتصادی در شهرک های صنعتی 
سراسر کشور به بهره برداری می رسد. وی درخصوص راه اندازی واحدهای جدید، توضیح داد: فعالان اقتصادی با 
مراجعه به سامانه بهین یاب وزارت صنعت، معدن و تجارت، ابتدا به سراغ واحدهای راکد و سپس واحدهایی می روند 
که به دلیل بدهی تحت تملک بانک ها درآمده است و اولویت بازفعال سازی با آنهاست و در غیر این صورت مجوز ایجاد 
واحدهای جدید داده می شود. معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: سال گذشته چهار هزار و ۵13 هکتار زمین 

برای فعالیت 10 هزار و 62۷ بنگاه های اقتصادی جدید در شهرک های صنعتی واگذار شد.
وی بیان داشت: این آمار در مقایسه با سال 98 رشد 82 درصدی از نظر زمین واگذار شده و رشد 83 درصدی از نظر 

تعداد بنگاه ها داشته است.
رسولیان اظهار داشت: حدود 10 هزار بنگاه اقتصادی با پیشرفت فیزیکی بیش از 60 درصد در شهرک های صنعتی 

وجود دارد که اگر به طور متوسط 20 شغل در هر یک از آنها ایجاد شود، به اشتغال 200 هزار نفری خواهد انجامید.

رئیس انجمن ملی خرمای ایران :

کمبود خرما نداریم
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت خبر داد:

ایجاد بیش از ۴۱ هزار شغل جدید در شهرک های صنعتی

یک کارشناس بازار سرمایه :

بورس پس از انتخابات وارد 
دوره سکون می شود

 یک کارشناس بازار سرمایه اظهار داشت: کاهش نرخ ارز تقریبا منتفی شده است و 
این جزو سیاست های دولت بود که در انتهای دوره خدمت خود از لحاظ روانی در بازار 

سرمایه اثر بگذارد.
فردین آقابزرگی درباره شرایط بازار سرمایه تا انتخابات ریاست جمهوری و پس از آن 
اظهار داشت: اگر بخواهیم گذشته و عملکرد بورس را به عنوان مهمترین عامل برای 
پیش بینی وضعیت آ ینده در نظر بگیریم معمولا این گونه بوده که بعد از یک دوره صعود، 
بورس وارد دوره تنفس با بازدهی کم و یا بازدهی منفی می شود. در حالی که حدود دو 
هفته از روز کاری بازار سرمایه در سال جدید می گذرد و در این مدت حدود شش درصد 
بازدهی منفی داشته، نمی توانیم این بازار را قضاوت کنیم یا این شرایط را تا پایان سال 
تعمیم دهیم چراکه متغیرهای متعدد تاثیرگذاری شرایط را رقم می زنند که مهمترین آن 

مقطع حساس انتخابات ریاست جمهوری است.
وی ادامه داد: معتقدم افراد بسیار زیادی به ویژه فعالان بازار سرمایه که در سال 
99 بورسی شدند منتظر اعلام برنامه های کاندیداهای انتخابات ریاست جمهوری 
هستند. به طور قطع با توجه به شرایط جدید بازار سرمایه نامزدهایی که برنامه ای برای 
بازار سرمایه نداشته باشند یا بورس در اولویت برنامه های آنها نباشد، در اولویت مردم 

نخواهند بود.
انفعالات  و  اینکه معتقدم دوره پیک فعل  بر  تاکید  با  بازار سرمایه  این کارشناس 
بازار سرمایه در جهت افزایش شاخص تا مقطع انتخابات است، گفت:  بنا به تجربه 
نابسامانی بازار سرمایه در سال 99 که دولت مجلس و مجموعه نظام را درگیر کرد، قاعدتا 

پس از انتخابات با ورود هر رییس جمهوری جلوی رشد شتابان بورس گرفته می شود.
آقابزرگی تاکید کرد: قبل از برگزاری انتخابات هیچ کس نمی تواند جلوی بورس 
را بگیرد و هر کسی که درباره توقف بازار سرمایه صحبت کند مورد توجه فعالان بازار 

سرمایه و مردمی که بورسی شدند قرار نخواهد گرفت.
این کارشناس بازار سرمایه افزود: هر چند که بورس وارد مدار اصلاح شده و در فاز 
اصلاحی قرار دارد اما شور و نشاط انتخاباتی یک سرفصل و مقطع قابل تمایزی در 
بازار سرمایه نسبت به دوره گذشته خواهد بود و این سرفصل جدید بازار سرمایه تا زمان 

انتخابات ادامه خواهد داشت.
آقابزرگی تاکید کرد: هم دولت به دنبال این است که با یک کارنامه خوب بازار سرمایه را 
به دولت بعدی بسپارند و هم تمام کاندیداها از بازار سرمایه تمجید خواهند کرد و فضای 

مناسبی در این زمینه شکل می گیرد و شاهد رشد شاخص خواهیم بود.
آقابزرگی با اشاره به وضعیت بازار سرمایه پس از برگزاری انتخابات اظهار داشت: 
می توان گفت پس از برگزاری انتخابات وارد دوره سکون و رکود خواهیم داشت و بازدهی 

بازار در سه ماهه اول سال بیشتر از 9 ماهه بعد از آن خواهد بود.
وی در پاسخ به این سوال که پیش بینی ها از میزان رشد شاخص تا پایان سال چگونه 
است اظهار داشت: در دوره فراز و فرود شاخص در سال 1۴00 چند مولفه وجود دارد 
در خوش بینانه ترین حالت به دلیل کسری بودجه 320 هزار میلیارد تومانی اقتصاد 
با تورم تا سقف ۵0 درصدی مواجه خواهد شد و این کسری بودجه تورم ۴0 تا ۵0 

درصدی را در درون خود نهفته دارد.
وی ادامه داد: از سوی دیگر می توان تجربه بازار سرمایه و سیر فراز و فرودهای بورس 
از سال 9۵ به بعد را مورد بررسی قرار داد در سال 9۵ میزان بازدهی منفی ۴ درصد، در 
سال 96 ، 2۴ درصد، در سال 9۷ ، 8۷ درصد، در سال 98، بیش از 180 درصد و در 
سال 99 این عدد ۵۵ درصد بوده، پیش بینی می شود بازار سرمایه در سال 1۴00 دوره 

مشابه به سال 9۵ و 96 را داشته باشد.
آقابزرگی تاکید کرد: با فرض نرخ تورم بابت کاهش ارزش پول پیش بینی می شود 
که شاخص نسبت به یک میلیون و 300 هزار واحد رشد بین 2۵ تا ۵۵ درصدی داشته 

باشد که در این صورت باز هم شاخص زیر دو میلیون واحد خواهد بود.
این کارشناس بازار سرمایه گفت: تاکید می کنم تمام این پیش بینی ها با فرض ثابت 
بودن اطلاعات حال حاضر است و با توجه به این عوامل پیش بینی می شود بازار سرمایه 

در سال 1۴00 پس از انتخابات نسبت به دوره های قبل وارد دوره سکون و رکود شود.
آقابزرگی گفت: رشد شاخص بر مبنای نرخ تورم خواهد بود که حداکثر آن حدود ۵0 

درصد است.
این کارشناس بازار سرمایه با اشاره به تاثیرگذاری احیای برجام و آزادسازی پول های 
بلوکه شده اظهار داشت: تمام این موضوعات مورد بررسی قرار گرفته است و البته باید 
در نظر بگیریم که همواره عملکرد و تقابل غرب به صورت ظالمانه با ایران در دو دهه 
گذشته یک دوره فرسایشی بوده و متاسفانه ایران در این مباحث به نتایج دلخواه خود 
نرسیده است. اما اگر فرض کنیم این بار خلاف رویه گذشته باشد و گشایش هایی در 
خصوص برجام حاصل شود باز هم اثرگذاری آن بر بورس مقطعی خواهد بود و شوک 
مقطعی خواهد داشت و در ادامه روند همان رویه گذشته خواهد بود که به سود بازار 

سرمایه نیست.
وی با بیان اینکه نمی توانیم در بلندمدت شاهد یک اثرگذاری قابل توجه در بازار 
سرمایه ناشی از این موضوعات باشیم گفت: شوک مقطعی ناشی از توافقات یا ورود 
ارزهای بلوکه شده یک بازه زمانی کوتاه است و این موضوع را در آزادسازی 100 میلیارد 
دلار در زمان ریاست جمهوری اوباما را تجربه کردیم و دیدیم که تزریق این منابع منجر به 

چرخش بهینه وضعیت اقتصادی کشور نشد.
این کارشناس بازار سرمایه تاکید کرد: معتقدم این موضوعات بیشتر آثار روانی در 
بازار سرمایه دارد و اتفاقا بازار هم این موضوع را درک کرده چراکه به رغم تمام اطلاعات 
مثبتی که از برجام می آید بازار واکنشی را نشان نمی دهد و حساسیت ها از دست رفته 

است.
آقابزرگی همچنین با اشاره به احتمال کاهش نرخ ارز پس از احیای برجام گفت: 
کاهش نرخ ارز تقریبا منتفی شده است و این جزو سیاست های دولت بود که در انتهای 

دوره خدمت خود از لحاظ روانی در بازار سرمایه اثر بگذارد.

هر بار افزایش قیمت مسکن، توجه افراد را به درآمد ناشی از حق کمیسیون 
مشاوران املاک جلب می کند. درآمدی که با وجود نصف شدن حق کمیسیون در 

سال گذشته، به دلیل افزایش قیمت مسکن همچنان قابل توجه است.
مشاوران املاک به عنوان واسطه معاملات ملکی به ازای خدماتی که به فروشنده 
و خریدار ملک ارائه می دهند، مبلغی را دریافت می کنند که به عنوان کمیسیون 
شناخته می شود. کمیسیون معاملات املاک به تناسب مبلغ معامله محاسبه و از 

خریدار و فروشنده دریافت می شود.
سال گذشته و بر اساس تصمیم سازمان صنعت، معدن و تجارت استان تهران، 
حق کمیسیون مشاوران املاک در معامله های خرید و فروش برابر با نیم درصد 
تعیین شد. این نرخ بین دو طرف معامله به صورت مساوی تقسیم می شود و 
بنابراین خریدار 0.2۵ درصد از ارزش معامله و فروشنده نیز 0.2۵ درصد از ارزش 

معامله را به عنوان حق کمیسیون به مشاور املاک پرداخت می کنند.
ارزش  درصد  صدم  میزان 2۵  به  مبایعه نامه  کمیسیون  حق  اساس،  این  بر 
معاملاتی ملک از هر طرف در مجموع نیم درصد از هر دو طرف محاسبه و اخذ 
می شود. همچنین حق الزحمه قراردادهای رهن و اجاره از هر طرف به میزان نیم 
درصد مبلغ رهن و نیز حق کمیسیون اجاره به میزان یک چهارم مبلغ اجاره یک ماه 

از هر طرف معامله تعیین شده است.
براساس این دستورالعمل، حق کمیسیون بابت تمدید اجاره از هر طرف، برابر با 
یک دهم حق کمیسیون اجاره است. حق الزحمه قراردادهای مشارکت از هر طرف 

دو دهم درصد ارزش قرارداد و در مجموع 0.۴ درصد محاسبه می شود. خدمات 
متمم قرارداد و مبایعه نامه نیز رایگان هستند. تا پیش از این دستورالعمل، حق 
کمیسیون مشاوران املاک برای قراردادهای خریدوفروش برابر با نیم درصد ارزش 

معامله از هر طرف بود.
چهار میلیون و ۵۰۰ هزار تومان، متوسط حق کمیسیون در تهران

در رابطه با حق کمیسیون مشاورن املاک، اما و اگرهای فراوانی وجود دارد. یک 
گروه معتقدند با توجه به افزایش قیمت مسکن، حتی نرخ 0.2۵ درصدی از طرفین 
نیز به معنای درآمدی قابل توجه برای مشاوران است و این مشاوران هستند که از 

افزایش قیمت مسکن در بازار منتفع می شوند.
به عنوان نمونه، متوسط قیمت یک مترمربع زیربنای واحد مسکونی معامله  شده 
از طریق بنگاه های معاملات ملکی شهر تهران در اسفندماه 99 بیش از 30 میلیون 
تومان بوده و بیشترین سهم از معاملات انجام  شده مربوط به واحدهای مسکونی با 
زیربنای ۵0 تا 60 مترمربع بوده است. بنابراین یک آپارتمان 60 متری در فروردین 

به طور متوسط با قیمتی حدود یک میلیارد و 800 هزار تومان معامله شده است.
کمیسیون نیم درصدی یعنی در مجموع درآمد مشاور املاک از حق کمیسیون 
چنین معامله ای، چهار میلیون و ۵00 هزار تومان بوده و خریدار و فروشنده هر 

کدام 2 میلیون و 2۵0 هزار تومان بابت حق کمیسیون پرداخت کرده اند.
چالش بر سر چگونگی تعیین کمیسیون مشاوران املاک

با اینکه برخی بر این باورند وابسته بودن حق کمیسیون به ارزش معامله می تواند 

به انگیزه ای برای مشاوران املاک برای ایجاد اخلال در بازار مسکن و افزایش 
قیمت ها در این بازار تبدیل شود و با توجه به افزایش قیمت مسکن لازم است حق 
کمیسیون کاهش یابد، گروهی دیگر بر این باورند افزایش قیمت مسکن با توجه 
به کاهش توان پرداخت، موجب کاهش معاملات خریدوفروش می شود و بنابراین 
افزایش قیمت در بازار مسکن نمی تواند منفعتی را برای مشاوران املاک به همراه 

داشته باشد.
مصطفی قلی خسروی رئیس اتحادیه مشاوران املاک پیش از این در مخالفت با 
این دیدگاه گفته بود: این استدلال به معنای این است که چون قیمت ها بالا رفته 
باید درصد کمیسیون کاهش یابد. طبق این منطق اگر احتمالًا در سال های آینده 
قیمت مسکن باز هم بالا رفت باید نرخ کمیسیون مجانی شود، این استدلال به 

اعتقاد ما اشتباه است.
کمیسیون ثابت یا درصدی؟

موضوع دیگری که درباره حق کمیسیون مشاوران املاک وجود دارد، ماهیت 
کار آن هاست. دریافت کمیسیون یا کارمزد در کسب وکارهایی که در بخش خدمات 
فعالیت می کنند، رویه ای رایج و متداول است. با این حال شیوه تعیین این کارمزد، 

متفاوت است.
در برخی از این کسب وکارها، کارمزد، رقمی ثابت است و به صورت درصدی 
تعیین نمی شود. نمونه این کسب وکارها دفاتر پیشخوان خدمات دولت هستند. 
اقبال شاکری نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس در مجلس 
شورای اسلامی بر این باور است از آنجایی که زمینه فعالیت مشاوران املاک جزء 
حوزه مشاغل خدماتی محسوب می شود، از این رو در امور خدماتی نباید در ازای 

انعقاد قرارداد، کارمزد به صورت درصدی اخذ شود.
وی پیش از این گفته بود: من از اساس با سازوکار کنونی دریافت حق کمیسیون 
مشاوران املاک مخالفم، زیرا هیچ دلیلی وجود ندارد که املاکی ها برای انعقاد 
قراردادها به صورت درصدی کارمزد دریافت کنند. در شرایط کنونی در همه دفاتر 
ارائه خدمات به مشتریان، تعرفه های ثابتی وجود دارد که مشتری در ازای دریافت 

خدمات، مبالغی را به عنوان کارمزد ثابت پرداخت می کند.
با توجه به افزایش قیمت مسکن، پرداخت کمیسیون معاملات خریدوفروش، 
به عنوان یکی از هزینه هایی که به دو طرف معامله وارد می شود، در مواردی می تواند 
رقم قابل توجهی باشد. علاوه بر حق کمیسیون باید مالیات و هزینه های مربوط به 

انتقال سند را نیز در نظر گرفت.
با این حال نمی توان به سادگی کاهش نرخ کمیسیون مشاوران املاک را 
به عنوان یک تجویز مطرح کرد زیرا افزایش قیمت در بازار مسکن با کاهش 
توان پرداخت خریداران منجر به کاهش تعداد معاملات و کاهش درآمد 
مشاوران املاک می شود. یکی از پیشنهادهای مطرح برای حل این موضوع 
را می توان دریافت کارمزد ثابت به  ازای خدمات ارائه شده توسط مشاوران 

املاک دانست.

راهکار چیست ؟

چالش ناتمام درآمدهای مشاوران املاک؛ نرخ کارمزد ثابت یا درصدی؟

وزیر نیرو گفت: برای امسال 1۷3 طرح با سرمایه ۴3 هزار 
میلیارد تومانی را در برنامه افتتاح و بهره برداری قرار داده ایم.

رضا اردکانیان، وزیر نیرو صبح دیروز در آئین افتتاح و بهره 
برداری 6 طرح صنعت آب و برق در سه استان سیستان و 
بلوچستان، مازندران و خوزستان با بیان اینکه طرح هر هفته 
الف-ب ایران طبق برنامه ریزی انجام شده، ادامه دار است و 

تا پایان امسال نیز اجرا می شود.
وی گفت: در دو هفته گذشته 9 طرح عمده با حجم سرمایه 
گذاری سه هزار و ۴28 میلیارد تومان افتتاح و بهره برداری 
شد. طبق برنامه ریزی انجام شده تا پایان سال 1۴00 در 
قالب پویش هر هفته الف-ب ایران در مجموع 290 طرح 
به ارزش سرمایه 6۵ هزار میلیارد تومان افتتاح و بهره برداری 

می شود.
اردکانیان با اشاره به اینکه سال گذشته پیش بینی کردیم 
که طی سال 99، 20 طرح با سرمایه ۵0 هزار میلیارد تومان 
بهره برداری شود، اظهار داشت: در سال 99 توانستیم بیش 

از میزان پیش بینی شده طرح افتتاح و بهره برداری کرده و 
سرمایه گذاری بیشتری جذب کنیم به این ترتیب در سال 
گذشته توانستیم 30۷ طرح به ارزش سرمایه 81 هزار میلیارد 

تومان افتتاح کنیم.
وزیر نیرو ادامه داد: انتظار داریم این برنامه ریزی با کیفیت 
بهتر و سرمایه گذاری بیشتر ادامه دار باشد. بخش اول آن تا 
پایان فعالیت دولت دوازدهم حدود نیمه های مرداد اجرایی 
هزار  سرمایه ۴3  ارزش  با  طرح  بر 1۷3  بالغ  که  می شود 

میلیارد تومان است.
این مقام مسئول، طرح های باقیمانده تا پایان 1۴00 را 
شامل افتتاح و بهره برداری ۵ سد مخزنی ملی )منظور از 
ملی محل تأمین اعتبارات از منابع ملی است نه استانی( 3 
شبکه آبیاری و زه کشی به میزان 10 هزار هکتار، 13 تصفیه 
خانه آب، 19 تصفیه خانه فاضلاب، 10 نیروگاه برق حرارتی، 
2۵ واحد نیروگاه مقیاس کوچک، 21 واحد نیروگاه تجدید 
پذیر، برق رسانی به 206 روستا در سطح کشور، 36 پست و 

خطوط انتقال کشور و آبرسانی به ۴00 روستا با 300 هزار نفر 
جمعیت را شامل می شود.

وزیر نیرو درباره تأمین برق تابستانه نیز توضیح داد: با کاهش 
بارش ها کمتر از میزان پیش بینی شده قطعاً نیازمند همکاری 
مصرف کنندگان مختلف هستیم تا بتوانیم مدیریت بار در ایام 
پیک مصرف را انجام دهیم. در همین راستا تدارک هایی دیده 
ایم تا بتوانیم با همکاری مصرف کنندگان بخش های مختلف 

از پیک مصرف تابستان 1۴00 عبور کنیم.
اردکانیان با تاکید بر اینکه با وجود محدودیت های بارشی 
که می تواند بر تأمین برق نیروگاه های کشور مؤثر باشد اما به 
دلیل اینکه امسال شاهد انتخابات ریاست جمهوری هستیم، 
تصریح کرد: باید با حداکثر توان به تأمین حداکثری خدمات 
مردمی و کسب رضایت آنها بپردازیم چرا که وزارت نیرو با 
توجه به در دست داشتن مدیریت صنعت آب و برق اصلی 
ترین پشتیبان بخش تولیدی، خانگی، صنعتی و تجاری به 

شمار می رود.

طبق اظهارات این مقام مسئول، وزارت نیرو برنامه ریزی 
تا بتواند بیشترین استفاده را از ظرفیت  هایی انجام داده 

بودجه 1۴00 داشته باشد.
اردکانیان با اشاره به اینکه طرح های آب و برق بدون حمایت 
فرمانداری ها  و  استانداری ها  شامل  که  مرجع  گروه های 
می شود، امکان پذیر نیست، ادامه داد: اجرای پروژه های 
آب و برق در استان سیستان و بلوچستان به دلیل گستردگی 
جغرافیایی و پراکندگی جمعیتی در مقایسه با برخی دیگر از 
استان ها کار دشوارتری است و بنابراین زحمت و همکاری 

بیشتری را می طلبد.
وی افزود: تا پایان فعالیت دولت آب رسانی سلامت و پایدار 
به 1۷3 روستا را در دست داریم. این در حالی است که سال 
گذشته به هزار و 6۵0 روستا آبرسانی کرده و آنها را به شبکه 
آب متصل کردیم. البته دو طرح مهم آب رسانی ما که شامل 
فاز ۴ آب شیرین کن استان سیستان و بلوچستان نیز است، 

امروز افتتاح شد.

وزیر نیرو خبر داد؛
افتتاح ۱۷۳ طرح آب و برق تا پایان امسال

اتاق بازرگانی ایران در جدیدترین ارزیابی خود از وضعیت اقتصادی بنگاه ها اعلام 
کرده که روند مثبت ماه های گذشته ادامه یافته است.

به گزارش ایسنا، اتاق بازرگانی ایران در گزارشی که به بررسی وضعیت بنگاه های 
اقتصادی می پردازد، هر ماه عدد شامخ)شاخص مدیران خرید( را بررسی کرده و 
اعلام می کند. در این میان هر چه عدد شامخ به 100 نزدیک تر باشد، نشان دهنده 
بهبود نسبی شرایط اقتصادی سرمایه گذاران است و هر چه از این عدد از ۵0 

پایین تر باشد، نشان دهنده رکود و منفی شدن شرایط است.
در حدود 18 ماه گذشته که اتاق بازرگانی ایران این گزارش را از وضعیت اقتصادی 
منتشر کرده، در اکثر قریب به اتفاق ماه ها، عدد شامخ در پایین تر از ۵0 قرار گرفته 
اما در ماه های اخیر این روند متوقف شده و انتظارات فعالان اقتصادی نسبت به 

شرایط کشور مثبت تر شده است.
این روند که در ماه های قبل خود را نشان داده بود، در شامخ جدید به رکوردی 
تازه بدل شده و بالاترین عدد در این دوره 18 ماهه را ثبت رسانده است. در این 
گزارش که به اسفندماه 1399 اختصاص دارد، رقم شاخص کل اقتصاد ۵۴.۷3 
واحد اعلام شده که یک واحد بالاتر از بهمن ماه 1399 است. همچنین این مرکز 
در سی امین گزارش طرح شاخص مدیران خرید بخش صنعت، شامخ این بخش را 
۵۷.29 واحد اعلام کرده که نسبت به ماه قبل 1.0۴ واحد کاهش نشان می دهد؛ 

اما همچنان بر شرایط نسبتاً مساعد این بخش دلالت دارد.
شاخص میزان فعالیت های کسب وکار در اسفندماه )۵8.39( نسبت به بهمن ماه 

)۵6.۷1( افزایش داشته و طی 18 ماه از شروع طرح به بیشترین مقدار خود 
رسیده است. این شاخص به ترتیب در بخش ساختمان، خدمات و کشاورزی و 
صنعت افزایش را داشته. افزایش تقاضا در بسیاری از رشته فعالیت ها در ماه 
پایانی سال دلیل عمده آن بوده است. شاخص میزان سفارشات جدید مشتریان 
)۵۵.۵2( اندکی نسبت به بهمن ماه )۵3.۴3(، افزایش داشته و این شاخص نیز 
بیشترین میزان خود را از ابتدای شروع طرح ثبت کرده است. بخش صنعت در 

میان سایر بخش ها بیشترین مقدار افزایش را در این شاخص داشته است.
شاخص موجودی مواد اولیه یا لوازم خریداری شده )۴6.8۷( نسبت به ماه 
قبل )۴8.26( روند کاهشی داشته است و همانند ماه گذشته بیشترین سهم این 
کاهش مربوط به بخش خدمات و کشاورزی بوده است. شاخص میزان صادرات 
کالاها یا خدمات کل اقتصاد در اسفندماه )۴۷.80( هرچند همچنان کاهشی 
است اما همانند بهمن ماه نرخ کاهش کمی داشته است و بیشترین عدد شاخص 
از ابتدای شروع طرح را ثبت کرده است که عمدتاً به دلیل بهبود صادرات در 
بخش صنعت است. بر اساس گزارش گمرک جمهوری اسلامی ایران صادرات 
در اسفندماه افزایش 193 میلیون دلاری و رشد 6 درصدی را نسبت به بهمن ماه 
تجربه کرده است. شاخص انتظارات در ارتباط با میزان فعالیت اقتصادی در ماه 
آینده )۴۴.۵۷( پیش بینی رکود بالا در فروردین ماه را نشان می دهد. از یک سو طبق 
روال هرساله کاهش در فعالیت ها در فروردین به طورمعمول وجود دارد و از سوی 
دیگر ماه رمضان و همچنین تعطیلات بسیاری از کسب وکارها به دلیل گسترش 

مجدد کووید 19 بر این رکود تأثیرگذار است. همچنین بر اساس داده های به دست 
آمده از بنگاه های بخش صنعت، شاخص مدیران خرید صنعت در اسفند ۵۷.29 
نسبت به بهمن ماه افزایش داشته است، هر چند شدت افزایش آن اندکی کمتر 
از بهمن ماه است اما نشان دهنده رونق در اکثر فعالیت های صنعتی است. در 
اسفندماه همه زیرشاخص های اصلی شامخ صنعت به غیراز موجودی مواد اولیه 
خریداری شده عدد بالای ۵0 را ثبت کرده اند. شاخص مقدار تولید محصولات در 
بخش صنعت )۵6.1۵( نسبت به ماه قبل )۵9.۵8( افزایش داشته و رونق اکثر 
فعالیت های صنعتی را نشان می دهد. افزایش تقاضا در اسفندماه در افزایش تولید 
کسب وکارهای بخش های صنعتی اثرگذار بوده است. شاخص میزان سفارشات 
جدید مشتریان )62.18( طی 10 ماه گذشته از اردیبهشت ماه بالاترین مقدار خود 
را ثبت کرده است. این عدد با توجه به میزان مشابه آن در ماه پایانی سال گذشته 
که تقاضا تحت تأثیر رکود ناشی از کووید 19 بسیار کاهش یافته بود، افزایش تقاضا 
در همه رشته فعالیت های بخش های صنعتی را در این ماه نشان می دهد که این 
تقاضا با توجه به افزایش میزان صادرات، هم ناشی از تقاضای داخلی و هم خارجی 
است. شاخص موجودی مواد اولیه بار دیگر کمتر از ماه قبل شد و در اسفندماه 
)۴9.۴2( اندکی نسبت به بهمن )۵0.93( کاهش یافت، این در حالی است که 
این شاخص در بهمن برای اولین بار طی 29 ماه گذشته عدد بالای ۵0 را تجربه 
کرده بود. شاخص قیمت مواد اولیه )۷9.98( نیز که طی ماه های گذشته کمی از 

شدت افزایش آن کاسته شده بود مجدداً با شدت بیشتری افزایش یافت.

شامخ دوباره رکورد زد؛

رونق اقتصادی به ایران باز می گردد؟

آگهی ابلاغ اجرائیه کلاسه 1۳۹۹۰۴۰۳۰۰11۰۰۳87۴
سکینه   -1 محمدی  احمد  مرحوم  ورثه  به  وسیله  بدین 

شماره   1330/01/01 تولد:  تاریخ  محمد  جان  پدر:  نام  محمدی 
2-پارمیس  و   1۵6۵ شناسنامه:  شماره   0382696190 ملی: 
ملی:  شماره   138۷/09/13 تولد:  تاریخ  احمد  پدر:  نام  محمدی 
020139۵886 شماره شناسنامه: 020139۵886 و 3-پانیا محمدی 
نام پدر: احمد تاریخ تولد: 139۷/0۴/21 شماره ملی: 020۴0۷۴9۵9 
کلاسه  پرونده  بدهکاران   0202۴0۷۴9۵9 شناسنامه:  شماره 
13990۴0300110038۷۴ )با شماره بایگانی 990۴139( که برابر 
گزارش مامور ابلاغ اداره پست شناخته نگردیده اید ابلاغ می گردد که 
برابر سند ازدواج شماره 2۵9۷۷-138۴/06/1۷ دفترازدواج 6 قم بین 
مورث شما )مرحوم احمد محمدی( و خانم الهه نورائی تعداد دویست و 
شصت عدد سکه یک بهار آزادی طلا و بانضمام مقدار چهل مثقال طلا که 
عندالمطالبه بزوجه بپردازد. بدهکار می باشید که براثر عدم پرداخت وجه 
بستانکار درخواست صدور اجرائیه نموده پس از تشریفات قانونی اجرائیه 
صادر و بکلاسه فوق در این اجراء مطرح می باشد لذا طبق ماده 18/19 
آئین نامه اجرائی مفاد اسناد رسمی بشما ابلاغ می گردد از تاریخ انتشار 
این آگهی که تاریخ ابلاغ اجرائیه محسوب است فقط همین یک نوبت در 
روزنامه درج و منتشر می گردد ظرف مدت ده روز نسبت به پرداخت بدهی 
خود اقدام و در غیر این صورت بدون انتشار آگهی دیگر عملیات اجرائی 
طبق مقررات علیه شما تعقیب خواهد شد. لازم به ذکر است که طبق ماده 
18 اصلاحی آئین نامه اجرا ابلاغ شونده می بایست سریعا نسبت به ثبت 
نام در سامانه ثنا اقدام نماید و کلیه ابلاغها از طریق آن سامانه انجام خواهد 
شد و مسوولیت عدم ثبت نام و عدم ابلاغ اوراق و اخطاریه ها بر عهده شما 

خواهد بود. )م الف 13830(
قوه قضائیه-سازمان ثبت اسناد و املاک کشور-اداره اجرای اسناد 
رسمی قم



چهار شنبه -بیست وپنجم فروردین ماه 1400-    سال بیست  وچهارم -   شماره 65248
ورزشی

 پیشکسوت استقلال گفت: نه من بلکه همه فوتبالی ها بر این باور هستند که 
استقلال نه تنها بهترین خط حمله فوتبال ایران بلکه آسیا را در اختیار دارد و تمام 

رقبای آسیایی آبی پوشان باید از مهاجمان توانمند آبی پوش بترسند.
»محمد نوری« یکی از پیشکسوتان استقلال است که اعتقاد دارد فرهاد مجیدی 

و شاگردانش این توانایی را دارند در لیگ قهرمانان آسیا به موفقیت  بزرگی برسند.
و  مهم ترین  در  باید  استقلال  است  باور  این  بر  آبی پوشان  فنی  عضو کمیته 

معتبرترین رویداد باشگاهی آسیا به ناکامی های چند ساله اخیر پایان دهد.
شمارش معکوس برای حضور استقلال در لیگ قهرمانان آسیا آغاز شده 

است شرایط استقلال را چطور ارزیابی می کنید؟
مهم ترین و معتبرترین تورنمنت باشگاهی قاره آسیا برای استقلال از اهمیت 
ویژه ای برخوردار است، آبی پوشان می خواهند در این رویداد مهم آسیایی به یک 

مقام شایسته دست پیدا کنند مقامی که شایسته نام بزرگ استقلال است.
موفقیت برای استقلال دور از دسترس نیست؟

استقلال کادرفنی خوبی در اختیار دارد، بازیکنان توانمندی در این تیم حضور 
دارند، من با جرات می توانم بگویم بهترین بازیکنان ایران در تیم استقلال حضور 
استقلال  هواداران  است.  چیز  یک  فقط  استقلال  هواداران  خواسته  دارند. 
خواسته شان این است که استقلال بتواند در لیگ قهرمانان آسیا ستاره سوم را 

به کلکسیون افتخارات استقلال اضافه کند. این موضوع  دور از دسترس نیست.
نه استقلال بلکه تمامی تیم های ایرانی در لیگ قهرمانان با مشکل روبرو هستند، 

استقلال نیز در چند سال اخیر یک ناکام بزرگ در این رقابت ها بوده است.

و  می شوند  آماده  رقابت ها  این  در  شرکت  برای  آسیایی  تیم های  که  این  در 
هزینه های سرسام آوری را انجام داده اند هیچ شکی نیست.در چند سال اخیر 
فقط دو بار پرسپولیس به فینال این رقابت ها راه پیدا کرده اما هر دو بار مغلوب شده 
است. استقلال در چند سال اخیر یکی دو بار توانایی موفقیت و رسیدن به فینال 
و حتی کسب جام را داشت اما نتوانست به این مهم دست پیدا کند. این اتفاقات 
و حذف شدن استقلال از لیگ قهرمانان به خاطر حاشیه ها و مدیریت نادرست 
بوده است و برایتان دو مثال می زنم. چند سال پیش استقلال تیمی خوبی را در 
اختیار داشت که مستحق قهرمانی بود، اگر آن تیم خوب حفظ می شد این تیم 
شانس اول قهرمانی بود اما مدیران تیم ریشه به تیشه استقلال زدند تا آبی پوشان با 
ناکامی این رویداد را ترک کنند. پارسال استقلال بدون سرمربی به لیگ قهرمانان 
رفت، مگر می شود استقلال که می خواهد راهی آسیا شود مدیران تیم با کادرفنی 
به اختلاف بخورند و تیم به جای اینکه تقویت شود با روحیه ای ضعیف پا به 
مهم ترین بازی های قاره آسیا بگذارد. مدیریت نادرست در سال های اخیر حسابی 

به استقلال ضربه زده است.
مرگ  گروه  را  آن  برخی ها  که  است  گرفته  قرار  گروهی  در  استقلال 

می نامند؟
آبی پوشان همگروه  با  استقلال در گروه سختی قرار گرفته است، تیم هایی 
هستند که در کشورهایشان بهترین هستند. آنها هر کدام انگیزه های زیادی دارند. 
الاهای میزبان است و برای حضوری موفق آمیز در آسیا از تمام توان خود بهره 
خواهد گرفت و الشرطه  فوتبال فیزیکی و قدرتی را در دستور کار خود می دهد 

و در فصل گذشته دو بار با آبی پوشان روبرو شد. آنها رقیبی سرسخت هستند و 
الدحیل نیز در قطر یکی از بهترین هاست و برای لیگ قهرمانان آسیا میلیون ها 

دلار هزینه کرده است.
همه تیم های این گروه از یکدیگر شناخت کامل دارد؟

آنها با آمادگی و شناخت کامل روبروی یکدیگر قرار خواهند گرفت و همه تیم ها 
آنالیز دقیقی از رقبای خود دارند. در این بازی ها تیمی که کمترین اشتباه را انجام 

دهد، به موفقیت می رسد.
فکر می کنید مشکل استقلال در کدام منطقه زمین است؟

استقلال مدت هاست در پست بازیساز مشکل دارد و مربیان این تیم باید این 
می تواند  استقلال  در  طراح  هافبک  یک  نبود  کنند.  حل  نوعی  به  را  مشکل 
مشکل ایجاد کند. من در برخی از بازی های استقلال مشاهده می کنم شیخ 
دیاباته و ارسلان مطهری برای گرفتن توپ تا نیم های زمین و حتی هجده قدم 
دروازه خودی عقب می آیند که این باعث می شود خسته شده و نتوانند در وظیفه 

اصلی شان که گلزنی است موفق باشند.
در خط دفاعی چطور؟

استقلال بازیکنان خوبی در این منطقه دارد اما در دفاع تیمی ضعف دارد. در 
این پست یک بازیکن باتجربه نیاز است که بتواند با تجربه خود خط دفاعی را جمع 

کند.
و حتما اعتقاد دارید استقلال در خط حمله نفرات شاخصی در اختیار دارد.

نه من بلکه همه فوتبالی ها بر این باور هستند استقلال نه تنها بهترین خط حمله 
فوتبال ایران بلکه آسیا را در اختیار دارد و تمام رقبای آسیایی آبی پوشان باید از 

مهاجمان توانمند آبی پوش بترسند.
از آکادمی باشگاه استقلال انتقاداتی داشتید.

وقتی احمد مددی مدیریت باشگاه استقلال را بر عهده گرفت قرار بر این شد من 
به همراه علی جباری، خسرو حیدری و آرش برهانی در هیات امنای آکادمی حضور 
داشته باشیم. جلسات فراوانی در این باره برگزار شد. من یادم هست در آن جلسه 
مدیرعامل استقلال در حضور ناصر فریاد شیران گفت رییس آکادمی استقلال باید 
زیر نظر هیات امنا باشد. من مخالف حضور او در آکادمی بودم اما به خاطر استقلال 
اعتراض نکردیم. متاسفانه نه تنها بر خلاف اعلام مددی هیچگونه همکاری با هیات 
امنا صورت نگرفت بلکه صورت جلسه هیات امنای آکادمی استقلال که بنده را 
به عنوان مدیر مدارس فوتبال انتخاب کردند نادیده گرفته شد و نمی دانم چرا این 
صورتجلسه که دو ماه پیش خودم به صورت دستی تحویل مددی دادم فراموش 
شد. متاسفانه نظارتی بر فعالیت های آکادمی صورت نگرفت و همین عدم نظارت 
باعث شد تا اخباری نه چندان خوب به ما برسد که شایسته باشگاه استقلال نیست.

آکادمی استقلال موفق بود؟
اگر موفقیتی در آکادمی استقلال صورت گرفت به خاطر رییس فعلی آن نبود. 
تمام تیم های پایه ای استقلال پیش از حضور وی آماده شدند و به طور حتم او 
نمی تواند خود را عامل موفقیت های استقلال بداند. حرف من درباره آکادمی 

استقلال یک چیز است.
چه چیزی؟

مدیر آکادمی باشگاه استقلال باید کسی باشد که استقلالی بوده و به این تیم 
تعصب داشته باشد. استقلال برایش در اولویت اول و آخر باشد و اجازه ندهد 
خدشه ای به نام بزرگ این تیم وارد شود. مدیر آکادمی استقلال باید خاک این تیم 

را خورده باشد و بداند استقلال و استقلالی یعنی چی؟

محمد نوری:

آسیایی ها از خط حمله استقلال می ترسند کنفدراسیون فوتبال آسیا اعلام کرد:

»قایدی« و »عبدی« در فهرست ستارگان 
جوان لیگ قهرمانان آسیا

 کنفدراسیون فوتبال آسیا نام مهاجم های استقلال و پرسپولیس  را در میان 
اسامی ستارگان جوان لیگ قهرمانان قرار داد.

سایت کنفدراسیون فوتبال آسیا پیش از شروع مرحله گروهی لیگ قهرمانان، 6 
بازیکن آینده دار تیم های حاضر را انتخاب کرد و به علاقمندان پیشنهاد داد تا این 

بازیکنان را در رقابت های پیش رو زیر نظر بگیرند.
همه این بازیکنان زیر 23 سال هستند و ستاره های بزرگی برای تیم خود به شمار 

می آیند.    
اسامی این بازیکنان جوان به شرح زیر است: 

1- ناصر الدوساری الهلال عربستان
2- ابراهیم بایش باشگاه نیروی هوایی عراق

3- ایبروخیم خلیل یولدوشف پاختاکور ازبکستان
۴- مهدی عبدی پرسپولیس ایران

۵- خالد الغانام النصر عربستان
6- مهدی قایدی استقلال ایران

کنفدراسیون فوتبال آسیا در خصوص عبدی نوشت: ضربه سر او در دیدار مقال 
النصر بهترین هدیه به هواداران پرسپولیس بود. گل او در فینال نیز اعتماد به نفس 
زیادی برای او داشت. این مهاجم روند خوب سال گذشته را در این فصل نداشته 

و به دنبال احیای خود است.
سایت کنفدراسیون در ادامه در مورد قایدی عنوان کرد:  شاید بهترین گزینه این 
نفرات قایدی باشد. او در حال حاضر به عنوان بهترین بازیکن استقلال شناخته 
می شود. او سال گذشته بیشترین موقعیت سازی را برای تیمش داشت و انتظار 
می رود که امسال بتواند در گلزنی نیز عملکرد خوبی داشته باشد. عملکرد خوب 

قایدی باعث شد تا به تیم ملی دعوت شود و در مقابل بوسنی نیز گلزنی کند. 
  

جواد نکونام:

 در گروه مرگ قرار داریم
سرمربی تیم فوتبال فولاد خوزستان گفت: با تیم های سختی در لیگ قهرمانان 

بازی داریم و به نوعی در گروه مرگ قرار گرفتیم.
»جواد نکونام« دوشنبه شب در گفت و گو با برنامه فوتبال برتر اظهار کرد: قبل از 
بازی العین باید بگویم که ما سال گذشته در لیگ برتر توانستیم رتبه سوم جدول را 
بگیریم و مستقیم به مرحله گروهی لیگ قهرمانان آسیا صعود کنیم اما مشکلات 
مربوط به جام حذفی کاری کرد که ما در پلی آف بازی کنیم. با تیم العین که 
بازیکنان بسیار خوبی داشتند دیدار کردیم. بازیکنانی که این تیم ها می خرند، 
می توانند در یک لحظه بازی را عوض کنند اما خدا را شکر توانستیم موفق باشیم 

و امیدوارم در مرحله گروهی سربلند باشیم.
وی افزود: ما توانستیم موقعیت ها را از بازیکنان کلیدی آنها بگیریم و نقاط ضعف 
و قوت را شناسایی کردیم و توانستیم از آن استفاده کنیم. جالب اینجاست که 
دفاع راست ما قرار داد ۵0 میلیونی دارد. این بازیکن در ابتدا قرارداد نداشت و 
با پیگیری من قرارداد بست. او شرایط بسیار خوبی دارد و می تواند به تیم ملی 
دعوت شود و این بهتر است که یک چپ پا در دفاع راست تیم ملی بازی کند. 
ما نمایش بی نقصی داشتیم و العینی که در 1۵ بازی اخیر گل زده بود را کنترل 

کردیم و نگذاشتیم به ما گل بزنند. 
کاپیتان اسبق تیم ملی فوتبال ادامه داد: در سال گذشته در نیم فصل اول با سه 
بازیکن قرارداد بستیم و شرایط خوبی پیدا کردیم اما امسال شرایط برای ما سخت 
شد. توقع ما این بود از مسوولین که بتوانیم برای حضور در لیگ قهرمانان در این 

گروه سخت بتوانیم بازیکن جذب کنیم تا در آسیا افتخار کسب کنیم.
وی ادامه داد: تیم هایی که در نیم فصل دوم بازیکن جذب می کنند، به طور 
قطع شرایط بهتری پیدا می کنند. در حال حاضر شرایط بسیار سختی داریم. 
العین با 30 بازیکن آمده بود که همه آنها بازیکنان خوبی بودند اما متاسفانه ما باید 
با این شرایط به میدان برویم اما با این حال امیدوارم این خستگی ها به ما ضربه 
نزند و بتوانیم دل هواداران و مردم را شاد کنیم.  او در خصوص شرایط تیم فولاد در 
عربستان تصریح کرد: روز اول که آمدیم در قرنطینه بودیم و تست دادیم. میزبانی 
بازی اول بسیار عالی بود اما متاسفانه زمین تمرین خوبی نداریم چرا که نور کم 
بود و گرد و خاک وجود داشت. درخواست کردم از سعید آذری که زمین بازی را 
تعویض کنیم اما AFC هنوز به ما جواب نداده است. البته آنها قول دادند که فردا 
شرایط بهتر شود.   نکونام در مورد تقابل با ژاوی در لیگ قهرمانان گفت: السد 
سه مساوی و 19 برد در قطر دارد که این گویای همه چیز است. تمام بازیکنان 
آنها فوق العاده هستند و این گروه به نظر من گروه مرگ است. امیدوارم بتوانیم 
نماینده شایسته ای باشیم. باید با تمرکز و آمادگی ذهنی بالا به میدان برویم. اسم 
و رسم فوتبال بازی نمی کند. البته توقع من از تیمم در حد امکانات موجود است. 
وی در پایان گفت: تشکر ویژه از آذری، کادر فنی و بازیکنان و همه افرادی که 
برای تیم زحمت کشیدند دارم. آنها با توجه به وضعیت قرنطینه کار سختی دارند. 
تشکر از همه کسانی که در تیم ملی با آنها همبازی بودند. آرزوی موفقیت برای سه 

تیم دیگر دارم و امیدوارم نتایج خوبی بدست بیاورند..

علیپور:

 مدیران قبلی پرسپولیس نگذاشتند
 در این تیم بمانم

لژیونر فوتبال کشورمان گفت: با وجود پیشنهادهای مختلف به باشگاه رفتم اما 
مدیران وقت نمی خواستند در تیم بمانم.

»علی علیپور« دوشنبه شب در گفت و گویی تلویزیونی اظهار کرد: شرایط خیلی 
سختی در ایران داشتم و آخرین سال قرارداد با تیم محبوبم بود. از خیلی تیم ها 
پیشنهاد داشتم و شرایط سختی برای تصمیم گیری داشتم. از آنجایی که مدیون 
پرسپولیس بودم، خودم بدون آنکه به من زنگی بزنند به باشگاه رفتم تا قرارداد را 
ببندم اما مدیران وقت باشگاه به این اتفاق میلی نداشتند و بعد از اینکه چهار هفته از 
لیگ پرتغال را از دست دادم به تیم ماریتیمو پیوستم. وی افزود: بازی در ایران و خارج 
حرفه ای است و همه برای تمدید نیاز به این دارند که باشگاه تماس برقرار کند اما با 
این حال که کسی به من زنگ نزده بود و دوست داشتم لژیونر شوم به دلیل هواداران 
و اینکه مدیون آن ها بودم، وظیفه دانستم که به باشگاه بروم اما عواملی که بودند 
نخواستند که در تیم محبوبم بمانم. بازیکنانی که جدا شدند حقشان این نیست. 
من خودم را از جنس هواداران می دانم و هیچوقت نمی خواستم خود را ثابت کنم 
چون خدا را دارم. دوست دارم همه مدیران تنها به پیشرفت فوتبال فکر کنند.  علیپور 
گفت: همیشه پرسپولیس را دوست داشتم و خواهم داشت و الان چون چند روز 
مانده به بازی های این تیم در لیگ قهرمانان آسیا دوست دارم که تمرکز داشته باشند 
و بتوانند دل هواداران را شاد کنند. امیدوارم همه تیم های حاضر در لیگ قهرمانان 
نیز موفق باشند.  وی در خصوص شرایط خود تیم ماریتیمو بیان کرد: تیم ما امسال 
شرایط خاصی را تجربه می کند. این تیم همیشه بالای جدول بوده است. دو مربی 
عوض شده و شرایط سختی داریم. بعد از چهار هفته از لیگ پرتغال در یک دیدار 
حذفی مصدوم شدم و برای اینکه از میادین دور نباشم با اینکه درد داشتم به تمرین 
رفتم اما با این حال از شرایط آرمانی دور بودم. مربی سومی که آمد خیلی با او راحت 
هستم و حس خوبی دارم. من را در پست وینگر بازی می دادند اما این مربی مرا در 

پست تخصصی بازی می دهد.

 سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس گفت: روزهای سختی 
در انتظار تیم ما است اما هدف ما سومین حضور در فینال 

لیگ قهرمانان آسیا است.
اولین  از  پیش  خبری  نشست  در  گل محمدی  یحیی 
دیدار تیمش در لیگ قهرمانان آسیا 2021 مقابل الوحده 
امارات اظهار داشت: خوشحالم در کشور هند هستم هر 
چند انتظار استقبال و شرایط میزبانی بهتری از شهر گوا 
داشتیم. ابتدا در رابطه با میزبانی می گویم که شهامتی 
که این تیم برای میزبانی داشت قابل تحسین است اما از 
مسوولان کنفدراسیون فوتبال آسیا انتظار بیشتری داشتیم 
که برای حفظ سلامت بازیکنان، مربیان و برگزار کننده 
مسابقات، امکانات بهتری فراهم شود. فکر می کنم که 

عملی شدن این انتظارات سخت باشد.
وی افزود: شرایط خوبی داریم و تمرینات خوبی پشت 
سر گذاشتیم. ما از نظر آمادگی در شرایط خوبی هستیم. 
پشت  هند  در  تمرینی  جلسه  دو  که  داشتیم  انتظار  ما 
سر بگذاریم اما این عمل نهایی نشد و باعث شد کمی از 
نظر تمرینی عقب باشیم. بازیکنان ما ثابت کردند که مرد 
روزهای سخت هستند و در بدترین و سخت ترین شرایط 
توانستند انتظارات هواداران را برآورده کنند. البته انتظار 
هواداران بجا بوده است. ما برای شاد کردن دل هواداران 
انگیزه زیادی داریم و امیدوارم بتوانیم در این دوره مسابقات 
عملکرد خوبی داشته باشیم. راه سختی پیش روی ما است 

اما باید با سرسختی زیاد این روزها را سپری کنیم.
وی افزود: انگیزه زیادی برای موفقیت در آسیا داریم که 
این نشات گرفته از انرژی مثبتی است که هواداران به ما 
می دهند. ما تیمی هستیم که حدود ۵0 میلیون هوادار 
ایرانی دارد و این تعداد هوادار باعث ایجاد انگیزه می شود. 
در پرسپولیس کنونی نسلی از بازیکنان حضور دارند که 
نسلی جنگنده و با روحیه هستند و نقطه قوت تیم ما همین 
بازیکنان و هواداران هستند. باز هم فکر می کنم شرایط 
برای رسیدن به فینال سوم آسیا مهیا باشد چرا که بازیکنان 
انگیزه زیادی برای رسیدن به فینال دارند. با روحیه خوب 

می می توانیم سومین حضور در فینال آسیا را تجربه کنیم.
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس در پاسخ به این پرسش 
یا خیر  آیا تیمش می تواند از گروه فعلی صعود کند  که 
خاطرنشان کرد: اصلی ترین هدف فعلی ما صعود از گروه 
است. البته رسیدن به این امر آسان نیست و همه تیم های 
حاضر در گروه شانس صعود دارند. کار سخت است و همه 
تیم ها آماده هستند. ما هم با شرایط خوبی به هند آمدیم و 
امیدواریم تا با ارائه بازی های خوب به عنوان سرگروه به دور 

بعدی مسابقات صعود کنیم.
وی در پاسخ به پرسش خبرنگاری مبنی بر نظرش در 
مورد تیم گوا تصریح کرد: اولین بازی ما الوحده است و 
ما تمام تمرکزمان را روی این مسابقه گذاشتیم. اینکه گوا 
هم توانسته اینجا باشد کار بزرگی انجام داده و فکر نمی 

کنم این تیم حریف ساده ای برای ما باشد. آنها سختکوش 
هستند و حتما کیفیت خوبی دارند که به اینجا رسیدند.

وی در مورد اینکه تیمش بازیکن مصدومی دارد یا خیر 
، تصریح کرد: متاسفانه برای این مسابقات دو بازیکنمان 
را از دست دادیم اما این احتمال وجود دارد که آنها به تیم 
اضافه شوند و باید منتظر باشیم و ببینیم چه شرایطی پیش 

خواهد آمد.
از  ابراز نگرانی  سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس ضمن 
بحث  ما  نگرانی  ترین  اصلی  کرد:  تصریح  کرونا  شرایط 
سلامت بازیکنان در هتل فعلی است و انتظار این را داشتیم 
که نسبت به سلامت بازیکنان، مربیان و برگزار کنندگان 
مسابقات حساسیت بیشتری وجود داشته باشد که این 
حساسیت خیلی کم است. در تمام مسابقات سه محل 

برای حضور سالم و بدون حضور هواداران در نظر گرفته 
می شود که به آن حباب پزشکی می گویند اما در هند این 

حباب وجود ندارد.
 عالیشاه: به حضور دوباره در فینال آسیا فکر 

می کنیم
به  گفت:  پرسپولیس  فوتبال  تیم  تجربه  با  بازیکن   
حضور دوباره در فینال لیگ قهرمانان آسیا و خوشحالی 

هواداران مان فکر می کنیم.
امید عالیشاه که همراه یحیی گل محمدی در نشست 
خبری پیش از دیدار پرسپولیس و الوحده امارات در هفته 
نخست لیگ قهرمانان آسیا حضور داشت در خصوص 
باید تلاش  این دیدار، اظهار داشت: به خاطر هواداران 
زیادی کنیم تا با کسب نتایج لازم مانند سال گذشته آنها 
را خوشحال کنیم. طبیعی است که به حضور دوباره در 
فینال لیگ قهرمانان فکر می کنیم. بازیکنان می دانند که 
در چه مسابقاتی بازی می کنند و بدون تکبر تلاش خود 
را انجام می دهند تا تیم موفق شود. وی افزود: هدف ما 
حضور دوباره در فینال لیگ قهرمانان آسیا است اما باید 
پله پله پیش رویم و هواداران را خوشحال کنیم. کاپیتان 
تیم فوتبال پرسپولیس اضافه کرد: هواداران ما به ما انرژی 
مضاعفی می دهند و بازیکنان ما خوب می دانند در چه 
تیم بزرگی بازی می کنند. در این سه سال اخیر نه تنها در 
لیگ قهرمانان بلکه در لیگ ایران هم نتایج خوبی گرفتیم 
و چهار است به صورت متوالی قهرمان می شویم. امسال 
هم تلاش می کنیم برای سومین بار فینالیست آسیا شویم.

این  در  حاضر  تیم های  کرد:  نشان  خاطر  عالیشاه 
مسابقات لایق بهترین ها هستند و به همین دلیل توانستند 
در چنین مسابقات معتبری حاضر باشند. ما پله پله پیش 
می رویم و امیدوارم فردا با ارائه بازی خوب اولین سه امتیاز 

را بگیریم.
 دیدار تیم های پرسپولیس ایران و الوحده امارات در هفته 
نخست لیگ قهرمانان آسیا امروز چهارشنبه از ساعت 19 

در هند برگزار خواهد شد.

یحیی گل محمدی:

 سومین حضور در فینال آسیا انگیزه اصلی ما است

تیم فوتبال سوهان محمد قم با حذف استقلال و متوقف کردن پرسپولیس راهی دور بعدی رقابت های لیگ دسته اول 
فوتبال امید باشگاه های کشور شد.

برپایه این گزارش ، تیم جوان و آینده داری که با هدایت یکی از مربیان با تجربه فوتبال قم یعنی علی شریفی گام به مسابقات 
لیگ دسته اول فوتبال امید باشگاه های ایران گذاشته بود، با نتایج خوب و موفق خود مجوز صعود به مرحله دوم این رقابت ها 
را به دست آورد. تیم فوتبال امید سوهان محمد قم با تساوی در آخرین بازی از مرحله مقدماتی مسابقات لیگ دسته اول 
فوتبال امیدهای ایران به مرحله نهایی راه یافت، تیمی که در بازی های رفت و برگشت این مرحله تیم پرسپولیس قائمشهر را 
متوقف کرد و از سد استقلال نوین بجنورد نیز گذشت. این در شرایطی است که دیدارهای گروه نخست از مرحله مقدماتی 
فصل 1۴00 – 1399 لیگ دسته اول فوتبال امید باشگاه های کشور که با رقابت 6 تیم در جریان بود سرانجام با صدرنشینی 

نماینده فوتبال قم و صعود این تیم به مرحله نهایی رقابت ها به پایان رسید و قمی ها حالا مدعی صعود به لیگ برتر هستند.
در این گروه تیم های امید سوهان محمد قم، رایکا بابل، نشاط ساری، استقلال نوین بجنورد، پرسپولیس قائمشهر و پاد 
ساری حضور داشتند و نماینده فوتبال قم در آخرین بازی خود میزبان تیم پرسپولیس قائمشهر بود و با تساوی بدون گل 
مقابل این تیم جایگاه خود را در صدر حفظ کرد و راهی مرحله دوم شد. در مجموع فوتبالیست های تیم امید سوهان محمد 
قم از 10 بازی این فصل پنج برد، سه تساوی، دو باخت، 1۵ گل زده، هفت گل خورده، تفاضل گل مثبت هشت و 18 امتیاز 
کسب کردند و در صدر جدول ایستادند، همچنین که تیم پرسپولیس قائمشهر با 18 امتیاز و تفاضل گل کمتر به عنوان تیم 
دوم صعود کرد. در این گروه تیم رایکا در رده سوم جدول رده بندی ایستاد و تیم پاد ساری رتبه چهارم را در اختیار گرفت، در 
شرایطی که تیم استقلال نوین بجنورد تیم پنجم گروه شد و تیم نشاط ساری در رده ششم و آخر به کار خود در این مرحله از 

رقابت های لیگ دسته اول امیدهای ایران پایان داد.

تیم فوتسال دلسوختگان اهل بیت قم در آخرین بازی خود از دور رفت مرحله مقدماتی فوتسال باشگاه های کشور 
جشنواره ای از گل برابر نماینده اردبیل به راه انداخت.

برپایه این گزارش، در شرایطی که دو بازی متوالی از مرحله مقدماتی رقابت های فصل جدید لیگ دسته دوم فوتسال 
باشگاه های کشور با ناکامی فوتسالیست های تیم دلسوختگان اهل بیت قم همراه بود اما نماینده قم در آخرین بازی 

خود یک نمایش فوق العاده داشت و این مرحله را با کسب سومین پیروزی و خاطره ای خوش به پایان رساند.
فوتسالیست های تیم دلسوختگان اهل بیت قم در جدال با تیم میثاق اردبیل آخرین بازی خود از دور رفت مرحله 
مقدماتی لیگ را در سالن دو هزار نفری مجموعه ورزشی شهید حیدریان قم برگزار کردند و سومین پیروزی خود را در 
این مرحله با کسب برتری 10 بر 3 به دست آوردند. نماینده قم که از دو باخت متوالی خود گام به این دیدار گذاشته 
بود با انگیزه جبران امتیازات از دست رفته، نمایش خوبی داشت و بعد از برتری 2 بر 1 در نیمه نخست، در نیمه دوم 
8 بار دیگر به گل رسید و در نهایت با اختلاف هفت گل حریف اردبیلی را شکست داد تا با رتبه دوم جدول به این 
مرحله پایان دهد. این دیدار آخرین مسابقه از بازی های گروه چهارم مرحله مقدماتی فصل 1۴00 لیگ دسته دوم 
فوتسال باشگاه های کشور بود، مسابقاتی که از هجدهم فروردین ماه در سالن شهید حیدریان قم به انجام رسید و تیم 

دلسوختگان اهل بیت قم در مجموع سه برد و دو باخت کسب کرد و با 9 امتیاز در این گروه دوم شد.
بازی های این گروه با حضور 6 تیم دلسوختگان اهل بیت قم، جنرال ویند سقّز، لاهیک لاهیجان، شهید کیان 
پارس آباد، میثاق اردبیل و آروین قالا ماکو به انجام رسید و تیم دلسوختگان اهل بیت قم تیم آروین قالا ماکو را با نتیجه 
)۵ بر 2(، تیم جنرال ویند سقّز را با نتیجه )۴ بر 2( و تیم میثاق اردبیل را با حساب )10 بر 3(  شکست داد اما با نتیجه )3 

بر صفر( به تیم شهید کیان پارس آباد اردبیل و با نتیجه )۵بر ۴( به تیم لاهیک لاهیجان نتیجه را واگذار کرد.

رقابت های لیگ دسته اول فوتبال امید باشگاه های کشور؛

صعود سوهان قم با حذف استقلال و توقف پرسپولیس
از دور رفت مرحله مقدماتی فوتسال باشگاه های کشور ؛

جشنواره گل دلسوختگان قم در ایستگاه پایانی
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نایب رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس:

باید از سیاست های نظام و دستگاه 
دیپلماسی حمایت کنیم

نایب رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس گفت: باید از 
سیاست های نظام و دستگاه دیپلماسی حمایت کنیم و دستگاه دیپلماسی با 
برخورداری از حمایت مجلس و همه دستگاه ها مذاکره کند. درست نیست که 
پشت دستگاه دیپلماسی را خالی کنیم و از دستگاه دیپلماسی انتظار داشته باشیم 

با قدرت گفت وگو کند.   
»شهریار حیدری« در گفت و گو با ایرنا با اشاره به خرابکاری در سایت شهید 
احمدی روشن نطنز و تلاش برخی جریان های داخلی برای توقف مذاکرات درباره 
برجام گفت: در اینکه رژیم صهیونیستی تلاش می کند تا مذاکرات برجام متوقف 
شود، هیچ جای شکی نیست. برای رژیم صهیونیستی خیلی سخت و سنگین 

است که معادلاتی که برای ایران پیش بینی می کرد، به نتایج دلخواه نرسد.
 وی افزود: آنها تصور می کردند ایران با برجام یا بدون برجام با مشکلات بزرگی 
درگیر می شود و تلاش می کنند که هرنقطه مثبت و توام با امیدواری در معادلات 
بین المللی برای جمهوری اسلامی را به هر شکل ممکن تحت الشعاع قرار دهند.

 رفع تحریم های ایران برای رژیم صهیونیستی سخت و سنگین است
رژیم  مخالفت های  به  اشاره  با  ذهاب  سرپل  و  قصرشیرین  مردم  نماینده 
صهیونیستی با برجام گفت: در مذاکرات برجام دو موضوع شفاف سازی و رفع 
تحریم ها وجود دارد. رژیم صهیونیستی معتقد به ادامه تحریم ایران است و هرگونه 
لغو تحریم و آزادسازی روابط تجاری و اقتصادی جمهوری اسلامی با دیگر کشورها 

برای این رژیم  دشوار است.
حیدری اضافه کرد: هدف نخست رژیم صهیونیستی از دست زدن به اقدامات 
خرابکارانه و ایذایی، تحت تاثیر قرار دادن مذاکرات برجام  است. هدف دوم برهم 
زدن توازن و تغییر روند مذاکرات به نفع آمریکا است و به نظر می رسد این یک پروژه 
از پیش تعریف شده بین ایالات متحده، رژیم صهیونیستی و مخالفان جمهوری 

اسلامی است.
نایب رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس با بیان اینکه 
جمهوری اسلامی هوشمندانه این مسائل را رصد و تحلیل می کند، تاکید کرد: 
این اقدامات خرابکارانه تاثیری در برنامه های صلح آمیز هسته ای وغنی سازی 
کشور ندارد ضمن اینکه این برنامه ها در چارچوب و زیر نظر سازمان بین المللی 
انرژی اتمی بوده و جمهوری اسلامی خارج از چارچوب های بین المللی اقدامی 

انجام نداده است.
وی با بیان اینکه رژیم صهیونیستی از هیچ اقدامی برای از بین بردن برجام 
فروگذار نیست، گفت: این اقدام خرابکارانه سازمان یافته خللی در برنامه های 
سازمان انرژی اتمی ایجاد نمی کند در عین حال این حق برای جمهوری اسلامی 
ایران محفوظ است تا پس از رصد اطلاعاتی و امنیتی اقدام متقابل در زمان و مکان 

مشخص انجام دهد.
 در تحلیل ها و اظهارنظرها باید جانب انصاف را رعایت کرد

حیدری در پاسخ به این سوال که چرا عده ای در داخل به جای هدف قراردادن 
دشمن، تیم مذاکره کننده و مذاکرات را هدف قرار دادند،  گفت: این رفتار درستی 
نیست؛ چه دولت و چه مجلس، همه یک هدف را دنبال می کنند و آن شکوفایی 
و حفظ نظام جمهوری اسلامی ایران است. اما در شرایط فعلی تحلیل ها متفاوت 
است و بعضی از تحلیل ها نیز از دلسوزی برای نظام است اما باید جانب انصاف را 
رعایت کنند. نایب رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس افزود:  
تمام مقامات مسئول در دستگاه دیپلماسی کشور برای اهداف عالی نظام فعالیت 
می کنند. تلاش های زیادی انجام دادند و توفیق ها مهمی هم برای کشور کسب 

کرده اند.
وی اضافه کرد: بعضی مسائل سیاسی داخلی بر مذاکرات و حتی بر منافع 
ملی اثرگذار است واین به نفع نظام و حاکمیت نیست و بیان این مسائل چه برای 

دلسوزی و  چه برای مسائل سیاسی باشد، هر دو آسیب است.
 حیدری گفت: باید از سیاست های نظام و دستگاه دیپلماسی حمایت کنیم و 
دستگاه دیپلماسی هم با اعتماد به نفس و برخورداری از حمایت مجلس و همه 
دستگاه ها مذاکره کند. به عبارتی این منطق درستی نیست که پشت دستگاه 
دیپلماسی را خالی کنیم و از دستگاه دیپلماسی انتظار داشته باشیم با قدرت 
گفت وگو کند.   نایب رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی البته خیلی 
از اظهار نظرها از روی دلسوزی است ولی این اظهار نظرها نباید به حرکت منسجم 
نظام در مذاکره لطمه وارد نکند. وی تصریح کرد: باید در این راه یک صدایی، و هم 
افزایی بین قوا و جریان های سیاسی وجود داشته باشد و باید بدانیم که هیچ مقام و 

هیچ دیپلماتی نمی خواهد به منافع کشور و نظام لطمه  وارد شود.
نایب رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس درباره اینکه در 
این زمان چه پاسخی به رفتار رژیم صهیونیستی در قبال ایران باید داده شود، 
 گفت: جمهوری اسلامی این رژیم را به رسمیت نمی شناسد ولی آگاه هستیم که 
فلسفه تشکیل این رژیم همواره حذف رقیب بوده و از ظرفیت های خرابکاری علیه 

جمهوری اسلامی استفاده کرده و این روند را ادامه خواهد داد.
وی با بیان اینکه باید به این اقدام مخرب و ایذایی پاسخی در همین سطح داده 
شود،  تاکید کرد: باید از ظرفیت های بین المللی و دیپلماسی برای منزوی کردن 
این رژیم استفاده کرد.  نماینده مردم قصر شیرین در مجلس شورای اسلامی 
خاطرنشان کرد: دستگاه دیپلماسی برای افکار عمومی جهانی روشن کند که 
نباید یک رژیم نامشروع به خود اجازه دهد نسبت به اشخاص، افراد و سیستم 
دانش هسته ای کشور خرابکاری کند و اقدامات دستگاه دیپلماسی باید سبب 
بیدار شدن جامعه بشری شده و در عین حال حق انتقام برای جمهوری اسلامی 
محفوظ بماند. حیدری خاطرنشان کرد: برای رژیم صهیونیستی باید روشن شود 
که واکنش جمهوری اسلامی به اقدامات خرابکارانه، خشن و بازدارنده خواهد بود 

و حتما در موقع مقتضی پاسخی کامل دریافت خواهد کرد.

سخنگوی دولت گفت: اگر آمریکا می خواهد طرف مذاکره با ایران در کمیسیون 
مشترک قرار بگیرد، باید به برجام بازگردد و برای بازگشت به برجام راهی جز لغو یکباره 
و تمامی تحریم های ناقض توافق که دوره ریاست جمهوری ترامپ اعمال شده، وجود 
ندارد. اگر چنین شود، ما در کوتاه ترین زمان ممکن و بعد از راستی آزمایی در توانایی 

دولت است، به همه تعهدات خود مطابق برجام بازخواهیم گشت.
»علی ربیعی« روز سه شنبه در نشست خبری با خبرنگاران که به صورت آنلاین برگزار 
شد، در پاسخ به سوالی در خصوص جزییات حادثه روز یکشنبه در مجتمع نظنز و 
حجم خسارات آن گفت: روز یکشنبه خرابکاری در کانال کابل های برق رسان به سامانه 
ماشین های سانتریفیوژ رخ داد که موجب آسیب دیدن این سامانه شده است. این یک 

حمله بیرونی نبوده و محل خرابکاری نیز کاملا مشخص شده است.
وی با بیان اینکه خسارت وارد شده به سایت نطنز  برخلاف ادعاها به سرعت قابل رفع 
و جبران است، یادآورشد: مقامات رژیم صهیونیستی این تحلیل ها را سفارش می دهد 
تا این تصور را ایجاد کند که توانایی ایران با از کار افتادن تعدادی سانتریفیوژ چند ماه به 

تعویق خواهد افتاد و این یک آرزوی عبث است.
دستیار ارتباطات رییس جمهوری خاطرنشان کرد: کارکنان سازمان انرژی اتمی 
از   IR1 سانتریفیوژهای جای  به  شد  مقرر  و  هستند  روزی  شبانه  تلاش  حال  در 

سانتیفیوژهای پیشرفته استفاده شود.
وی با بیان اینکه قطعا هدف این تخریب ها از کار انداختن سانتریفیوژها بوده است، 
ادامه داد: من امروز اعلام می کنم براساس یک تصمیم ملی و یک خواست مدنی چرخ 

سانتریفیوژهای ما برای همیشه و هر روز بهتر از دیروز خواهد چرخید.
ربیعی هدف اصلی این خرابکاری را سیاسی دانست تا نگذارند دستیابی مردم ایران 
به حقوق خود در عرصه جهانی به ثمر بنشیند و گفت: تجربه نشان می دهد هرگاه در 
عرصه جهانی گام های موثری را بر می داریم دشمن ایران و مردم ایران کینه توزانه علیه 

منافع ملت به اعمال تروریستی ناجوانمردانه دست می زند.
دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری اضافه کرد: هدف این گونه تخریب ها 
هم حمله به توانایی های فنی و هم حمله به توانایی های سیاسی ایران است. آنها به 
دنبال تضعیف روحیه جوانان صنعت هسته ای و ایجاد یاس و ناامیدی در مردم هستند.
سخنگوی دولت با تشریح استراتژی ایران برای پاسخ قاطع به این اقدام خرابکارانه 
گفت: جمهوری اسلامی ایران نخست حق خود را برای اقدام علیه عاملین و آمرین و 
مباشرین محفوظ دانسته و قطعا مجازات خواهند شد. کانون این پاسخ نیز در سرزمین 
متجاوز خواهد بود. پاسخ دوم ما پیشرفت و گسترش فعالیت های صلح آمیز هسته ای 
در کشور است و یک روز هم در پیشرفت و به دست آوردن انرژی صلح آمیز هسته ای تعلل 

نخواهیم داشت.
 در دام عملیات تحریکی دشمن قرار نمی گیریم

ربیعی با بیان اینکه پاسخ سوم ایران در عرصه سیاسی است، گفت: با عقب راندن 
تحریم ها و تلاش مضاعف برای کسب حقوق ملت ایران، اهداف تروریست ها را ناکام 
خواهیم گذاشت. ما در دام عملیات تحریکی دشمن قرار نمی گیریم، به مسیر درست 
خود در عرصه بین المللی ادامه داده، تحریم را خواهیم شکست و به تامین و گسترش 
صلح و امنیت جهان و منطقه کمک خواهیم کرد، اجازه نمی دهیم به زندگی ننگین که 

مثل انگل فقط در فضای ناامن ممکن است، ادامه دهید.
وی با اشاره به اینکه شواهدی بسیار قوی از دست داشتن رژیم صهیونیستی در 
این حادثه وجود دارد،  ادامه داد: اول اینکه مقامات این رژیم از ترس پاسخ قاطع 
ایران با اظهارات دو پهلو شادمانی می کنند. دوم اینکه خوشبختانه وزارت اطلاعات و 
متخصصان ضدجاسوسی ما در ماه های گذشته و پس از شهادت شهید فخری زاده 
چندین تیم ترور و خرابکاری وابسته به سرویس های امنیتی اسرائیل را دستگیر کردند و 

اکنون پرونده این افراد در مراحل بررسی قضایی قرار گرفته است.
ربیعی گفت: در این حادثه هم فرد خائن به ملت شناسایی و هویت او مشخص شده 

است و اقدامات لازم در دست پیگیری است.
گذشت زمان احیای برجام را دشوارتر می کند

سخنگوی دولت در پاسخ به این سوال که چقدر امکان رفع تحریم ها وجود دارد و 
تاثیر شکست سیاست فشار حداکثری در بازگشت آمریکا به میز مذاکره گفت: براساس 
گزارش وزارت امور خارجه از مذاکرات کمیسیون مشترک برجام، گفت و گوها تا امروز 

سازنده بوده و در مسیر درستی پیش می رود.
وی با بیان اینکه ما تا امروز برای آمریکا هیچ جای ابهامی باقی نگذاشته ایم، گفت: 
برای بازگشت همه طرف ها به تعهدات راهی جز لغو تمام تحریم هایی که در دوره ترامپ 
اعمال شده وجود ندارد. نوبت آمریکاست که ثابت کند برای بازگشت به برجام جدی 

است.  
دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری  در عین حال گفت: مدت زمان این 
نشست بستگی به تامین نظرات ما دارد، به هیچ وجه عجله ای نداریم و منافع خود را از 
دست نمی دهیم. دولت ترجیح می دهد میراثی جز تحریم را برای دولت بعد واگذار کند 

اما در عین حال مایل هم نیستیم که شتابزده رفتار کنیم.
 ربیعی گفت: منتظریم آمریکا به جای بازی با کلمات، برای اثبات حسن نیت خود 
گام های عملی بردارد. اگر آمریکا آماده انجام تعهداتش باشد، ما هم متقابلًا آماده انجام 
تمام تعهدات خودمان هستیم در غیراینصورت، گذشت زمان ممکن است احیای 

برجام را بسیار دشوارتر کند.
 سخنگوی دولت درباره اینکه آیا مذاکره مستقیم با آمریکا برای بازگشت به برجام و 
اعلام مطالبات ایران به صورت مستقیم راه کار منطقی تر و عملی تری نیست؟ گفت: 
سخت گیری ما برای امتناع از مذاکره با آمریکا خارج از چارچوب برجام پیام روشن و 
البته سخت گیرانه ای دارد مبنی بر اینکه جمهوری اسلامی ایران به هیچ وجه مذاکره 
با آمریکا خارج از موضوع برنامه های هسته ای و بیرون از چارچوب برجام به رسمیت 

نمی شناسد و ضرورتی برای انجام چنین گفت و گوهایی قائل نیست.  
وی با بیان اینکه این سیاست و سختگیری مبتنی بر سال ها تجربه از طرف مقابل 
است، ادامه داد: ما پشت میزها نشستیم و قرارداد بستیم اما از آنجایی که آمریکا هنوز به 
برجام بازنگشته نمی تواند از ساختار مذاکراتی آن با ایران از جمله در کمیسیون مشترک 

استفاده کند.  
دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری اضافه کرد:از نظر ما مذاکره تنها زمانی 
لازم است که با مسئله پیچیده ای رو به رو باشیم در حالی که نحوه بازگشت همه طرف ها 
به تعهدات، روشن و تعیین شده در متن توافق برجام بسیار ساده دیده شده و نیازمند 

مذاکره نیست.  
ربیعی تصریح کرد: اگر آمریکا می خواهد طرف مذاکره با ایران در کمیسیون مشترک 
قرار بگیرد، باید به برجام بازگردد و برای بازگشت به برجام راهی جز لغو یکباره و تمامی 
تحریم های ناقض توافق که دوره ریاست جمهوری ترامپ اعمال شده، وجود ندارد. اگر 
چنین شود، ما در کوتاه ترین زمان ممکن و بعد از راستی آزمایی در توانایی دولت است، 

به همه تعهدات خود مطابق برجام بازخواهیم گشت.
روسیه در مذاکرات وین نقش سازنده ای ایفا می کند

سخنگوی دولت همچنین درباره موضع روسیه در مذاکرات وین و هدف سفر لاووروف 
به ایران، گفت: دوستان روسی ما با مواضع ایران به خوبی آشنایی دارند و همانند 

سال های گذشته نقش سازنده ای را در این گفت و گوها ایفا می کنند.
وی با بیان اینکه ایران و روسیه هر دو قربانی تحریم های غیرقانونی و یکجانبه آمریکا 
بوده اند و در تلاش برای مقابله با این نوع اقدامات خودسرانه مواضع مشترکی دارند، 
ادامه داد: ما به رایزنی های مداوم با هدف اطمینان از اجرای کامل تعهدات توسط همه 
طرف های 1+۴ ادامه می دهیم.   ربیعی گفت: سفر آقای لاووروف هم در ادامه این 
رایزنی ها و مشورت های مرسوم میان دو کشور نه تنها درباره اطمینان از اجرای کامل 
برجام، بلکه در سایر موضوعات مورد علاقه طرفین از جمله در حفظ و گسترش روابط 

تجاری و همکاری های دو کشور در مسائل منطقه ای است.  
 دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری خاطرنشان کرد: در جریان این سفر 
تمدید ۵ ساله سند همکاری دو جانبه )موافقتنامه تاسیس و چارچوب فعالیت مراکز 

فرهنگی( بین ایران و روسیه به امضای وزرای امور خارجه دو کشور خواهد رسید.  
تمهیدات ستاد هماهنگی اقتصادی دولت برای تامین واکسن

ربیعی درباره انتقاد از در معرض دید عموم نبودن سامانه واکسیناسیون و همچنین 
ایجاد شائبه تحت فشار بودن دولت از طرف برخی نهادها نسبت به اجرای تصمیمات 
ستاد مدیریت کرونا مانند برگزاری شب های احیا در فضای باز با وجود بستن پارک ها و 
فضای سبز، گفت: تمهیداتی برای به ثمر نشستن واکسن تولید داخلی با کمیته هایی 
متشکل از نمایندگان وزارت بهداشت،  بانک مرکزی، سازمان برنامه و وزارت صمت 

اندیشیده شده که باید به سرعت بیشتری برسیم.
وی اضافه کرد: در مورد خرید واکسن هم با توجه به محدودیتهای موجود در جهان 
باید گفت اوایل تکلیف بسیاری از واکسن ها در جهان روشن نبود و برخی واکسن ها 
سوء تفاهم ایجاد می کرد. اما در نشست هماهنگی اقتصادی امروز تاکید شد که هر 
کسی بتواند از هر کانالی تحت کنترل وزارت بهداشت واکسن بخرد و گزارش های 

خوبی هم ارائه شد تا بتوانیم واکسن بیشتری وارد کنیم.
ربیعی با بیان اینکه واکسیناسیون باید اولویت ما باشد، گفت: ناشناختگی این ویروس 
و مسیری که جلوی ما گذاشته باعث شد با مشکلاتی مواجه شویم اما واکسیناسیون 
بحث بسیار اساسی است که با قدرت بیشتری باید دنبال کنیم. البته جهان در این 

زمینه هم دچار بی عدالتی و فاصله است اما ما باید از همه ابزارها استفاده کنیم.
برگزاری مراسم احیا در مناطق نارنجی و قرمز ممنوع است

وی با بیان اینکه وزارت بهداشت و بخش خصوصی باید بتوانند در این زمینه اقدام 
کنند تا با خیال راحت در این جهت حرکت کنیم، اظهار کرد: معتقدم واکسن های وارد 
شده به جز مسیری که در سند ملی واکسیناسیون آمده، توزیع نشده و به دقت تحت 

کنترل قرار دارد و تمام اطلاعات در سامانه سیب و تیتک به دقت ثبت شده است.
ربیعی افزود: با توجه به وعده وزیر بهداشت و تاکید رییس جمهور همه اطلاعات که 

چه کسی، چه زمانی واکسن دریافت می کند در این سامانه ثبت شده است و همه را 
توضیح خواهیم داد.

سخنگوی دولت درباره بخش دوم پرسش مبنی بر اجرای تصمیمات ستاد ملی کرونا 
برای شب های احیا، گفت: استاندارد گذاشتیم و شرایط را توضیح دادیم و مراسم هم در 
مناطق قرمز و نارنجی ممنوع است و برخی جاها هم با انجام پروتکل ها برگزار می شود. 
البته در نشست های آتی درباره شب های احیا دقیق بحث می شود و مطمئن باشید 
آنچه که جان مردم را به خطر می اندازد اعمال نمی شود. اما قاعده رنگ بندی برقرار 

است.
دستیار ارتباطات اجتماعی با اشاره به اینکه ثبت آمار در سامانه های سیب و تیتک 
نخست هفتگی بود که با افزایش واکسیناسیون به صورت روزانه در این سامانه ها ثبت 
می شود، اظهار کرد: شاید منظور سوال این است که سامانه به نحوی باید باشد هر 
فرد ایرانی بتواند آن را ببیند که در این زمینه بحث های زیادی شد. برخی معتقدند به 
لحاظ اخلاق پزشکی نمی شود اطلاعات فردی مانند دارا بودن بیماری های خاص را 

بیان کرد.
ربیعی گفت: یک سری ملاحظات وجود دارد اما در صدد قابل رویت بودن برای همه 
هستیم. در مجموع اینکه این سامانه برپا است. کنترل، نظارت و بررسی در دسترس 

است. برای رسیدن به شفافیت عمومی باید ملاحظاتی درنظر گرفته شود.
نظر دولت باز بودن شبکه کلاب هاوس است

سخنگوی دولت همچنین درباره اظهارنظرهای ضد و نقیض در خصوص بسته شدن 
شبکه اجتماعی کلاب هاوس، فیلتر این شبکه اجتماعی و موضع دولت در این زمینه 
گفت: کسی نباید از آگاه شدن مردم واهمه داشته باشد. برخی خودشان توانایی گفت 

و گو با مردم و نخبگان را ندارند و از صحبت دولت مردان با مردم هراسان شده اند.
ربیعی افزود: رییس جمهوری یکشنبه در دولت به وزیر ارتباطات دستور داد تا نخست 
جزییات را به مردم بگوید و بعد اینکه مطابق قانون از اختلال کنندگان شکایت و از 
اهرم های قانونی موجود برای پاسخگویی متخلفان و هم برای حفظ فضای ایجاد شده 

و باز شده استفاده نمایند. دیدگاه دولت مبنی بر باز بودن این شبکه اجتماعی است.
دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری خاطرنشان کرد: کسی نباید از آگاه 
شدن مردم واهمه داشته باشد. هر کس توانایی گفت و گو با نخبگان را دارد می تواند از 
این فضا استفاده کند و اگر نگرانی هایی برای سوء استفاده از این فضا وجود دارد،   قابل 
بررسی است و می توان چاره ای اندیشید اما راه حل این نیست که ببندیم و تجربه کردیم 

بستن راه حل در فضای تکنولوژیکی نیست.
 دولت برای بورس کیسه ندوخته است

سخنگوی دولت در پاسخ به سوالی درباره برنامه دولت برای حمایت از سهامداران 
در سه ماه پایانی فعالیت دولت دوازدهم گفت: بورس جایی نیست که دولت برای آن 
کیسه ای دوخته باشد. بورس هم جایی است که در آن سرمایه گذاری اتفاق می افتد.  
وی با بیان اینکه بازار سرمایه و سیاست های مربوط به آن، برای رشد دارایی و سرمایه، 
یک اصل اساسی برای دولت بوده است، اظهار کرد:  رسوب سرمایه در بازار دارایی های 
فیزیکی آفت جدی برای اقتصاد کشور است که موجب تمرکز ثروت نزد سرمایه داران، 
کاهش سطح رفاه دهک های پایین جامعه، تمرکز ثروت نزد دهک های بالا و افزایش 

جمعیت فقیر و حرکت در خلاف جهت اقتصاد سالم می شود.
ربیعی با بیان اینکه همه ما در دولت نگران دارایی این هموطنان  هستیم،  گفت: چون 
عده ای از هموطنان با انتظار انتفاع به بازار سهام آمده اند و ما باید نگاهی مسئولانه به 
همه مردم داشته باشیم. در همین راستا دولت نیز اقداماتی را برای بهبود فضای بازار 
سهام انجام داده که برخی از آنها عبارتند از پیگیری رعایت حداکثر سود پرداختی بانک 
ها، امکان انتشار اوراق توسط شرکت های هلدینگ و سرمایه گذاری برای خرید سهام و 

رشد عالی فروش شرکت ها در اسفند و فروردین ماه و تثبیت نرخ ارز.  
 امنیتی کردن اکوسیستم سرمایه گذاری راهگشا نیست

از  سخنگوی دولت ادامه داد: نکته دیگر آنکه هیچ یک از ارکان حاکمیت نباید 
سهم خود برای جلوگیری از سلب اعتماد از بازار سرمایه غافل شود. امنیتی نمودن 
اکوسیستم سرمایه گذاری راهگشا نخواهد بود زیرا تقویت کننده خروج سرمایه از کشور 

است و در بلندمدت باعث خسران می شود.
وی یادآور شد: در یکسال اخیر شاهد نوسانات متعددی در بازار بودیم که باتوجه به 
کاهش ریسک ها و شفافیت وضعیت اقتصاد و رشد اقتصادی مثبت همراه با گشایش 
ها و حضور قوی کشور در اقتصاد جهانی در نهایت شاهد رونق در بازار سرمایه خواهیم 
بود و پیش بینی می شود که ان شاالله در ماه های آتی شاهد افزایش سرمایه گذاری ها 
به منظور رونق هرچه بیشتر تولید در کشور باشیم و این بستر از طریق بازار سرمایه فراهم 

می شود.  
دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری گفت: البته آثار مباحث سیاسی و برخی 
اظهارنظرها بر کنش افراد در بورس، بسیار تاثیرگذار است. متاسفانه اظهارنظرهای 
نپخته و غیرمسئولانه زیادی وجود دارد. عملیات روانی و دروغ پردازی های زیادی 
هم در کانال های غیرمسئول و مشکوک دیده می شود مثلا اخیرا در راستای عملیات 
روانی که صورت می گیرد، توییت های کذایی منتشر می شود که نوعی تعارض روانی 
را دامن می زند.   سخنگوی دولت افزود: به عنوان نمونه دیدم به دروغ از فردی به نام 
بابک ربیعی گودرزی به عنوان برادرزاده من، نام برده شده که از بورس سه هزار میلیارد 
تومان سود کرده است! می گویم دروغ چون من نه تنها برادرزاده ای به این نام ندارم بلکه 

چنین فردی را حتی در بستگانم هم ندارم.
کسی از کرونا نمدی برای بازی سیاسی نبافد

 دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری یادآور شد: گاهی اظهاراتی از سر 
دلسوزی و نگرانی صورت می گیرد. تقاضای من از سیاسیون این است که این مورد را 
رها کنید و کسی از کرونا نمدی برای بازی سیاسی نبافد. به جای متهم کردن این و آن، 

انرژی خودمان را صرف غلبه کنیم.
ربیعی گفت: دوستان ما در دولت زیر فشار عظیمی قرار دارند و براساس این فشار 
مباحثی که مطرح می شود برای ما قابل درک است و ما می دانیم از سر دلسوزی و با 
اعتقاد و براساس نگرانی است.  همه اینها در چارچوب خانواده دولت است و تقاضای 
من این است که عده ای دست از سر کرونا برای بازی سیاسی بردارند و عرصه جان 
مردم را سیاست زده نکنیم و دوستانی که می خواهند کار سیاسی انجام دهند از مباحث 

سلامت بیرون بروند.
سخنگوی دولت اظهار کرد: من بنابر شواهد و علائمی که می بینم این مطلب 
را عنوان می کنم که این حوزه، حوزه ای پر از فشار و  چالش دیدگاه های دستگاهی 
است که برای ما قابل فهم است. اتفاقات در روندهای اجرایی به خصوص در شرایط 
بحرانی سخت و آزاردهنده است.  اینگونه مسائل پیش می آید و دستگاه های ذیربط 
نظرات خودشان را دارند و دیدگاه های خود را مطرح می کنند و روی نظرات کارشناسی 

خودشان تاکید می کنند.

سخنگوی دولت :

آمریکا برای بازگشت به برجام راهی جز لغو یکباره تحریم ها ندارد 

 معادلات و مناسبات انتخاباتی اصولگرایان تا اندازه زیادی به نامزد شدن یا نشدن »سیدابراهیم رئیسی« برای 
انتخابات ریاست جمهوری بستگی دارد. ناظران با در نظر گرفتن این متغیر، طیفی از همگرایی تا تشتت را در جریان 

اصولگرایی دور از ذهن نمی دانند. 
کمتر از یک ماه مانده به زمان آغاز ثبت نام نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری، »اگر رئیسی نیاید« به گزاره ای 
پرتکرار در فضای سیاسی کشور به ویژه درگعده اصولگرایان تبدیل شده است؛ گویا آمدن یا نیامدن قاضی القضات به 
گود رقابت ها در تعیین چند و چون معادلات و نتایج انتخاباتی در جناح راست تاثیری چنان جدی دارد که بسیاری 

منتظر 21 اردیبهشت ماه نشسته اند تا ببینند گزینه رای آور اصولگرایان به وزارت کشور پا خواهد گذاشت یا نه.
تا اینجای کار، بررسی رویدادها و تحرکات سازوکارهای انتخاباتی اصولگرایان نشان داده که غالب این جریان از 
نامزدی رئیسی حمایت خواهند کرد؛ این نظر تا حد زیادی در طیف های مختلف اصولگرایان از پایداری گرفته تا 

موتلفه، اعضای دولت احمدی نژاد و ... مشترک است.
کسب رای 16 میلیونی در سال 96 و در فضای پررقابت آن روزها، اصولگرایان را به کسب پیروزی انتخاباتی در 
فضای سیاسی کنونی کشور که میزان مشارکت چندان معلوم نیست، بسیار امیدوار کرده است. از نگاه اغلب آنان، 
این پیروزی البته در صورتی مسجل می شود که اصولگرایان بار دیگر با گزینه ای با قابلیت اجماع سازی چون رئیسی 

به انتخابات ورود کنند.
رئیس قوه قضاییه تا امروز تمایلی از خود برای گام نهادن در پاستور به عنوان رئیس جمهوری نشان نداده است. 
شاهد آن هم اظهارات دیروز »احمد کریمی اصفهانی« عضو جبهه پیروان خط امام و رهبری که در مصاحبه ای گفته 

به رغم تماس های متعدد تا به امروز آقای رئیسی هیچ گونه تمایلی نشان نداده است.
به گفته بسیاری از تحلیلگران سیاسی، اگر رئیسی نیاید، نخ تسبیح اصولگرایان امکان پاره شدن دارد. هر چند 
بسیاری از تحلیل ها اجماع احتمالی دو سازوکار انتخاباتی »شورای وحدت« و »شورای ائتلاف« بر سر حمایت از 
نامزدی »محمدباقر قالیباف« را در صورت نیامدن رئیسی محتمل می دانند، ولی این گزاره قطعی نیست، چرا 
که قالیباف در میان همه طیف های اصولگرایان مورد حمایت نیست و این مساله به ویژه با توجه به بازی سنتی 
پایداری ها چالش برانگیز به نظر می رسد؛ نمونه اش اظهارنظر اخیر »صادق محصولی« دبیرکل جبهه پایداری که 
به تازگی گفته صلاح نیست قالیباف وارد رقابت های ریاست جمهوری شود. »احمد امیرآبادی فراهانی« هم به تازگی 
از هیئت اجرائی انتخابات ریاست جمهوری استعفا داده تا زمینه های نامزدی خود در انتخابات ریاست جمهوری 
را فراهم کند. همینطور »امیرحسین قاضی زاده هاشمی« ازتمایل خود برای نامزدی در انتخابات گفته، هرچند 

پایداری ها می گویند او دیگر عضو این جبهه نیست.
از این منظر، اختلافات پایداری با قالیباف مساله ای نیست که یک شبه حل شود، چرا که یک شبه شکل نگرفته 
است. ریشه این چالش ها به انتخابات سال 92 و پس از آن 96 باز می گردد. در انتخابات سال 98 هم به سختی این 
دو جریان به فهرست واحد دست یافتند. این روزها که طیفی از پایداری همراهی قراردادی و حساب شده بیشتری 

را با قالیباف تجربه می کند، طیف محصولی در را بر همان پاشنه پیشین می گرداند.
اظهارات اخیر »سید حسین نقوی حسینی« رئیس ستاد انتخابات »سعید جلیلی« در شهرستان های استان 
تهران در انتخابات سال 92 مبنی بر اینکه اگر رئیسی نیاید، جلیلی نامزد خواهد شد، از مانعی دیگر پیش پای 

اجماع بر سر قالیباف حکایت دارد.
برخی سایت های خبری اصولگرا به تازگی از حمایت از نامزدی جلیلی دم می زنند. از جمله »نامه نیوز« که از 
کوچ اعضای ستاد انتخاباتی رییسی به ستاد سعید جلیلی خبر داده و نوشته بود: کاندیداتوری سعید جلیلی در 

انتخابات ریاست جمهوری جدی شد و این طور که به نظر می رسد باید منتظر یک دوقطبی انتخاباتی باشیم.
در پایان گزارش با استقبال از آمدن جلیلی آمده است: بیایید یک بار دیگر به استقبال نامزدی سعید جلیلی برویم 
و ببینیم این بار آیا جامعه به او اعتماد می کند؟ آیا همانطور که حامیان او می گویند تفکر او خصوصا در سیاست 

خارجی مورد تایید اکثریت است ؟
در مورد شناسایی جلیلی به عنوان گزینه »اصلح« پایداری اما تردیدهای زیادی وجود دارد. پایداری ها مدتی است 
به ویژه بعد از فوت رهبر معنویشان و آمدن محصولی، جلیلی را عضو این جبهه نمی دانند. شاهد آن هم اظهارات 

اخیر »غلامحسین رضوانی« عضو پایداری بود که گفته بود جلیلی عضو پایداری نیست.
  با این حال به نوشته برخی رسانه ها، اکنون که زمزمه ها درباره عدم کاندیداتوری رئیسی قوت گرفته، احتمال 
حمایت دوباره طیف پایداری از جلیلی روز به روز بیشتر می شود. این در حالی است که ناظرانی چون »صادق 
زیباکلام« بر این باورند که اگر رئیسی نیاید، شانس قالیباف از افرادی چون جلیلی و رضایی و محمد بیشتر خواهد 

بود.
با این همه، ما هم باید مانند بسیاری از اصولگرایان منتظر بمانیم تا ببینیم در اردیبهشت ماه، قاض القضات به 

انتخابات ریاست جمهوری روی خوش نشان می دهد یا نه.

آیا رییسی به انتخابات ریاست جمهوری روی خوش نشان می دهد ؟

انتخابات۱۴۰۰؛ اصولگرایان و اتصال معادلات به قاضی القضات
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  وضعیت کرونایی کشور سیاه شد!
جزئیات دیدار سیدحسن خمینی با رهبر معظم انقلاب 

 سیدیاسر خمینی جزئیاتی تازه از دیدار سیدحسن خمینی با رهبر معظم انقلاب بیان کرد. مطابق با 
رویه ای که اخوی دارند، به دیدار رهبر معظم انقلاب رفتند. نزدیکان می دانند که رابطه ایشان با رهبری، 
رابطه ای است که همانند پدر و فرزند است. در ضمن مباحث مطرح شده، طبیعی است که بحث به 
مسائل انتخابات و حضور مردم می کشد.اخوی می گویند که بسیاری از بزرگان و جریانات سیاسی از 
ایشان خواسته اند که کاندیدای انتخابات شوند و از رهبری جویای نظر می شوند، ایشان هم علی رغم 
اینکه معمولًا به این گونه امور وارد نمی شوند، اما به جهت رابطه خاصی که با اخوی دارند و تأکید اخوی 
بر اطلاع از نظر ایشان، صلاح را در این کار تشخیص نمی دهند و می فرمایند، اگر هریک از فرزندان من 
از من مشورت می گرفتند من همان را می گفتم. البته اخوی در پایان از ایشان اجازه می گیرند که مسأله 
را اعلام کنند و ایشان بزرگوارانه می پذیرند. با توجه به این توصیه، طبیعی است که تصمیم ایشان روشن 
است و اخوی یقینا تصمیمی برای کاندیداتوری ندارند. امیدوارم انتخابات پیش رو به صورت پرشوری 
برگزار شود. لازم است، به نیابت از اخوی از همه شخصیت های حقیقی و حقوقی که از ایشان دعوت 
کردند تشکر کنم. ایشان خود را خدمتگزار مردم می داند و برای صلاحدید مردم و انقلاب حاضر به 

هرگونه ازخودگذشتگی است و در هر جایی باشد خدمتگزار و دلسوز مردم است.
 

پورابراهیمی جایگزین ناظمی اردکانی شد
 محمدرضا پورابراهیمی به عنوان رییس کمیته اقتصادی شورای ائتلاف نیروهای انقلاب، جایگزین 
ناظمی اردکانی انتخاب شد. به گزارش  روابط عمومی شورای ائتلاف نیروهای انقلاب، پرویز سروری دبیر 
این شورا، اعلام کرد: محمدرضا پورابراهیمی نماینده مردم کرمان و رییس کمیسیون اقتصادی مجلس 
شورای اسلامی و از اساتید و صاحبنظران مطرح اقتصادی کشور، به عنوان رییس کمیته اقتصادی 
شورای ائتلاف نیروهای انقلاب انتخاب شد.  وی افزود: پیش از این، محمد ناظمی اردکانی ریاست این 
کمیته را بر عهده داشت که به دلیل پیشنهاد جامعه اسلامی مدیران برای نامزدی او در انتخابات ریاست 
جمهوری، شخصاً ترجیح دادند تا فرد دیگری در کمیته اقتصادی به جای او فعالیت کند.  شورای ائتلاف 
نیروهای انقلاب دارای 8 کمیته علمی و آموزشی، فرهنگی، اجتماعی، روستایی، احزاب، هنری، رسانه و 

اقتصادی که هر کدام از این کمیته ها کانونهای تخصصی در زیر مجموعه خود دارند.

دلجویی فرمانده ناجا از جانباز بابلسری 
فرمانده ناجا طی تماس تلفنی از جانباز بابلسری دلجویی کرد و گفت: ارادتمند شما جانبازان گرانقدر 
هستیم و بر دستان شما بوسه می زنیم.سردار حسین اشتری در تماس تلفنی با جانباز بابلسری از وی 
دلجویی کرد و گفت: از این اتفاق پیش آمده بسیار متاثر شدیم. شما جانبازان گرانقدر باعث افتخار، عزت 
و سربلندی ایران اسلامی هستید.وی ادامه داد: همه ما ارادتمند شما جانبازان عزیز هستیم و بر دستان 
شما بزرگواران بوسه می زنیم.فرمانده ناجا همچنین گفت: این اتفاق پیش آمده از سوی مامور نیروی 
انتظامی پذیرفتنی نیست و با این مامور طبق قانون برخورد شده است البته سایر دستگاه های مسئول 

نیز به دنبال این حادثه پیش آمده بایستی پاسخگو باشند.

همتی: اخبار آزادسازی منابع ایران صحت ندارد 
عبدالناصر همتی در تازه ترین یادداشت اینستاگرامی ضمن تبریک فرارسیدن ماه مبارک رمضان، به 
بیان نکاتی درخصوص بازار ارز پرداخت و تأکید کرد: چند ماه است که بازار ارز ثبات نسبی به خود گرفته 
است که حاصل تلاش مضاعف بانک مرکزی دراین عرصه، ونیز همراهی صادر کنندگان و چشم انداز 
بهتر اقتصادایران است.رئیس کل بانک مرکزی در واکنش به اظهارنظر های مختلف درباره سرنوشت 
پول های بلوکه شده ایران نیز اینطور گفت که این روز ها اشخاص مختلفی راجع به ارز های ایران در 
بانک های خارجی و سرنوشت ان ها اظهار نظر و اطلاع رسانی می کنند. از آنجایی که اطلاعات مربوط به 
این منابع و وضعیت آن ها در اختیار بانک مرکزی است، اظهارات افراد غیر مسئول در این مورد سندیت 

ندارد.

آزادی گروگان ۱۹ ساله پس از ۱۰ سال 
فرمانده انتظامی سیستان و بلوچستان گفت: با تلاش کاراگاهان اداره مبارزه با جرایم جنایی پلیس 
استان و شهرستان نیکشهر گروگان 19 ساله پس از 10 سال ربایش با همکاری پلیس اینترپل جمهوری 
اسلامی ایران از چنگال آدم ربایان رهایی و نجات یافت. سردار احمد طاهری اظهارداشت: عاملان این 
اقدام خشن که غیرایرانی بوده و در یک اختلاف قبلی با عموی گروگان در یکی از مناطق نیکشهر دست 

به این جنایت زده و پس از ربایش طفل را به یک از کشورهای همجوار منتقل کرده بودند.

فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد:

قاچاق ۶۰ میلیاردی در پوشش فرآورده های لبنیاتی
فرمانده انتظامی استان قم گفت:در بازرسی از یک دستگاه کامیون یخچالدار حامل فرآورده های لبنیاتی 
در محور مواصلاتی "کاشان-قم" یک محموله جاسازی شده گوشی تلفن همراه و دوربین مداربسته قاچاق 
به ارزش 60 میلیارد ریال کشف شد.  سردار سید محمود میرفیضی اظهارداشت: کارآگاهان پلیس امنیت 
اقتصادی استان با اقدامات اطلاعاتی یک دستگاه "کامیون یخچالدار " حامل بار قاچاق در پوشش فرآورده هاي 
لبنیاتي، که از یک استان جنوبی به مقصد "تهران" بارگیری شده بود را در محور مواصلاتی "کاشان-قم" توقیف 
کردند. وی افزود: در ادامه طی بازرسی از خودرو 900 دستگاه گوشي همراه، 120 عدد دوربین مداربسته، 13 
هزار و 960 عدد انواع قاب گوشي، ۴0 هزار و 8۵0 عدد لیبل گوشي، یک هزار و 1۴0 عدد هندزفري، 2 هزار 
و 829 قاب فرم عینک، 200 دستگاه تبلت ، ۴ تن بادام و گردو خارجي، 2 هزار و 800 دست قاشق و چنگال، 
2۴۵ قلم لوازم پزشکي و... جاسازی شده و قاچاق کشف شد. فرمانده انتظامی استان ارزش محموله کشف 
شده را برابر اعلام نظر کارشناسان 60 میلیارد ریال اعلام کرد. سردار میرفیضی تصریح کرد: در نهایت یک نفر 
در این رابطه دستگیر و به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد. 

جانشین فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد:

کشف انبار احتکار مواد غذایی به ارزش ۴۷۰ میلیون
جانشین فرمانده انتظامی استان قم از کشف انبار احتکار مواد غذایی به ارزش ۴۷0 میلیون ریال در قم و با 

همکاری و اقدام مشترک سازمان صمت خبر داد. 
سرهنگ  بهادر اسماعیلی اظهار داشت: در پی کسب خبری مبنی بر احتکار مواد غذایی در یکی از انبارهای 
سطح شهر بلافاصله موضوع به صورت ویژه در دستور کار کارآگاهان پلیس امنیت اقتصادی استان قرار گرفت.
وی افزود: در ادامه با هماهنگی اداره کل تعزیرات حکومتی استان ، تیمی مجرب از کارآگاهان پلیس امنیت 
اقتصادی استان با همراهی بازرسان سازمان صمت در راستای بررسی موضوع به محل انبار احتکار مواد 
غذایی اعزام شدند. جانشین فرمانده انتظامی استان قم با بیان اینکه در بازرسی بعمل آمده از انبار مذکور مواد 
غذایی شامل حبوبات کشف شد، ادامه داد: برابر اعلام کارشناسان مربوطه ارزش محموله کشف شده ۴۷0 
میلیون ریال برآورد شده است. سرهنگ اسماعیلی گفت : برای اینکه انبار محل نگهداری کالاهای مکشوفه در 
سامانه جامع انبارهای سازمان صمت ثبت نشده بود برای متهم پرونده تشکیل و جهت سیر مراحل قانونی به 
مرجع قضائی استان معرفی شد. جانشین فرمانده انتظامی استان از مردم خواست ،چنانچه با احتکار کالای 
اساسی یا هر گونه فعالیت غیر قانونی اخلالگران نظم اقتصادی مواجه شدند بلافاصله از طریق مرکز فوریت 

های پلیسی 110 موضوع را با مدافعان امنیت اقتصادی در میان بگذارند. 

فرمانده انتظامی شهرستان قم خبرداد:

کشف ۱5 تن سویا قاچاق در قاهان
فرمانده انتظامی شهرستان گفت: با تلاش مأموران انتظامی پاسگاه قاهان، 1۵تن سویا قاچاق کشف شد. 

سرهنگ مراد حسین جعفریان اظهارداشت: مأموران انتظامی پاسگاه قاهان حین گشت زنی در حوزه 
استحفاظی به یک دستگاه کامیونت مشکوک و خودرو را متوقف کردند.

وی افزود: در بازرسی از کامیون 1۵ تن سویای دامی قاچاق کشف و در این رابطه راننده خودرو دستگیر شد.
فرمانده انتظامی شهرستان قم ارزش این محموله قاچاق را بیش از یک میلیارد ریال عنوان کرده و اظهار 
داشت: یکي از وظایف مهم پلیس مبارزه با پدیده شوم قاچاق کالا است و با توجه به تاثیر منفي این پدیده بر 
اقتصاد کشور، نیروی انتظامي با برنامه ریزی دقیق و تلاش شبانه روزي، با جدیت و اقتدار با هرگونه قاچاق کالا 
و ارز در سطح خرد و کلان، مبارزه خواهد کرد. سرهنگ جعفریان با تأکید بر قاطعیت پلیس در اجرای مستمر 
طرح های پاکسازی مناطق آلوده از حیث توزیع و قاچاق کالا و مواد مخدر اظهار داشت: سامانه 110پلیس به 

صورت 2۴ ساعته آماده دریافت درخواست های انتظامی ،اطلاعاتی و امنیتی شهروندان است. 

فرمانده یگان حفاظت میراث فرهنگی استان قم :

حفاران غیرمجاز در قم دستگیر شدند
 فرمانده یگان حفاظت میراث فرهنگی استان قم از دستگیری دو حفار غیرمجاز آثار تاریخی در شهر قم خبر 
داد. سرهنگ فرامرز بازگیر  با اعلام این خبر افزود: »پیرو گزارش پلیس اطلاعات و امنیت عمومی فرماندهی 

انتظامی استان قم مبنی بر حفاری غیرمجاز، دو حفار در یکی از منازل شهر قم دستگیر شدند.
وی ادامه داد : »پس از اعزام عوامل یگان حفاظت میراث فرهنگی، مشاهده شد که دو چاه، یکی به عمق 28 
متر و دیگری به عمق 20 متر برای دستیابی به اشیای تاریخی حفر شده است که در این عملیات دو نفر ساکن 

شهر قم دستگیر و به پلیس امنیت اقتصادی فرماندهی انتظامی استان قم تحویل داده شدند.

مدیرعامل سازمان بهسازی، نوسازی و زیباسازی اطراف حرم مطهر:

جذب ۳۰ میلیارد ریال مشارکت برای 
بهسازی بافت های تاریخی 

مدیرعامل سازمان بهسازی، نوسازی و زیباسازی اطراف حرم مطهر حضرت 
معصومه)س( با قدردانی از مشارکت و همدلی شهروندان قمی در بهسازی 

بافت، گفت: در این زمینه 30 میلیارد ریال منابع مردمی جذب شد.
علیرضا خاکی با اشاره به اهداف سازمان بهسازی، نوسازی و زیباسازی اطراف 
حرم مطهر حضرت معصومه)س( اظهار داشت: این سازمان هدف محور است 
و با توجه به شرایط موجود در سال اجرای  پروژه های مختلف ازجمله بهسازی 

بافت فرسوده تا سایر طرح های عمرانی را انجام می دهد.
وی با بیان اینکه در گذشته سازمان بهسازی، نوسازی و زیباسازی پروژه محور 
بوده و به همین دلیل برنامه ریزی دقیقی وجود نداشت، افزود: در حال حاضر با 
انتصاب کارشناسان مجرب و بومی اقدامات این سازمان در حوزه برنامه ریزی و 

اجرا شدن طرح ها به صورت هدفمند دنبال می شود.
خاکی با اشاره به پیگیری های صورت گرفته در جذب اعتبارهای ملی، استانی 
و مردمی در راستای نوسازی و زیباسازی اطراف حرم مطهر، خاطرنشان کرد: 
تنها در بخش مردمی 30 میلیارد ریال منابع مردمی برای بهسازی بافت دریافت 
شده که جای بسی قدردانی از شهروندان فهیم دارد که به دنبال احیای بافت و 

نوسازی آن هستند.
مدیرعامل سازمان بهسازی، نوسازی و زیباسازی اطراف حرم مطهر حضرت 
معصومه)س( افزود: با اعتبارهای مردمی که از ساکنان محله هستند بسیاری از 

کوچه های فرعی جداره سازی شده است.
وی با بیان اینکه مشارکت مردم در نوسازی بافت فرسوده مهم و تأثیرگذار است، 
ابراز کرد: محله ای که مردم در آن مشارکت می کنند نسبت به نگهداری آن نیز 

اهتمام و توجه بیشتری دارند.
 

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم خبرداد:

راه اندازی رینگ طلایی اطراف حرم 
مطهر با کرایه ۱۸۰ تومانی

طلایی  رینگ  راه اندازی  از  قم  شهرداری  اتوبوسرانی  سازمان  مدیرعامل 
اطراف حرم مطهر خبر داد و گفت: این مسیر با حداقل کرایه و برای تسهیل 
جابه جایی مسافران در اطراف حرم طراحی شده و کرایه تنها 180 تومان برای 

آن مشخص شده است.
علی نیک با اشاره به تغییر برخی خطوط اتوبوسرانی از قطری به شعاعی در 
شهر قم، اظهار داشت: بر اساس مطالعات طرح جامع ترافیک و لزوم تغییر در 
بعضی از مسیرهای اتوبوس ها برای کاهش زمان و طول سفر رینگ طلایی حرم 

مطهر راه اندازی شد.
مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم خطوط اتوبوسرانی را در حال 
حاضر تلفیقی از خطوط قطری و شعاعی دانست و افزود: در حال حاضر به 
تلفیقی از خطوط قطری و شعاعی رسیده  و برخی از خطوط قطری که تبادل 
سفر در آن وجود داشته حفظ شده اما در برخی از خطوط که تبادل سفر وجود 

ندارد تغییراتی اتفاق افتاده است.
نیک با ابراز رضایت شهروندان در تغییرات ایجادشده در مسیر اتوبوس ها، 
تصریح کرد: درمجموع این اصلاحات علاوه بر ایجاد رضایتمندی شهروندان 
را  ترافیک هسته مرکزی شهر  و  را تسهیل کرده  توانسته حمل ونقل شهری 

ساماندهی کند.
وی راه اندازی رینگ طلایی حرم مطهر را اتفاقی قابل توجه در این تغییرات 
خواند و بیان کرد: با قطری شدن خطوط و تبدیل بخشی از خیابان های اطراف 
حرم به پیاده راه عبور و مرور برای افراد سالخورده سخت شده و با راه اندازی رینگ 

طلایی بخشی از این مشکلات نیز مرتفع شده است.
اتوبوسرانی شهرداری قم، نحوه عملکرد رینگ طلایی  مدیرعامل سازمان 
اطراف حرم مطهر را تشریح کرد و ادامه داد: رینگ طلایی  اطراف حرم به صورت 
ساعت گرد، مردم را با سرفاصله زمانی کم جابه جا کرده و شهروندان را به سمت 

خطوط اصلی هدایت می کند.
نیک هزینه جابه جایی این مسیر را 180 تومان اعلام و تأکید کرد: این مسیر با 
حداقل کرایه و برای تسهیل جابه جایی مسافران در اطراف حرم طراحی شده و 

کرایه 180 تومان برای آن مشخص شده است.
و  کرد  نیز مطرح  را  به سمت شهرک شکوهیه  اتوبوس  راه اندازی خط  وی 
یادآور شد: همگام با تحقق شعار سال در پشتیبانی از تولید یکی از اقدامات 
مهم راه اندازی خط اتوبوس به سمت شهرک شکوهیه بوده که متأسفانه هنوز 

استقبالی از آن نشده و امیدواریم این خط نیز موردتوجه قرار گیرد.

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم  خبرداد:

افتتاح تقاطع ورودی جعفریه تا 
اردیبهشت ماه 

ورودی  تقاطع  افتتاح  قم  شهرداری  عمران  و  توسعه  سازمان  مدیرعامل 
جعفریه را یکی از دغدغه های شهرداری دانست و گفت: این پروژه با توجه به 
برنامه ریزی های انجام شده تا اردیبهشت به بهره برداری رسیده و جاده جعفریه را 

بلوار حضرت معصومه )س( متصل می کند.
سید ابوالفضل میریک امامیبا اشاره به برنامه های شهرداری در بهره برداری 
از پروژه های عمرانی، اظهار داشت: در سال 99 شاهد افتتاح پروژه ها و نتیجه 

بخشی چند سال کار عمرانی در شهر قم بودیم.
مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم مشکلات اقتصادی حاکم 
بر کشور را مانع اجرای پروژه های عمرانی در قم ندانست و افزود: هیچ پروژه ای 
و  تغییر قیمت ها  باوجود  و  ناتمام نمانده  در شهر قم طی سال های گذشته 
چالش های تحمیل شده به شهرداری پروژه ها به ترتیب به بهره برداری رسیده و 
یا در حال تکمیل است. میریک امامی افتتاح تقاطع ورودی جعفریه را یکی از 
دغدغه های شهرداری دانست و تأکید کرد: این پروژه با توجه به برنامه ریزی های 
انجام شده  تا اردیبهشت به بهره برداری رسیده و جاده جعفریه را به بلوار حضرت 

معصومه )س( متصل می کند.
وی از اتمام بیش از 80 درصد از این پروژه خبر داد و تصریح کرد: کل عملیات 
این پروژه انجام شده و تنها یکی از عرشه ها باقی مانده که بتن ریزی و خاک برداری 

آن در حال اجرا بوده و تا اردیبهشت کار تکمیل می شود.
مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم اعتبار این پروژه را ۷0 میلیارد 
این  در محدوده  ترافیکی  برخوردهای  کرد: حذف  و خاطرنشان  اعلام  ریال 
تقاطع، روان سازی ترافیک های ورودی و خروجی، کاهش تصادفات و ارتقاء 

ایمنی مهم ترین اهداف اجرایی شدن این پروژه بوده است.

از سوی ستاد کنگره ملی شهدای استان قم :

بانک جامع اطلاعاتی ۶ هزار شهید 
استان قم ایجاد می شود

در نشست مشترک ستاد کنگره ملی شهدای قم و کارگروه فناوری اطلاعات 
و ارتباطات مجمع نمایندگان قم، بر فرآوری اطلاعات شهدا و ایجاد بانک جامع 

اطلاعاتی 6 هزار شهید قم تاکید شد.
بر پایه این گزارش ، ، در این نشست که به دعوت ستاد کنگره ملی شهدای 
قم و به منظور ارائه راهکارهای کارگروه فناوری اطلاعات و ارتباطات در راستای 
فراهم سازی بسترهای تولید محتوا و نشر آثار شهید و شهادت ترتیب یافت، 
بحث و تبادل نظر شد. بر اساس این گزارش، وجود دیتای خام از 6 هزار و 90 
شهید قمی در کنگره ملی شهدای قم و نیاز تبدیل آن ها به محتوای فاخر یکی 
از محورهای اصلی این نشست بود. این گزارش حاکی است: فرآوری اطلاعات 
شهدا و ایجاد بانک جامع اطلاعات یکی دیگر از محورهایی بود که در این نشست 
بررسی و مقرر شد با استفاده از ظرفیت کارگروه فناوری اطلاعات و ارتباطات 

مجمع نمایندگان این امر محقق شود.

جاری  مالی  سال  در  گفت:  قم  تجارت  و  صنعت،معدن  سازمان  رییس 
هدف گذاری استان بر پرداخت یک هزار و ۵00 میلیارد تومان تسهیلات به سه 
بخش گردشگری، صنعت و کشاورزی است که نسبت به سال گذشته افزایش 

30 درصدی دارد.
محمود سیجانی روز سه شنبه در حاشیه جلسه کارگروه ستاد تسهیل و رفع 
موانع تولید در جمع خبرنگاران افزود: یک هزار و 200 میلیارد تومان در سال مالی 
99 تسهیلات بانکی به واحدهای تولیدی پرداخت شده است، در حالی که هدف 
گذاری اولیه استان پرداخت یک هزار و 100 میلیارد تومان بود و تا پایان سال مالی 

99 سه ماه دیگر زمان باقی مانده است.
وی اضافه کرد: در سال جاری 3۵ واحد راکد صنعتی راه اندازی خواهد شد و 

1۵0 پروژه نیمه تمام به بهره برداری کامل می رسد.
به گفته سیجانی، با امضای تفاهم نامه ای با ستاد اجرایی فرمان امام ۴00 

میلیارد تومان امسال برای بهره برداری طرح های نیمه تمام قم پرداخت خواهد 
شد.

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم یادآور شد: مجموعه بزرگ تولید چادر 
مشکلی با سرمایه گذاری یک هزار و 200 میلیارد تومان توسط ستاد اجرایی 
فرمان امام و اشتغال یک هزار نفر طی دو سال و نیم آینده به بهره برداری خواهد 

رسید.
وی بیان کرد: کارگروه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید در طول یک سال گذشته 
بصورت مستمر در محل استانداری یا در داخل کارگاه های تولیدی برگزار شده 

و در سال 98 از 8۷ واحد صنعتی با حضور استاندار قم بازدید انجام شده است.
اوی اضافه کرد: در قالب کارگروه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید در سال گذشته 
به مشکلات و موانع پیش روی بیش از 200 واحد صنعتی و گردشگری رسیدگی 

شده است.
به گفته سیجانی، حاصل ۴6 جلسه این کارگروه در سال گذشته 2۷۷ مصوبه 
بوده که ۷8 درصد آنها اجرایی شده و بقیه آنها در سال جاری تعین تلکیف خواهد 

شد.
سیجانی یادآور شد: در سال گذشته برغم هدف گذاری اولیه استان در احیای 
2۵ واحد تولیدی 3۷ واحد راکد به چرخه تولید بازگشت که ایجاد بیش از 600 

اشتغال حاصل این اقدام بود.
وی اضافه کرد: در بحث تامین منابع مالی استان قم با جذب 11۷ درصدی 
تسهیلات شناور کشوری رتبه دوم را در منابع پیش بینی شده تبصره 18 بدست 
آورده است که نرخ سودبازپرداخت در آن 3 درصد کمتر از سایر تسهیلات حمایتی 

است.
رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم اظهار داشت: موانع تولید در داخل 
استان در حد بسیار بالایی برطرف شده و برخی موانع موجود باید از طریق قوانین 

و مصوبات ملی برطرف گردد.

رییس سازمان صنعت و تجارت استان قم:

۱۵۰۰ میلیارد تومان تسهیلات به بخش تولید  پرداخت می شود

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان 
بافت  در  قم  جمعیت  6۵درصد  گفت:  قم 
فرسوده زندگی می کنند، هسته مرکزی شهر در 
بافت فرسوده قرار دارد و اگر در قم زلزله بیاید با 
توجه به میزان بالای بافت فرسوده مشکلات و 

خسارت های زیادی ایجاد می شود. 
داریوش بلدی ظهر دیروز در نشست خبری 
بنیاد  جلسات  سالن  در  که  رسانه  اصحاب  با 
شد،  برگزار  استان  اسلامی  انقلاب  مسکن 
اظهار داشت: 21 فروردین سال۵8 به دستور 
که  شد  تأسیس  مسکن  بنیاد  راحل  امام 
ازجمله اهداف آن تأمین مسکن محرومین و 

محرومیت زدایی از روستاها بوده است.
مسکن  بنیاد  برنامه های  از  یکی  افزود:  وی 
انقلاب اسلامی در روستاها دنبال می شود که 
و تهیه طرح هادی ازجمله آن است، بر اساس 
روستاها  که  می شود  پیش بینی  هادی  طرح 
درآینده چه نیازهایی دارند و دوران این طرح به 

مدت ده سال است.
مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان 
قم بیان کرد: در استان قم برای همه روستاهای 
و 60 روستا  تهیه شده  20خانوار طرح هادی 
روستا  قم200  استان  شدند،  طرح  بازنگری 
دارد که برای ۴0 روستا با کمتر از 20 خانوار  این 

طرح تهیه شده است.
هادی  طرح  از  پس  کرد:  عنوان  بلدی 
استعلامات انجام و پس ازآن اجرای طرح مدنظر 
است، در همه روستاهای 20خانوار استان این 
طرح اجرا و به مرور در حال انجام است، متوسط 
اجرای طرح هادی در روستاهای قم60درصد 

است.
وی ادامه داد: بر اساس طرح هادی آسفالت 
است،  مدنظر   .. و  جدول کشی  و  جاده ها 
زمین  تأمین  مشکل  روستاها  در  خداروشکر 

فاقد  و  ساکن  روستا  در  که  عزیزانی  و  نداریم 
زمین هستند به آن ها زمین ارائه می شود و سال 
گذشته 3۵0نفر از روستاییان از زمین باقیمت 

دولتی بهره مند شدند.
  امسال  در ۵۰روستا طرح هادی

 اجرا می شود   
مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان 
قم گفت: حدود 20هزار جلد سند روستایی 
صادر کردیم و نقشه برداری توسط بنیاد مسکن 
در  هادی  طرح  گذشته  سال  می شود،  انجام 
امسال حدود ۵0  برای  و  انجام شد  ۴0روستا 
روستا پیش بینی کردیم و این طرح را ادامه و 

تکمیل می کنیم.
بلدی با اشاره به طرح مسکن روستایی افزود: 
بهسازی مسکن  و  نوسازی   از سال 8۴طرح 
هدف گذاری  اساس  بر  و  شد  آغاز  روستایی 
سالی200هزار مسکن روستایی باید نوسازی 
روستایی  واحدهای  درصد  امروز ۵0  تا  شود، 
نوسازی شدند و در کشور 1 میلیون و 800هزار 

واحد مسکونی نوسازی شدند.
بهسازی  و  نوسازی  طرح  کرد:  بیان  وی 
مهندسین  نظارت  با  مسکونی  واحدهای 
فنی  دفتر  بخش ها  مراکز  در  می شود،  انجام 
مستقرشده و نظام مهندسی وظیفه نظارت بر 
ساختمان ها را دارد تا رعایت اصول فنی انجام 

شود.
مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان 
قم عنوان کرد: تفاهم نامه ای با بنیاد مسکن، 
سازمان بهزیستی و کمیته امداد داریم که بر 
اساس این طرح مسکن در اختیار خانواده های 
دارای دو فرزند معلول فاقد مسکن قرار می گیرد.
بنیاد  طرح های  ازجمله  را  "بازسازی"  وی 
از  تعدادی  داد:  ادامه  و  برشمرد  مسکن 
مشغول  سخت  سی  در  ما  ماشین آلات 

فعالیت و اقدام به بازسازی مسکن زلزله زدگان 
می کنند، در بارندگی های اسفندماه سال 98 و 
همچنین فروردین 99 یک هزار و دویست واحد 
مسکونی آسیب دیدند که 1۵میلیون تومان وام 
قرض الحسنه و همچنین ۵میلیون وام بلاعوض 

ارائه شد.
بلدی با اشاره به طرح اقدام ملی مسکن در 
قم بیان کرد: در دو مرحله ثبت نام انجام شد 
که متولی این طرح وزارت راه است، در ثبت نام 
که2۵00نفر  کردند  ثبت نام  ۴۴00نفر  اولیه 
واجد شرایط بودند در سه فاز عملیات اجرایی 

انجام و ادامه می دهیم.
آخرین وضعیت پروژه های طرح

 اقدام ملی مسکن 
مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان 
مسکن  اقدام  نخست  درفاز  کرد:  تصریح  قم 
ملی در استان قم ۵30 واحد مسکونی به مرحله 
سفت کاری رسیده است، در فاز بعد که به نام 
1۷هکتاری است جدول کشی و زیرساخت ها 
اخذ  مرحله  در  والان  است  انجام  حال  در 
پروانه هستیم و در نیمه نخست اردیبهشت ماه 

عملیات ساخت ساختمان انجام می شود.
وی گفت: بحث هایی درزمینهٔ قیمت زمین 
شد  قرار  که  است  مطرح  مسکن  ملی  اقدام 
براین  قرار  و  باشد  به صورت 99ساله  زمین ها 
مردم  به  تمام شده  باقیمت  مسکن  که  است 
تحویل داده شود، البته تلاش می کنیم قیمتی 

کمتر از قیمت تمام شده باشد.
اسلامی  انقلاب  مسکن  بنیاد  مدیرکل 
را  اسماعیل آباد  محله  مشکلات  قم  استان 
موردتوجه قرارداد و خاطرنشان کرد: در موضوع 
آمادگی  اعلام  مشکلات  رفع  و  اسماعیل آباد 
کردیم و اگر اقدامی از دستمان بربیاید انجام 

می دهیم.

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم :

۶5درصد جمعیت قم در بافت فرسوده زندگی می کنند

سعید نمکی، وزیر بهداشت گفته 
بدتر  هم  قرمز  رنگ  از  کرونا  شرایط 

شده و به سمت سیاهی می رود.

رئیس شورای شهر قم از تحقق بیش از 90 درصدی برنامه عملیاتی شهرداری 
در سال 99 خبر داد. عبدالله جلالی با اشاره به نقش کلیدی شورای شهر در حوزه 
نظارت بر شهرداری اظهار کرد: خوشبختانه با تعامل و حفظ جایگاه ها در بحث 
مدیریت شهری کارهای خوبی در شهر اتفاق افتاده است؛ آنچه که مشهود است 
رضایت نسبی مردم در حوزه های مختلفی چون فضای سبز، عمرانی و... کسب 
شده است. وی وضعیت نظافت شهری و جمع آوری پسماند در شهر قم را مورد 
توجه قرار داد و گفت: با وجود مشکلات اقتصادی پروژه های خوبی خصوصا در 
سال گذشته به بهره برداری رسید و امسال نیز به زودی چند پروژه  مهم به بهره برداری 
می رسد. رئیس شورای شهر با اشاره به اولویت مدیریت شهری بر جلوگیری از 
نیمه تمام ماندن پروژه های عمرانی افزود: تلاش ما بر این است که ابتدا پروژه های 

نیمه تمام را تکمیل کرده سپس پروژه جدید آغاز کنیم؛ تنها دو سه پروژه در شهر 
نیمه کاره رها شده که پروژه های شهید کاظمی، سامان سازان و منوریل هستند و 
درگیر مسائل حقوقی شدند که از عهده مدیریت شهری خارج است. وی با تاکید 
بر نگاه ویژه مدیریت شهری بر ساماندهی اطراف حرم مطهر حضرت معصومه)س( 
اظهار کرد: اگر گیت خیابان ارم جمع آوری شود این توان و عزم در مدیریت شهری 
وجود دارد که ساماندهی این محدوده را ادامه دهد. جلالی با بیان اینکه بیش از 
90 درصد برنامه عملیاتی سال گذشته شهرداری محقق شده است افزود: در این 
روزهای اخیر مردم درگیر مسائلی چون صف مرغ بودند که حتی خدمات کلی نظام 
را هم تحت الشعاع قرار داد؛ مردم ناراحتند و برخی بی تدبیری ها بسیاری از خدماتی 

که با هزینه و سختی بالا انجام می شود را تحت الشعاع قرار داده است.

رئیس شورای شهر قم مطرح کرد:

تحقق بیش از ۹۰ درصدی برنامه عملیاتی شهرداری 


